
آکسیوس  بررسی کرد
عوامل بازدارنده حمله زمینی اسرائیل به غزه

تارنمای خبری آکسیوس در گزارشی در رابطه 
با دلایل امتناع اســرائیل از صــدور فرمان حمله 
زمینی می نویسد که »جو بایدن« رئیس جمهوری 
آمریکا با سفر خود و دیگر مقام های ارشد آمریکایی 
به اسرائیل در کنار حمایت نظامی و عمومی از تل 
آویو، زمان را خرید. وی همچنین تصریح کرد که 
آمریکا نمی خواهد اسرائیل عجولانه یا بدون توجه 

به نگرانی های واشنگتن اقدامی انجام دهد.
برخی منابع آمریکایی گفته اند که چندین دلیل 

در این مساله دخیل بوده است: 
۱- بایــدن خواهان ارائه کمک های بیشــتر به 
تعداد بیشتری از فلسطینی ها است تا بحران انسانی 

و واکنش گسترده جهانی محدود شود.
۲- بایــدن  می خواهــد که پیش از تشــدید 
درگیری ها، حدود ۵۰۰ شــهروند آمریکایی را که 

در غزه گرفتار شــده اند، از این منطقه خارج کند. 
مقام های آمریکایی مدعی هســتند کــه از زمان 
حمله ۱۵ مهر حمــاس، چندین تلاش آنها برای 
خارج کردن این اتباع شکست خورده که تا حدی 
ناشــی از جلوگیری حماس از خروج آمریکایی ها 

بوده است.
۳- ایــن مقام های آمریکایی کــه نامی از آنها 
برده نشده، ادعا کرده اند که با توجه به نگرانی های 
فزاینــده مبنی بر حمله ایران یــا گروه های مورد 
حمایــت ایران به اســرائیل، بایدن نیــاز به زمان 
بیشــتری برای تقویت حضور نظامــی آمریکا در 

خاورمیانه دارد.
۴- بایــدن بیم از آن دارد که حمله عجولانه به 
غزه، اســرائیل را درگیر یک نبرد خیابانی طولانی 
و خونیــن کرده و پس از جــان باختن ده ها هزار 

نفر هم حماس نابود نشود. چنین تهاجمی می تواند 
حزب  الله لبنان و دیگر نیروهــای نیابتی ایران را 
به پیوســتن به جنگ ســوق داده و جان سربازان 

آمریکایی را به خطر اندازد.
۵- رئیس جمهوری آمریــکا به دنبال خریدن 
زمان برای بنیامین نتانیاهو نخســت وزیر اسرائیل 
اســت که البته وی نیز دلایل خاص خود را برای 
تاخیــر در اجرای عملیات زمینی دارد. نتانیاهو، با 
وجود فشــارهای سیاســی برای اقدام سریع علیه 
حماس، همیشه خطر گریز بوده است. او تا حدی 
به برنامه های نظامیان بدبین اســت و نیاز به زمان 
دارد. بنابرایــن او نظرات دیگر را بررســی کرده و 
مایل است در حالی که ارتش اسرائیل برای حمله 
زمینی آماده  می شود، زمان بیشتری را به مذاکرات 

آزادسازی گروگان ها اختصاص دهد.
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فایننشال تایمز بررسی کرد موازنه قدرت علیه اسرائیل
سرسام آمریکا از بی برنامگی ارتش اسرائیل

لزوم تثبیت حضور در دریای مدیترانه

ســرزمین اشــغالی توســط جریــان مقاومت 
احاطه شــده  اســت. علاوه بر این، تهران به عنوان 
سرسخت ترین دشمن اســرائیل در بی سابقه ترین 
اتحــاد با روســیه قــرار دارد؛ اتفاقی کــه تبعات 
ناخوشــایندی برای غــرب دارد. از ســوی دیگر، 
صنایع نظامی ایران با ســرعت بی سابقه ای در حال 
توسعه و هوشمندسازی است. وحشت اساسی غرب 
اینجاست که تسلیحات غنیمت گرفته شده غربی 
به دست ایرانی ها مهندسی معکوس شود. این اتفاق 
موازنه قــدرت در خاورمیانه را بــه نفع جمهوری 

اسلامی سنگین خواهد کرد.
ظرف یک ســال و نیم گذشــته، جنگ اوکراین 
فضای تنفســی مناســبی برای ایــران ایجاد کرد. 
رســانه هایی که تا پیش از جنگ با روســیه روی 

ایران قفل بودند، اولویت های خبری دیگری یافتند. 
اوضاع آنچنان به نفع تهران پیش رفت که عربستان 
ســعودی از کانال چینی ها ناچار به آشتی با ایران 

شد.
در چتری که در پایان تابستان خاورمیانه را در 
برگرفته بود؛ طوفان الاقصی بدترین اتفاقی بود که 
در خشن ترین کابوس های اسرائیل دیده نمی شد. 
بنــا به روایت برخی رســانه های اســرائیلی، گاف 

شین بت و موساد چندین لایه بوده  است. 
ناتوانــی در پیش بینی طوفان الاقصی، ضعف در 
واکنش ســریع و در نهایت تلفات سنگین اسرائیل 
منجر به انهــدام ســاختاری لاکچری ترین ارتش 
خاورمیانه شــد. آن چیزی که تحت عنوان موتور 
کشتار اسرائیل در غزه می بینیم، در حقیقت هیاهو 
برای پنهان کردن تبعات ناخوشایند طوفان الاقصی 
در فضایی اســت که موازنه قــدرت به نفع تل آویو 

نیست.
درکنار تمام آنچه که درباره وضعیت خاورمیانه 

گفته می شود و نمی شود؛ اوضاع در قلب شهر های 
سرزمین اشــغالی هم فاجعه آمیز است. اختلافات 
فزآینــده جامعه عمدتا لیبرال اســرائیلی با کابینه 
رادیکال مذهبی صهیونیستی مساله ای است که از 
۴۲ هفته پیش آغاز شــده  است. اسرائیل تا پیش 
از طوفان الاقصی در آستانه نافرمانی مدنی و جنگ 
داخلی قرار گرفته بود که انسجام درون آن ها را در 
نقطه فروپاشی گرفتار کرده بود. »بنیامین نتانیاهو« 
در مرحله اولیه تلاش کــرد با کابینه جنگ اتحاد 
ملی درجنگ با دشــمن را ایجاد کند، اما نه تنها به 
موفقیت دســت نیافت که تا اینجای کار اختلافات 

قدیمی تشدید شده  است.
با یک حســاب و کتاب ساده می توان گفت که 
موازنه قدرت در خاورمیانه و سرزمین اشغالی علیه 
اســرائیل است. نخســت وزیر صهیونیستی در این 
شرایط خطرناک ترین عنصر بشکه باروت خاورمیانه 
است که هر لحظه ممکن است برای فرار از مخمصه 

کل منطقه را به آتش بکشد.

ارتش اسرائیل پشت مرزهای غزه همچنان اردو 
زده اســت. حملات بی رحمانه موشکی و هوایی به 
غــزه ادامه دارد. نکته اینجاســت که تل آویو نگران 
ورود زمینی به جهنم غزه است و از طرف دیگر هم 

برنامه مشخصی ندارد. 
روزنامه فایننشــال تایمز به نقل از منابع آگاه با 
بیان اینکه آمریکا به طور مستقیم نگرانی خود را از 
بی برنامگی اسرائیل ابراز کرده است، نوشت: طرحی 
برای روز بعد از جنگ زمینــی در غزه وجود ندارد 
و تشکیلات اسرائیلی هنوز درباره آن تصمیم گیری 
نکرده اســت و آمریکایی هــا هنگامی که فهمیدند 

برنامه ای وجود ندارد دیوانه شدند.
ایــن روزنامه به نقل از تعــدادی از افراد آگاه از 
مذاکرات مربوطه در رژیم صهیونیســتی، از تلاش 
این رژیم با مشــارکت تعدادی از نهادهای نظامی و 
تحلیگران خارجی برای توسعه راهبردی برای آینده 
غزه بعد از حمــلات زمینی مورد انتظار، خبر داد و 
نوشت: با گذشت ۲ هفته از حملات حماس، هنوز 
ابهاماتی درباره راهبرد خروج رژیم صهیونســتی و 

اهداف آن در دوران پس از جنگ وجود دارد.
براســاس این گزارش، اســرائیل هنــوز درباره 
جزئیات طرح هایش در دوران پس از حمله زمینی 
به غزه توافق نکرده و این موضوع زنگ هشــدار را 
برای کابینه این رژیم و واشــنگتن به صدا در آورده 
اســت. به گفته منابع نزدیک به این امر، آمریکا به 
طور مســتقیم نگرانی خــود را از بی برنامگی رژیم 
صهیونیســتی ابراز کرده است. فقدان طرحی برای 
خروج، عامل دیگری برای تاخیر در عملیات زمینی 
در غزه است که کابینه بنیامین نتانیاهو مدتهاست 

درباره آن تهدید کرده است.
ایــن روزنامه به نقل از یک فرد آگاه از طرز تفکر 
رژیم صهیونیســتی در این زمینــه، افزود: طرحی 
برای روز بعــد از جنگ وجود ندارد و تشــکیلات 
اسرائیلی هنوز درباره آن تصمیم گیری نکرده است. 

آمریکایی ها هنگامی کــه فهمیدند برنامه ای وجود 
ندارد دیوانه شدند.

مقامــات آمریکایی به طرف های صهیونیســتی 
گفته اند که به این موضوع فکر کنند که در صورت 
شکســت طرح های اولیه شان، باید چه اقدامی برای 
دســتیابی به اهداف نظامی خود انجام دهند و روز 

بعد از حمله را نیز تصور کنند.
هر طرحی برای فلســطینی های تحت محاصره 
باید در راســتای اداره و حفاظــت از غزه در دوران 
بعــد از جنــگ و در راســتای اهداف اعلام شــده 
رژیم صهیونیســتی در نابودی حماس باشد . برخی 
از وزیران ارشــد کابینه جنگ رژیم صهیونیســتی 
طرح هایی را برای ایجاد منطقه حائل گســترده در 
داخل غزه و »فقــدان تعامل کامل« با این منطقه، 
با هدف قطع ارتباط آن با اسرائیل و کرانه باختری 
پیشــنهاد داده اند اما هنوز توافقی بر سر آن حاصل 
نشده است. فایننشــال تایمز در بخشی از گزارش 
خود آورده است: اداره برنامه ریزی نیروهای نظامی 
رژیــم صهیونیســتی، وظیفه هماهنگــی راهبرد 
پســاجنگ را برعهده گرفته و تعدادی افسر ارشد 
بازنشسته و تحلیلگران خارجی برای کمک به این 

تلاش فراخوانده شده اند.
برخی از تشــکیلات های امنیتــی در داخل این 
رژیــم نیز از این تلاش حمایــت  می کنند. مقامات 
کنونی و سابق رژیم صهیونیســتی، دیپلمات های 
غربــی و کارشناســان مســائل فلســطینی ها و 
صهیونیست ها مدعی اند پیشنهادهای سیاسی نیز از 

طریق کانال های غیر رسمی در جریان است.
یکی از موضوعات تکراری در این پیشــنهادها، 
اجتناب از اشغال مجدد و بی پایان غزه توسط رژیم 
صهیونیستی است که ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر را 
در خود جای داده است. رژیم صهیونیستی در سال 

۲۰۰۵ از این منطقه خارج شد.
موضوع دیگر، نیاز به تقویت تشکیلات خودگردان 

فلسطین است که ممکن است از آن خواسته شود 
کنترل غزه را بار دیگر بدســت گیرد؛ هر چند این 
تشــکیلات نهادی ضعیــف و فاقد اعتبــار در بین 

فلسطینی ها قلمداد می شود.
این اقدام احتمالا به تغییرات کامل در سیاست 
رژیم صهیونیســتی از جمله شــهرک سازی ها در 
بخش های اشغالی کرانه باختری نیاز خواهد داشت؛ 
جایی که تشــکیلات خودگردان در آن واقع شــده 
اســت. ائتلاف راست افراطی نتانیاهو قویا با محدود 

کردن شهرک سازی ها مخالف است.
ســومین پیشــنهاد، طرح هــای احتمالی برای 
درخواســت از دولت های مصر و عربســتان جهت 
ایفای نقش مستقیم از جمله کمک مالی و حمایت 
از طریــق تلاش هــای حفاظــت از صلــح در غزه 
اســت . فایننشال تایمز خاطرنشــان کرد: برخی از 
پیشنهادهای مستقل نیز در واشنگتن و پایتخت های 
غربی به اشــتراک گذاشته شده و اشتباها به عنوان 

مواضع رژیم صهیونیستی عنوان شده است.
این رسانه انگلیسی به نقل از یک فرد دیگر آگاه 
از مذاکــرات در رژیم صهیونیســتی، با بیان اینکه 
ارتباط مســتقیمی بین مدیریت جنگ و »روز بعد 
از آن« وجــود دارد، تاکید کــرد: اما اکنون چنین 

ارتباطی وجود ندارد.
افزایش نگرانی ها نســبت به تهاجم زمینی رژیم 
صهیونیستی به غزه در حالی است که این منطقه از 
تاریخ ۹ اکتبر )۱۷ مهر( و پس از دستور یوآو گالانت 
وزیر جنگ رژیم اســرائیل در محاصره قرار گرفته و 
دسترســی مردم این منطقه به غذا، آب و انرژی به 
تلافی حملــه غافلگیرانه روز هفتم اکتبر )۱۵ مهر( 

حماس بسیار محدود شده است.
براساس اعلام وزارت بهداشت غزه تاکنون بیش 
از پنج هزار و ۸۷ نفر از ســاکنان غزه از جمله یک 
۲ هزار و ۵۵ کودک در نتیجه حملات هوایی رژیم 

صهیونیستی کشته شده اند.

محو اســرائیل یا تشکیل دو کشور و یا سرزمین 
کامل فلسطین، طی چهل سال گذشته به خشونت 
خارج از عرف روابط بین الملل تبدیل شده است. حق 
حیات برای طرفین و اشــغال و رفع اشغال، مجامع 
 بین المللی را دچار سردرگمی کرده است. ابرقدرت ها 
و قدرت های فرامنطقه ای و منطقه ای در شــرایط 
انهدام یکدیگر، بحران منطقه ای و خسارات جبران 
ناپذیر قرار گرفته اند. مردم منطقه خســته، اقتصاد 
بیمار و معضلات معیشتی و اجتماعی در حد سقوط 
قرار دارد. برای برون رفت از بحران، باید راهبردهای 

جدید ابداع شود.
اگر به علل تاســیس کشور اسرائیل دقت کنیم، 
یکــی از دلایل ایجاد حایل بین کشــورهای غرب 
آســیا با دریای مدیترانه است. ســوریه و لبنان که 
بر دریا اشــراف دارند، از بعــد از جنگ جهانی دوم 
کشــورهای ضعیف با دولت های شــکننده بوده اند 
یا درگیر مســائل داخلی با قدرت نظامی وابسته و 
بی خاصیت تلقی  می شوند. هر چند بحث اصلی مقاله 
اهمیت دریای مدیترانه نیست ولی دریای مدیترانه 
در حقیقت نقطه ثقل امنیت اروپا محسوب  می شود 
و هر قاره ای که بر دریای مدیترانه حاکم باشــد، نه 

تنها از امنیت برخوردار است بلکه بر دو قاره آسیا و 
آفریقا نیز اشــراف خواهد داشت و این در حالیست 
که سهم غرب آسیا و قاره آفریقا از دریای مدیترانه 
هیچ است و این دریای مهم دربست در اختیار اروپا 
و مجموعه ناتو و آمریکا قرار دارد. حتی در تقســیم 
مالکیت جزایر بین کشور ترکیه و یونان، بسیاری از 
جزایر مهم که به سرزمین اصلی ترکیه نزدیک است 

را در اختیار یونان قرار داده اند.
اهمیت اســرائیل برای اروپا و آمریکا باتوجه به 
اهمیت دریای مدیترانه بیشتر جلب توجه می کند 
و ســفر جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا و ریشی 
ســوناک، نخســت وزیر انگلیس و امانوئل مکرون، 
رئیــس جمهوری فرانســه و دیگــر مقامات غربی 
بــه تل آویو بــرای حمایت از اســرائیل؛ با اهمیت 
جایگاه دریای مدیترانه برای غربی ها مرتبط است. 
حتی ســواحل غزه را نیروی دریایی آلمان به نفع 
اســرائیل پاســداری  می دهد. انگلیس و فرانسه و 
آمریکا نیز نیروی عظیم دریایی در قبرس و شــرق 
مدیترانه دارند. پیشــنهاد برون رفت از بحران اخیر 
در فلسطین؛ استقرار دائمی نیروی دریایی جمهوری 
اســلامی در مدیترانه اســت. وقتی غربی ها به این 
نتیجه برسند که ایران در پشت خاکریز اسرائیل در 
مدیترانه حضور دارد؛ جایگاه اســرائیل برای اروپا و 
آمریکا از اهمیت برخوردار نخواهد بود و چه بسا در 
مورد مدیترانه و سهم خواهی غرب آسیا در مدیترانه 

وارد مذاکره شوند. قبلا جمهوری اسلامی به صورت 
گذری در مدیترانه حضور داشته ولی داشتن پایگاه 
و حضور مســتمر با گذر ســفر دریایی از مدیترانه 
متفاوت است. وضعیت سوریه و لبنان شکننده ولی 

اخذ پایگاه دریایی از این دو کشور عملی است.
پیشنهاد دیگر، با کمک و دادن امتیاز به ترکیه، 
 می توان پایگاه مشترک در یکی از بنادر ترکیه دایر 
کرد. تقویــت ترکیه قطعا کمک کننــده به ترفیع 
موقعیت کشــورهای غرب آسیا در دریای مدیترانه 
اســت. جمهوری اســلامی  می تواند با به رسمیت 
شناختن بخش ترک نشین قبرس، موافقت ترکیه 
با تأسیس پایگاه مســتقل یا مشترک با جمهوری 
اسلامی را اخذ کند و راهبرد جدیدی برای کاهش 

اهمیت اسرائیل برای اروپا و آمریکا را رقم بزند.
ما اختــلاف ترکیه با عضویت ســوئد در ناتو را 
شــاهد بودیم و ملاحظه شد چگونه ناتو و ترکیه با 
»انعطاف پذیری« در راستای تقویت و گسترش ناتو 
گام برداشــتند. انعطاف پذیری در سیاست خارجی 
بخصوص در تعامل و مشــارکت با کشور همسایه 
و بــرادر و قدرتمنــد ترکیه و رســیدن به »مخرج 
مشترک« کمک کننده به ترفیع جایگاه غرب آسیا 
در دریای مدیترانه و متعاقبا احیای حقوق فلسطین 
اســت. راهبرد جدید یا نظریه فوق ارزش آزمایش 

دارد.
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می رســد، درباره سیاست لغو یک طرفه روادید ایران برای جذب گردشگران خارجی، گفت: فهرست نهایی 
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رهبــر معظم انقــاب اســامی صبح روز 
چهارشــنبه در دیدار دســت اندرکاران کنگره 
بزرگداشــت ۶۵۵۵ شهید اســتان لرستان با 
اشــاره به مظلومیت  توام با صبــوری و اقتدار 
مردم غــزه در مقابــل جنایات مــداوم رژیم 
صهیونیستی، تأکید کردند: رژیم زخم خورده و 
ازپاافتاده اشغالگر در حال گرفتن انتقام ضربه 
کاری رزمندگان فلســطینی از مردم غزه است 
امــا بدون تردید و با وجــود همه حمایت  های 
اشــرار عالم و همدستی قطعی آمریکایی ها در 
جنایات صهیونیست ها، این همه ظلم و جنایت، 
در نهایــت راه به جایی نمی برد و در این قضیه 
و قضایای آینده، پیروزی از آن ملت فلسطین 

است.
حضرت آیت الله خامنه ای حوادث جاری در 
غزه را حوادثی آینده ســاز دانستند و با اشاره 
به مظلومیت توام با اقتدار مردم پراســتقامت 
غزه، گفتند: دشمن ددمنش و خونخوار، برای 
جنایت و کشــتار کــودک و زن و مرد و پیر و 
جوان هیچ حدی قائل نیســت و مردم غزه به 

معنای عمیق و حقیقی کلمه مظلومند.
ایشــان با تجلیل از صبوری و توکل مردم 
مظلــوم غزه، به برخی مظاهــر و تصاویر صبر 
و اســتقامت آنهــا اشــاره کردنــد و افزودند: 
پدری که در شــهادت فرزنــدش خدا را حمد 
می گوید، والدینی که فرزند شهیدشــان را به 
فلســطین تقدیم می کنند، نوجوان مجروحی 
که آیات قرآن می خواند و صحنه های مشــابه، 
نشان دهنده گوشــه ای از صبر و توکل عمیق 

مردم غزه است.
رهبر انقاب صبوری مردم غزه را بسیار مهم 
و نشان دهنده شکست دشــمن در به تسلیم 
کشاندن فلسطینی ها خواندند و تأکید کردند: 
همین صبوری و توکل به  داد مردم غزه خواهد 
رســید و در نهایت آنها را پیروز میدان خواهد 

کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای بــار دیگر ضربه 
وارد شــده در حمله شنبه ۱۵ مهر رزمندگان 
فلســطینی به رژیم غاصــب را تعیین کننده و 
بی ســابقه خواندند و گفتند: با گذشت زمان، 
غیر قابل  ترمیم بودن آن ضربه کاری، بیشــتر 

در حال آشکار شدن است.
ایشــان عزیمت پی در پی روسای آمریکا و 
دیگر کشورهای شــرور و ظالم مانند انگلیس، 
فرانســه و آلمان به فلسطین اشغالی را تاش 
بــرای جلوگیــری از نابــودی رژیــم غاصب 
خواندنــد و افزودند: اشــرار عالم می بینند که 
رژیم صهیونیســتی براثر ضربه بســیار محکم 
و تعیین کننده رزمندگان فلســطینی در حال 
»تاشی و نابودی« است؛ به همین علت با این 
سفرها و ابراز همبستگی و در اختیار گذاشتن 
اســباب جنایت مانند بمب و دیگر تسلیحات، 
ســعی می کنند رژیم زخم خورده و ازپاافتاده 
را به زور ســرپا نگهدارند. رهبر انقاب با اشاره 
به نرســیدن زور رژیم غاصب بــه رزمندگان 
فلسطینی، گفتند: رزمندگان فلسطینی روحیه 
و انگیزه و توان و آمادگــی خود را برای اقدام 
حفــظ کرده اند و ان شــاءالله از این به بعد هم 
همین گونه خواهــد بود و رژیم غاصب به دلیل 
ناتوانــی در رویارویی با آنهــا، در حال گرفتن 

انتقام از مردم بی دفاع غزه است. ایشان گفتند: 
هرکس درباره غزه صحبت می کند باید از صبر 
و اقتدار مردم غزه هم بگوید وگرنه به این مردم 

ظلم می شود.
حضرت آیــت الله خامنــه ای در نکته مهم 
دیگــری، آمریــکا را شــریک جــرم قطعی 
جنایتکاران صهیونیســت خواندنــد و تأکید 
کردند: دســت آمریکایی ها تــا مرفق به خون 
کودکان، زنان و دیگر شهیدان غزه آلوده است 
و در واقــع آمریکایی هــا در حال مدیریت این 

جنایات هستند.
 رهبــر انقــاب تکان خــوردن وجــدان 
عمومی جهانیان در آمریکا، اروپا و کشــورهای 
اســامی و دیگــر مناطق جهان را واکنشــی 
در مقابل وســعت و عمق جنایات مکرر رژیم 
صهیونیســتی برشــمردند و افزودند: مدعیان 

آزادی و حقــوق بشــر در اروپــا، تظاهرات به 
نفع فلســطینی ها را ممنوع کرده اند اما مردم، 
بی اعتنــا به ایــن ممنوعیت ها، بــه خیابان ها 
می آیند و خشم و عصبانیت و ناراحتیِ وجدانی 
خــود را فریاد می زنند و هیچکس هم نخواهد 
توانســت جلوی عکس العمل ملت ها در مقابل 

وحشی گری های صهیونیست ها را بگیرد.
ایشان دولت های مسلمان را نیز به مراقبت 
و هوشــیاری در قضیه فلسطین فراخواندند و 
گفتند: کشورهای اسامی و سخنگویان سیاسی 
نباید در مقابل فضاســازی غربی هــا قافیه را 
ببازنــد و با تکرار هرغلطی کــه آنها می کنند، 

فلسطینی ها را تروریست بنامند.
آمریکایی هــا،  گفتنــد:  انقــاب  رهبــر 
فلسطینی های مدافع خانه و وطن را تروریست 
می نامند امــا آیا رژیم غاصبی که خانه و وطن 

آنها را اشغال کرده تروریست است یا کسانیکه 
می خواهند خانه و کاشانه خود را پس بگیرند؟

حضــرت آیــت الله خامنــه ای در پایــان 
سخنانشــان تأکید کردند: همه بدانند که در 
این قضیه و قضایای آینده، ملت فلسطین پیروز 
اســت و دنیای آینده، دنیای فلسطین است نه 

دنیای رژیم صهیونیستی.
انقاب اســامی همچنین در  رهبر معظم 
بخــش دیگری از ســخنان خــود خطاب به 
دســت اندرکاران کنگره بزرگداشــت شهیدان 
استان لرستان، جریان ســازی فکری و عملی 
برای انتقال میراث ارزشمند نسل های گذشته 
به نسل جوان امروز را هدف اصلی کنگره های 
تجلیل از شــهدا برشــمردند. حضرت آیت الله 
خامنــه ای، »دلاوری و شــجاعت« و »رفاقت، 
صداقت و وفاداری« اقوام لرُ را از برجسته ترین 

خصوصیــات مردم لرســتان و مناطــق لرُی 
خواندند و گفتند: تاریخ مردم لر در صد ســال 
اخیر، متشکل از بخش مظلومیت و اختناق در 
دوران پهلــوی و بخش دیگر، حماسه ســازی، 
درخشــش و ظهور و بــروز در دوره جمهوری 
اسامی اســت و بــرای اینکه جوان هــا تاریخ 
خودشــان را بدانند، باید هر دوی این صفحات 

تاریخی محفوظ مانده و با هم مقایسه شوند.
ایشــان با تأکید بر جریان ســازی فکری و 
عملی در انتقال میراث ارزشمند جوان فداکار 
گذشــته به جوان امروز کشور، افزودند: کشور 
رو به ســمت قله است و در این مسیر، هم کار 
و تاش زیاد نیاز دارد و هم خطر زیاد اســت؛ 
اگر بخواهیم با قدرت این راه را بپیماییم، باید 
از گذشته تاریخی خود استفاده کنیم و میراث 

گذشته را به نسل های کنونی منتقل کنیم.

رهبر معظم انقلاب در دیدار دست اندرکاران بزرگداشت شهدای لرستان:

دولت های اسـلامی  منفعل نشوند
 پیروزی قطعا برای فلسطین است
آمریکا شریک جرم قطعی جنایت رژیم صهیونیستی در غزه

معاون اول رئیس جمهــوری پیش از ظهر 
چهارشنبه به منظور شرکت در بیست و دومین 
نشست شورای نخست وزیران کشورهای عضو 
ســازمان همکاری های شــانگهای تهران را به 

مقصد بیشکک پایتخت قرقیزستان ترک کرد.
محمد مخبر پیش از ســفر در گفت وگو با 
خبرنگاران با بیان اینکه کشورهای عضو سازمان 
همکاری شــانگهای دیدگاههای مشــترکی با 
جمهوری اسامی در زمینه نظم بین المللی چند 
قطبی، مقابله با تحریمهای آمریکا و گسترش 

روابط سیاسی و اقتصادی در موضوعات منطقه 
ای و بیــن المللی دارند، گفت: این اشــتراک 
دیدگاه می تواند نوید بخش آینده ای روشــن 

برای ملت های منطقه باشد.
وی افزود: با توجه به این که ســازمان یک 
الگوی موفــق از همکاری راهبردی منطقه ای 
اســت در نظر داریم در فرصت این گردهمایی 
جنایات رژیم صهیونیســتی در رابطه با غزه و 
فلسطین را محکوم کرده و بر ضرورت حمایت 
از مــردم مظلوم فلســطین و فشــار بر رژیم 

صهیونیســتی برای توقف جنگ، پایان دادن 
به محاصره و ارسال کمک های انسان دوستانه 

تاکید کنیم.
وی با اشاره به ظرفیتهای فراوان کشورمان 
در حوزه های صنعت، کشــاورزی، فناوری های 
پیشرفته و انرژی، اظهار امیدواری کرد: در این 
سفر درخصوص زمینه های همکاری و مشارکت 
دوجانبه با کشــورهای عضو نیز توافق و برنامه 

ریزی شود.
معاون اول رئیس جمهــوری تصریح کرد: 

سیاست دولت سیزدهم مبنی بر ارتقای روابط و 
همکاری با دولت های منطقه را در این سفر نیز 
دنبال خواهیم کرد و امیدواریم برگزاری موفق 

این اجاس به توسعه همکاری های همه جانبه 
به منظور حفظ و تقویت صلح و امنیت و ثبات 

و توسعه اقتصادی منطقه بیانجامد.

ســردار رمضان شریف در مراسم گرامیداشت شــهدای بروجن افزود: وقتی 
جنگ علیه کشــوری شروع می شود، دو حالت وجود دارد؛ یا کشور و مردمانش 

استقامت و پایداری می کنند و در جنگ پیروز می شوند، یا به دلیل عدم اعتماد 
به نفس و عدم آمادگی برای دفاع از کشورشان شکست می خورند.

وی ادامه داد: در ادوار گذشــته هر دو نوع را داشته ایم؛ تاریخ به ما می گوید 
مردمانی که در جنگ اســتقامت نکردند و شکســت خوردند، برای ســال های 
متمادی تحقیر شدند و حس حقارت به مردمان آن سرزمین تحمیل شده است.
سردار شریف، تصریح کرد: به صدزبان می گوییم صهیونیست ها از فلسطینی ها 
شکســت خورده اند؛ ولی آنها در پیدا و پنهان می گویند این الهام بخشی انقاب 

اســامی بود.  ســردار شــریف، گفت: درود خداوند بر این انسان های بزرگ که 
توانستند هیمنه رژیم پوشالی صهیونیستی اسرائیل را در هم بشکنند و آن ها را 
دیوانه کنند. امروز همه ملت های جهان شاهد رفتار این رژیم ستمگر و وحشی 

هستند که حتی خارج از همه قواعد انسانی است. 
وی تصریح کرد: اگر دشمن حماقت کند و جنگ زمینی را شروع کند، برگ 
برد دیگری توسط جریان مقاومت رو خواهد شد و یک بار دیگر خفت بزرگ تری 

را به صهیونیست ها تحمیل می کنند.

مخبر پیش از سفر به بیشکک:

اعضای پیمان شانگهای 
ظرفیت های زیادی برای همکاری های اقتصادی دارند

سخنگوی سپاه: 

اگر اسرائیل جنگ زمینی را شروع کند
 برگ دیگری توسط جریان مقاومت رو خواهد شد

هشدار پزشکیان 
درباره رفت و آمد مهاجران افغان به ایران 

مســعود پزشکیان نماینده مردم تبریز، اسکو، آذرشهر و پردیس در مجلس و 
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسامی در توئیتی نوشت: وزارت 
کشــور متولی کنترل ورود و خروج اتباع خارجی به کشور است. نباید مرزها را 
طوری رها کنیم که حساب و کتاب رفت و آمدها از دستمان در برود.جلوی ورود 

اتباع غیرمجاز و غیرقانونی باید گرفته شود.
وی در توئیت دیگری نوشت: سرمایه اجتماعی ما کاهش پیدا می کند چون با 
مردم صادق نبوده ایم. اگر می گوییم یک میلیون مسکن می سازیم، یک میلیون 
شــغل ایجاد می کنیم یا تــورم را یک رقمی می کنیم، مــردم صحبت های ما را 
می شنوند و عملکرد ما را نگاه می کنند. مسکن، اشتغال، تورم، سرمایه اجتماعی...

ثبت نام باهنر برای انتخابات مجلس نهایی شد
رئیــس جبهه پیــروان خط امام و رهبــری مراحل ثبت نام بــرای انتخابات 

دوازدهمین دوره مجلس شورای اسامی را نهایی کرد.
روابط عمومی جامعه اسامی مهندســین نیز با تأییــد این خبر از آغاز به کار 
مجدد حساب کاربری محمدرضا باهنر در شبکه اجتماعی ایکس خبر داده است.
محمدرضا باهنر نماینده هفت دوره مجلس شورای اسامی است که عضویت 
در هیئت رئیســه دوره های چهارم و پنجم و نایب رئیســی در دوره های هفتم، 
هشــتم و نهم را در کارنامه دارد. او هم اکنون در مجمع تشخیص مصلحت نظام 

نیز عضو است.

سفیر عربستان در ایران به دیدار سلاح  ورزی رفت
ســاح ورزی، رئیس اتاق بازرگانی ایران، در شــبکه اجتماعی اکس نوشت: 
چهارشــنبه در اتاق بازرگانی ایران میزبان آقای عبدالله بن سعود العنزی سفیر 

عربستان در ایران در اولین دیدار رسمی بعد از تقدیم استوارنامه اشان بودیم.
لعنزی تمایل و اشــتیاق زیادی برای ایفای نقش در توســعه سریعتر روابط 

اقتصادی بین بخش خصوصی دو کشور دارند.

سامانه های اختصاصی وزارت اطلاعات 
در مرز مستقر می شوند

بر اســاس مصوبه مجلس و  بند ت مــاده ۱۰۳ لایحه برنامه هفتم نهادهای 
نظامی، انتظامی و ســایر نهادهای مسؤول مستقر در مرز، با هماهنگی ستاد کل 
نیروهای مســلح موظفند نسبت به ایجاد و پشتیبانی دسترسی وزارت اطاعات 
و ســازمان اطاعات سپاه به داده های ســامانه های مرزی خود و امکان مناسب 

استقرار سامانه های اختصاصی وزارت اطاعات در مرز، اقدام کنند.
وزارت اطاعات موظف اســت با اســتفاده از داده های اطاعاتی موجود و با 
رعایت کلیه ماحظات حفاظتی و براســاس کارویژه مرز شورای امنیت کشور، 
نیازمندی هــای اطاعاتی نهادهای امنیتی، نظامی  و انتظامی مســتقر در مرز را 

تأمین کند.

علیرضابیگی: 
به زودی موضوع مهم »آرمیتا گراوند« را

 پیگیری می کنیم
علیرضابیگی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها درباره ورود مجلس 
به موضوع آرمیتا گراوند و علت محدودیت در اطاع رسانی وضعیت آرمیتا گراوند، 
عنوان کرد: من هم خبرها را از طریق رســانه ها دنبال می کنم و تازه خواندم که 
متاسفانه این دختر مرگ مغزی شده است. این نماینده مجلس ادامه داد: وظیفه 
کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهاست که به ابن موضوع ورود و از وزیر کشور 
ســوال کند اما مجلس درگیر لایحه برنامه هفتم است. باید ورود و از وزیر کشور 
ســوال کنیم. علیرضابیگی در پاســخ به اینکه مجلس چه زمانی به این موضوع 
می پردازد، گفت: موضوع مهم است و انشاالله به زودی به آن رسیدگی می کنیم.

سازمان بازرسی کل کشور:
اسامی  ابربدهکاران بانکی اعلام شود

پس از یک دهه از وضع قانون ارتقاء ســامت نظام اداری و مقابله با فساد از 
سال گذشته و به دســتور خداییان رئیس سازمان بازرسی کل کشور دبیرخانه 

موضوع ماده شش این قانون در این سازمان فعال شده است.
در ماده ۵ این قانون برای مرتکبین فساد محرومیت هایی از قبیل شرکت در 
مناقصه، مزایده و یا انجام معامله یا انعقاد قرارداد با دســتگاه های مشمول قانون 
مدیریت خدمات کشــوری و یا عضویت در ارکان مدیریتی و نظارتی تشکل های 
صنفی و شــوراها با اخذ تســهیات مالــی و اعتباری از دســتگاه های ذی ربط 

پیش بینی شده است.
بر این اساس سازمان بازرسی کل کشور اوایل مهرماه با ارسال نامه ای به بانک 
مرکزی موضوعاتی را پیرامون تسهیات بانکی مطرح کرد و خواستار انتشار فصلی 

اطاعات مربوط به تسهیات و تعهدات کان غیر جاری در شبکه بانکی شد.

دستور قضایی ترخیص ۱۶۸ هزار تن گندم
 از بندر امام)ره( صادر شد

صادق جعفری چگنی دادستان مرکز استان خوزستان گفت: این دستور باتوجه 
به نیاز بازار به کالاهای اساســی و به منظور پیشــگیری از فساد کالاها و فراهم 
شدن فضای جدید برای تخلیه کالا در این بندر و پس از پیگیری های قضایی به 
دلیل کارشــکنی فروشنده خارجی و در معرض فساد بودن و طولانی شدن روند 

ترخیص صادر شد. 
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در سال گذشته و شش ماهه سال جاری، 
افزود: به زودی مزایده بخشــی از وســایط نقلیه در پارکینگ هــا و اموال مانده 

انبارهای سازمان اموال تملیکی در قالب مزایده تعیین تکلیف می شود.

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش:
در حوزه افزایش توان پهپادی اقدامات شبانه روزی 

و ارزنده ای انجام شد
امیرســرتیپ علیرضا صباحی  فرد فرمانده نیروی پدافنــد هوایی ارتش در 
جمع فرماندهان مناطق و گروه های پدافندی با اشاره به عملکرد مثبت سامانه 
ســاح های بومی این نیرو در رزمایش اخیر، اظهار داشت: سازمان رزم مناطق و 
گروه های پدافندی به ســامانه تسلیحات بومی پیشرفته مجهز شده و صیانت از 

مرزهای هوایی کشورمان لحظه ای توقف ندارد.
امیر صباحی  فرد، خاطر نشــان کرد: نیروهای مسلح مشت آهنینی هستند 
که برای یک هدف تاش می کنند و در راستای تداوم امنیت پایدار در مرزهای 

هوایی، دریایی و زمینی کشورمان از هیچ تاشی فروگذار نیستند.
وی با اشــاره به توان پهپادی پدافند هوایی در ماموریت های مختلف رصد، 
کشف، شناسایی و درگیری تصریح کرد: اقتدار امروز پدافند هوایی مرهون تاش 
متخصصان فنی این نیرو و تعامل با دانشــگاه ها و سایر مراکز علمی و آموزشی 
است. سرتیپ صباحی فرد با تشــریح ارتقا ماموریت جدید پهپاد کرار در حوزه 
درگیری با قابلیت حمل انواع موشــک، ادامه داد: در حوزه افزایش توان پهپادی 
اقدامات شــبانه روزی و ارزنده ای انجام شده است و نوید آینده ای روشن را می 

دهد.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با تاکید بر تاش مجموعه پدافند هوایی 
ارتش در راستای افزایش برد و قدرت درگیری سامانه ساح های راداری، موشکی 
و پهپادی بومی تصریح کرد: پیشــرفت علمی در حوزه های مختلف بویژه حوزه 

نظامی برگ برنده کشورمان در برابر برخی شیطنت های بیگانگان است.

ویژه

احزاب

رویداد

مجلس

عدلیه

دفاعی

حسن بیادی، دبیر کل جمعیت 
اســامی،  ایران  جــوان  آبادگران 
انتخاباتی حزب  فعالیــت  دربــاره 
آبادگران جــوان و جریان اصولگرا 
بــرای انتخابــات و ائتــاف میان 
اصولگرایان گفــت: حزب آبادگران 
جوان با مشارکت حداقل ۱۸ حزب 
و گروه سیاســی فعال به ریاســت 
پیشرفت،  جبهه  صدر  شهاب الدین 
رفاه و عدالت را تاسیس و به همراه 
چند جبهه سیاسی دیگر در شورای 
وحدت با حمایت و هدایت جامعه  
روحانیت بــه فعالیت سیاســی و 
بحول  و  اجتماعی مشغول هستیم 
و قوه الهی در انتخابات آتی بصورت 
مستقل با حفظ رفاقت با گروه ها و 

ائتاف های سیاسی به رقابت صادقانه و سالم خواهیم پرداخت.
او درباره اهمیت مشــارکت مردم در انتخابات پیش رو گفت: علیرغم مشــکات موجــود و کمی بی تدبیری  در امور 
اجرایی، گرانی، بیکاری و نابسامان بودن وضعیت معیشتی مردم ضعف هایی در انتخابات آتی خواهیم داشت اما با رأفت، 
بخشــندگی و گذشتی که از مردم خوب و انقابی در طول انقاب مخصوصاً جوانان اندیشمند سراغ دارم، به ندای رهبر 

انقاب پاسخ مثبت خوهند داد اگرچه نتیجه انتخابات حداقلی باشد باز هم باید از مردم تشکر کرد.

منصــور حقیقت پور، فعال سیاســی 
اصولگرا و چهره نزدیک به علی لاریجانی 
در رابطــه با احتمال حضور لاریجانی در 
انتخابات اظهار کــرد: او برای انتخابات 
مجلــس ثبت نــام نکرد و اگــر منظور 
شما از فضای سیاســی، بحث انتخابات 
مجلس است او کاندیدا نشد. ما علی رغم 
اختاف ســایقی که در کشــور داریم 
هرگز نمی توانیم نخبگان کشور را از ارائه 

خدمات به نظام محروم کنیم. 
ما باید ضمن احترام به همه اختافات 
هم افزایی داشته باشیم یعنی اگر در اداره 
کشور با هم مشکل داریم نظرات خود را 

برای اداره بهتر کشور ارائه کنیم.
حقیقت پــور درباره احتمــال ائتاف 
لاریجانــی و روحانــی در انتخابات آتی 
مجلس گفت: من فکر نمی کنم چنین ایده ای در ذهن لاریجانی باشد که بخواهد با کسی ائتاف کند. لاریجانی دوستان را 
تشویق می کند که در انتخابات ثبت نام کنند و پای صندوق بیایند. مجلس اگر هم در راس امور است به خاطر مردم است. 

اینکه او بخواهد یک لیست پنهانی داشته باشد اصا اینطور نیست. 
در نهایت آرزوی موفقیت برای ملت دارم.

او با اشاره به جنگ غزه گفت: این روز ها یک تعجبی هم دارم که خیلی از افراد که باید صدای خو دشان را برای غزه خرج 
کنند ساکت اند؛ شما باید ببینید کدامیک از سران سیاسی پنهان شده اند احمدی نژاد کجاست؟

حسن بیادی: 
مستقل می آییم

منصور حقیقت پور:
لاریجانی دوستان را برای حضور در انتخابات تشویق می کند
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تذکر مهم عضو دفتر رهبری: رسانه ملی توجه کند
مهدی فضائلی، معاون دفتر حفظ و نشــر آثار رهبر معظم انقلاب، درشــبکه 
اجتماعی »ایکس« نوشــت: عدم رعایت توازن بین روایت اقتدار طوفان الاقصی 
و مظلومیت مردم غزه، میتواند افکار عمومی و حتی تحلیل گران را دچار اشتباه 

کند؛ رسانه ملی به این مهم توجه داشته باشد.

رهبری

وزرا در حیاط دولت به خبرنگاران چه گفتند؟

از تامین محصولات پتروشیمی اعضای شانگهای تا کاهش آلودگی هوا

ســرانجام لایحه عفاف و حجــاب با ۹ ایراد 
شورای نگهبان و هیات عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام،به مجلس بازگشت. 
خبرآنلاین جزئیات ایراد به مواد این قانون را 

بررسی می کند.
به گزارش خبرآنلاین، سرانجام بعد از اینکه 
لایحه حجاب برابر اصل۸۵ قانون اساسی در 
کمیســیونی ویژه و بصــورت محرمانه مورد 
بررســی قرار گرفت، متن لایحه برای تایید 
شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به این دو نهاد ارسال شد که در نهایت 
ابتدا هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام و ســپس شورای نگهبان نظر 

خود را درباره این لایحه اعلام کردند.
از آنجا که هر دو نهاد در اطلاعیه های جداگانه 
به ضرورت اصلاح موادی از این لایحه اشاره 
کردند به نظر می رســد هــر دو مجموعه با 
سیاســت مجازات افراد بی حجاب موافقت 
نموده اند.جزئیات ایرادات مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام به لایحه عفاف و حجاب
در جلسه مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
ابتدا تبصــره ۲ ماده ۳۶ لایحــه »حمایت 
از خانــواده از طریق ترویــج فرهنگ عفاف 
و حجــاب« که در گــزارش دفتــر هیئت 
عالی نظارت بر اســاس بررسی های نظارتی 
کمیسیون تخصصی دبیرخانه مجمع دارای 
ابهام و مغایر جزء ۳ بند ۹ سیاست های کلی 
نظام قانونگذاری شناخته شده بود در دستور 

قرار گرفت.
۱- ایــراد بــه توقیــف گذرنامه هــا بدون 

دستورقضایی
در تبصره۲ ماده۳۶ به ضابطان دادگســتری 
اختیار داده که بلافاصلــه گذرنامه فردی را 
که با همکاری دولت ها، شــبکه ها، گروه ها یا 
ســازمان های خارجی یا معاند یا به صورت 
ســازمان یافته مرتکب تبلیــغ برهنگی، بی 
عفتی، بی حجابی یا بدپوششــی می شــود، 
توقیف و او را ظرف۲۴ ساعت به مقام قضایی 
معرفی کند که متعاقــب آن مرجع قضایی 
اختیار دارد نســبت به بســتن حساب های 
کاربردی این افراد اقدام کند. کارشناســان 
حقوقی، اعطای اختیار به ضابطان دادگستری 
برای تشخیص حجاب فرد و همزمان اعمال 
محدودیتی همچون دریافت گذرنامه فرد را 
ســبب نارضایتی افراد ارزیابی می کنند. در 

همین راستا اعضای هیات عالی نظارت این 
تبصره از مــاده ۳۶ را دارای ابهام و مغایر با 

سیاست های کلی تشخیص ندادند.
۲- ایراد به عدم همکاری صداوسیما با افراد 

دارای پرونده در حال رسیدگی قضایی
تبصره های مــاده ۴۱ لایحه مصوب مجلس 
از دیگــر محورهای مورد ایــراد هیات عالی 
نظارت بوده اســت. تبصره ۱ ماده ۴۱ اظهار 
می کند: »صداوســیما نمی تواند اشخاصی را 
که بــه دلیل ارتکاب جرائم موضوع این ماده 
پرونده آنها در محاکم در حال رسیدگی است 
یا محکوم شده اند، تا پایان مدت محرومیت 
به برنامه های تلویزیونی دعوت کرده یا با آنها 
به صورت مســتقیم یا غیر مستقیم قرارداد 

منعقد کند.«
در تبصره های ۲و۳ این ماده صداوســیما و 
وزارت ارشاد، حتی با افرادی که موارد اتهامی 
آن ها »درحال رســیدگی« اســت نمی تواند 

همکاری کند یا آثار آنها را بررسی کند.
این ماده مشــخصا هنرمندان و نویسندگان 
زن را هدف قرار داده است. چه آنکه در ایراد 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به این موضوع 
اشاره شده صداوســیما و سایر دستگاه های 
مجری آن طریقی برای آگاهی از پرونده های 
در جریان و محکومیت های قبلی اشــخاص 

ندارند.
۳- لایحه ای پر از واژگان مبهم غیرحقوقی

اعضای هیئت عالی نظارت در بررســی مواد 
۵۸ و ۵۹ لایحــه عفاف و حجاب،این مواد را 
بــه دلیل به کاربردن برخی واژگان مبهم که 
برای آن ها جرم انگاری شده است محل ایراد 

دانستند.
تبصره ۲ ماده ۴۷ قانــون حجاب که درباره 
حدود و ضوابط پوشــش مــردان در اماکن 
عمومی بــود از این منظر که برخی الفاظ به 
کار رفتــه در آن دارای ابهام اســت و اطلاق 
آن به کلیــه اماکن عمومی از جمله میادین 
و باشــگاه های ورزشــی کــه الزامــاً باید از 
پوشــش های مخصوص استفاده کنند، را در 

برمی گیرد، نیز مورد ایراد قرار گرفت.
در تبصره نمایندگان مجلس، تعریف مبهمی 
از بدپوششی مردان عنوان کردند. در تبصره۲ 
مــاده۴۷ این قانون بدپوششــی مــردان از 
پوشیدن لباس بدن نما یا لباسی که قسمتی 
از بدن پایین تر از ســینه یا بالاتر از سرشانه 

فرد دیده شود، تعریف شده بود. موضوعی که 
حتی نمایش مسابقات ورزشی از صداوسیما 

را نیز با سانسور مواجه می کرد.
۴- لایحــه ای در تعارض با ســایر قوانین از 

جمله قانون تجارت
در مجمع تشخیص همچنین ایراد کمیسیون 
تخصصی مجمــع به تبصره مــاده ۱۸ این 
مصوبه مجلس مورد رســیدگی قرار گرفته 
اســت. دفتر هیئت عالی نظارت تبصره این 
ماده را از جهت قابلیت اجرا نداشــتن و نیز 
نداشتن شفافیت و ابهام، مغایر سیاست های 
کلی نظام قانون گذاری دانسته بود، که پس 
از بحث و بررســی، مغایر سیاست های کلی 
تشخیص داده نشد. در این تبصره به مجری 
قانون مجوز داده شــده بود تا در صورتی که 
هر یــک از مدیران یا اعضــای هیات مدیره 
تشــکل ها، ســازمانها و انجمن های مردمی 
مذکور مرتکب بدحجابی یا بی حجابی شوند، 
ظرف یک ماه عزل و جایگزین وی مشخص 
شود در غیر این صورت مجوز آنها لغو شود. 
این تبصره که اساســا با قانــون تجارت در 
تعارض است و اختیار مداخله در عزل و نصب 
شــرکت های تجاری غیردولتی را به دولت 
می دهد، از نظر مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، مغایر سیاست های کلی نظام تشخیص 

داده نشد.
ایرادات شورای نگهبان 
به لایحه عفاف و حجاب

اما شــورای نگهبان نیز روز گذشته ایرادات 
خود به لایحه حجــاب را اعلام و این لایحه 
را بــرای اصلاح به مجلــس بازگرداند. یکی 
از پرتکرارتریــن ایرادات شــورای نگهبان به 
این مصوبه، عدم شــفافیت مرزهای ضوابط 

پیش بینی شده در مصوبه است.
۱- اختیارات بدون مرز دستگاه ها برای مقابله 

با بی حجابی
بــه عنوان مثــال در مــاده )۲( این مصوبه، 
وظیفه »تدبیر و پیش بینی سازوکار لازم« بر 
عهده وزارت کشــور قرار داده شده است اما 
با دقت در این عبارت مشــخص می شود که 
حدود دامنه این حکم و مرزهای آن روشــن 
نبوده و به عنوان مثال معلوم نیســت که آیا 
شامل تداخل وظایف وزارت کشور با وظایف و 
مسئولیت های دستگاه های دیگر نیز می شود 

یا خیر.

۲- بازگذاشــتن دســت مجری قانون برای 
تفسیر به رای آن

ایراد دیگر شورای نگهبان عدم تعریف برخی 
تعابیــر و اصطلاحات تفســیربردار بود که 
بــه عنوان نمونه به مــاده )۶( این قانون که 
اقلام مرتبط با عفــاف و حجاب و ملزومات 
آن بــه عنوان »کالای فرهنگی« محســوب 
شده اشاره کرده بود. شورای نگهبان معتقد 
است با توجه به اینکه این اصطلاح در قوانین 
تعریف مشخصی ندارد، آثار و احکام محسوب 
شدن اقلام مرتبط با عفاف و حجاب به عنوان 
»کالای فرهنگی« روشن نیســت؛ از این رو 
منظور از این اصطــلاح و آثار مترتب بر آن 

واجد ابهام شناخته شد.
۳- تداخل وظایف وزارتخانه ها با شورای عالی 

انقلاب فرهنگی
از دیگــر ابهامات شــورای نگهبان نســبت 
به این مصوبه، روشــن نبودن نســبت میان 
برخی از احکام آن با مصوبات شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی اســت. به عنــوان نمونه در 
مــاده ۱۰ وظایف آموزش و پرورش، ماده۱۱ 
وظایــف وزارت علوم و در مــاده۱۲ وظایف 
وزارت بهداشــت، قانونگذار وظایفی را برای 
ایــن ســه وزارتخانه تعریف کــرده و از آنها 
خواسته آیین نامه ها و دستورالعمل های آن 
را تدوین کننــد. این موضوع از آنجا اهمیت 
دارد که تدوین آیین نامه ها توســط هر یک 
از وزارتخانه می تواند با سیاست های شورای 
عالی انقلاب فرهنگی و وزارت کشــور که در 
این قانون به عنوان سیاســتگذار و هماهنگ 
کننده سیاست های حجاب شناخته شده اند، 
تداخل داشته باشــد و در نهایت سلیقه ای 
رفتار شــود. از این رو شورای نگهبان نسبت 
میان مواد مذکور با این مصوبات را واجد ابهام 

تشخیص داد.
۴- عدم پیش بینی هزینه های بار شــده به 

بودجه دولت
افزایــش هزینه هــای عمومــی و کاهــش 
درآمدهــای عمومی، دیگر ایــرادی بود که 
شــورای نگهبان به این لایحه وارد کرد. این 
موضوع که موارد مشابه آن در گزارش قبلی 
خبرآنلاین آمده، مجموعهای از خواسته های 
نویســندگان لایحــه حجاب بــرای اعطای 
یارانه به تولیدکننــدگان چادر و تخفیف به 
دانشــجویان با حجاب، همچنین تاســیس 

دانشــگاه و مراکــز فرهنگی و گردشــگری 
مخصوص زنان و جداســازی فضای عمومی 
مردان از زنان را شــامل می شود که به دلیل 
عدم پیــش بینی در قانــون بودجه با اصل 

۷۵قانون اساسی مغایر شناخته شد.
۵- واگذاری وظیفــه قانونگذاری مجلس به 

سایر قوا
موضــوع پایانی مورد ایراد شــورای نگهبان، 
واگــذاری وظیفه قانون گــذاری مجلس به 
سایر قوا یا نهادها بوده است. شورای نگهبان 
معتقد اســت در مــاده )۷۰( ایــن مصوبه، 
برخی از امــور تقنینی که تاکنون احکام آن 
در قوانین مجازات اســلامی و آیین دادرسی 
کیفری تعیین تکلیف شــده، بــه آیین نامه 
مصــوب رئیس قــوه قضائیه واگذار شــده 
اســت. مهمترین نکته در این ماده، »نحوه 
شناســایی« افــراد بدون حجــاب و تعیین 
سازوکارهای »مستندسازی« آن است که به 
قوه قضاییه واگذار شــده است. این در حالی 
است که به گفته برخی حقوقدان ها، استفاده 
از دوربین های شهری برای مستندسازی افراد 
بدون حجاب یا فیلمبرداری مخفیانه ضابطان 
در ســطح شــهر از افراد بدون حجاب، فاقد 

مصوبه قانونی مجلس است.
از دیگر مــوارد مورد ایراد شــورای نگهبان 
می تــوان به به ضوابط مربــوط نحوه تعیین 
مجازات هــای قانونی، اعمــال احکام قانونی 
تخفیف و تعلیق اشــاره کــرد که با توجه به 
ماهیــت قانونی این موارد و لزوم تصویب آن 
توسط مجلس، احاله آن ها به آیین نامه مغایر 

اصل ۸۵ قانون اساسی شناخته شد.
نداشتن تعریفی مانع و جامع برای 

بی حجابی و بدحجابی
ایــرادات هیــات نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام و شــورای نگهبــان از لایحه 
حجاب نشان دهنده آن است که نمایندگانی 
که این لایحه را بررسی و تصویب کرده اند، 
به اصول قانون نویسی و سازوکارهای تدوین 
و اجرای قانون در کشــور مسلط نبوده اند. 
موضوعی که پیامــد آن در صورت بر طرف 
نشدن ایرادات، تداخل وظایف وزارتخانه ها و 
دســتگاه ها و جرم انگاری برای مردم به ویژه 
کارمندان خواهد بود. این در حالی است که 
نمایندگان  می گویند  حقوقی  کارشناســان 
مجلس هنوز نتوانستند معنای جامع و مانعی 
برای بی حجابی و بدحجابی و بدپوششــی 
تعریف کنند و تشخیص این مسئله را برعهده 
مجریان قانون قرار دادند. این موضوع از آنجا 
مهم است که جامعه شناسان، عرف پوشش 
هر اســتان و منطقه و قومیتی را متفاوت از 
دیگر مناطق کشور دانســته و پیامد اجرای 
قانون حجاب را همان مشکلات قانون قبلی 
و فراگیر شــدن برخوردهای ســلیقه ای در 
هر استان ارزیابی می کنند. این در شرایطی 
اســت که شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با رویکرد تنبیهی مجلس در 
تشدید مجازات های مالی این قانون همراهی 
داشــته و ســکوت کردند و به نظر می رسد 
تصمیم سازان موافق برخورد سلبی در مساله 

حجاب هستند.
کارشناســان مرکزپژوهش هــای مجلس در 
ســالهای قبل، اجرای راهبــرد تحمیلی را 
بررســی کرده بودند. آنها معتقدند »غفلت 
از راهبــرد اقناعــی در برنامــه ریزی هــا و 
سیاستگذاری ها و اســتفاده صرف از راهبرد 
تحمیلی نــه تنها منجر به کاهش بدحجابی 
نشــده بلکه ســبب شــکل گیری مقاومت 
درمقابــل این راهبرد و گســترش روزافزون 
بدحجابی در جامعه خواهد شــد.« از جمله 
مواردی که در این گزارش پیش بینی شده، 
عواقب اجبار و تحمیل قانون به مردم اســت 
که هزینه های آن را به حکومت وارد خواهد 
کــرد. مرکزپژوهش های مجلس پیش بینی 
کرده »در این شیوه چون به اجبار افراد وادار 
به تغییر رفتار می شوند )بدون اینکه نگرش 
آنها به حجاب تغییرکند(، تغییر رفتار واقعی 
صورت نمی گیرد و از آنجا که این طرح ایجاد 
مخالفت های سیاسی را هم با نظام اسلامی بر 
می انگیزانــد می تواند هزینه های زیادی را بر 

جمهوری اسلامی تحمیل کند.«

گروه سیاسی: وزاری دولت سیزدهم در 
حاشیه جلسه هیات دولت در حیاط ساختمان 
پاستور در جمع خبرنگاران حضور یافتند و به 

برخی از سوالات اصحاب رسانه پاسخ دادند.
اسلامی: ساخت نیروگاه ۳۰۰ مگاواتی 

»کارون« آغاز شده است
محمد اســلامی معــاون رئیس جمهوری 
و رئیس ســازمان انرژی اتمی اظهار کرد: در 
اجرای ســند ۲۰ ساله ســازمان انرژی اتمی، 
چرخه سوخت هسته ای و توسعه فعالیت های 
صنعت معدنی را در دســتور کار قرار داریم و 
روز گذشته، عملیات بهره برداری از دوازدهمین 

معدن در آذربایجان غربی را آغاز کردیم.
رئیــس ســازمان انرژی اتمی افــزود: این 
فعالیت، یک سرمایه گذاری ۵ هزار میلیاردی 
برای استخراج مواد پرتوزا است و کار ساخت 
نیروگاه »کارون«، آغاز و قراردادهای ســاخت 

داخلی تجهیزات ، منعقد شده است.
اســلامی افزود: این نیروگاه ۳۰۰ مگاواتی 
هســته ای اســت که باید بــرای فعالیت های 
پیش نیاز آن، آب و بــرق را تامین می کردیم 
و ســاخت یک نیروگاه ۲۴ مگاواتی »سی اچ 
پی« و آب شیرین کن را انجام می دادیم که در 

دست اجرا است.
ضرغامی: موافقت دولت

با لغو روادید برخی کشورها
عــزت الله ضرغامی وزیر میــراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری درباره لغو روادید 
با کشــورها، گفت: صبح چهارشــنبه جلسه 
کمیسیون سیاسی و امنیتی دولت به ریاست 
وزیر کشــور برگزار شــد و بخــش زیادی از 
کشــورهایی که پیشنهاد لغو روادیدشان داده 
شــده بود به اتفاق آرا، رأی آوردند و در آینده 

اسامی کشورها اعلام می شود.
ضرغامی گفت: هر گردشگری که به ایران 
می آید باوجود برخی مشــکلاتی که در کشور 
داریم، دیدگاهش در نظرســنجیها بالای ۹۰ 
درصد نســبت به ایران عوض می شود. یعنی 

تمام تبلیغات ایران هراسی منتفی می شود.
وی یادآور شــد: لغو متقابل روادید هم به 
طور طبیعــی در دســتور کار وزارت خارجه 
اســت اما آنچه ما در وزارت میراث فرهنگی و 
گردشگری دنبال می کنیم این است که مردم 
همه کشورها بتوانند راحت به ایران سفر کنند.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی: 
حجاب قانون است

محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی اظهار داشــت: روز گذشته در 
شــورای فرهنگ عمومی دو مصوبه داشــتیم 
یکی تعیین ۱۵ مهرماه به عنوان روز حماسه 
جوانان فلسطین و دیگری انتخاب ۲۵ مهرماه 
به عنوان روز نســل کشــی زنــان و کودکان 
فلسطینی به واسطه جنایت رژیم صهیونیستی 

در بیمارستان غزه بود.
وی دربــاره ممنوع  الکار شــدن بازیگرانی 
که کشف حجاب کرده اند، افزود: پیش از این 
هم اعلام کردیم که حجاب قانون اســت و ما 
قانون را اجرا می کنیم و چندین بار اعلام کردم 
کــه کارکردن برای افرادی کــه قانون را اجرا 

نمی کنند، امکان پذیر نیست.
جبلی: آیین نامه پخش تلویزیونی را با 
همکاری وزارت ورزش تصویب می کنیم

پیمان جبلی رئیس ســازمان صداوســیما 
با اشــاره به حق پخش تلویزیونی اظهار کرد: 
حق پخش تلویزیونی مســابقات ورزشــی، به 
تصویب مجلــس در برنامه هفتم رســید اما 

پیشنهاد مشترک صداوسیما و وزارت ورزش 
نبود. جبلی گفت: پیشنهاد سازمان صداوسیما 
درباره حق پخش مســابقات داخلی این بود 
که همان طور کــه دولت، حق پخش برنامه ها 
و مســابقات ورزشی خارجی را به ما پرداخت 
می کند و ما هم بــه صورت رایگان در اختیار 
مردم قــرار می دهیــم، همیــن کار را برای 

برنامه ها و مسابقات داخلی انجام دهیم.
رئیس رســانه ملی افزود: بــه بیان دیگر، 
ابتدا باید حــق پخش برنامه ها و مســابقات 
داخلی مشــخص شود، سپس، دولت آن را به 
سازمان صداوسیما پرداخت کند و درنهایت ما 
آن برنامه ها و مســابقات را با همکاری وزارت 
ورزش و جوانان، در اختیار فدراســیون ها قرار 

دهیم.
منظور: بخشی از هزینه های جاری از 

محل درآمدهای مالیاتی تامین شد
داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور گفت: بخشی از هزینه های جاری شامل 
حقوق و دستمزد از محل درآمدهای مالیاتی 

تامین شده است.
منظور درباره پیشــبرد بودجه کشور بدون 
استقراض از بانک مرکزی و احتمال وام گیری 
دولــت از بانک های دولتی گفت: ما در بودجه 
به لحاظ آنچه مصوب شده کسری نداریم، اما 
منابعــی که در بودجه تصویب شــده به طور 

کامل محقق نشده است.
وی با اشاره به اینکه پیش بینی می کنیم تا 
پایان ســال برخی منابع ما تحقق یابد، اظهار 
داشــت: در ارتباط با منابــع نفتی پیش بینی 
در قانون بودجه ایــن بود که قیمت نفت ۸۵ 
دلار فرض شده که در بسیاری از ماه های سال 

عملًا رخ نداده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: میزان 
صــادرات هــم بالاتر از ظرفیــت قابل تحقق، 
پیش بینی شده اســت. بنابراین ما در موضوع 
درآمد نفتی شاهد عدم تحقق نسبت به آنچه 

در قانون پیش بینی شده، هستیم.
وی افــزود: ما به هیچ  وجه نــه می توانیم 
از بانک مرکزی و بانک ها اســتقراض کنیم و 
نه ایــن کار را انجام می دهیم. البته اختیارات 
قانونــی داریــم و می توانیم از ســپرده های 

شرکت های دولتی استفاده کنیم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه یادآورشد: 
اگر در یک ماه نیاز باشد از این منابع استفاده 
می کنیــم و حداکثر تا دو ماه بعد آن میزان را 

بازمی گردانیم. 
وحیدی: مهاجران غیرقانونی باید 

کشور را ترک کنند
احمد وحیدی وزیر کشور عنوان کرد: کار 
روند ثبت نام در مرحله دوم که ثبت نام نهایی 
بود به خوبی انجام شــد. امروز روز آخر هست 
و از همین جا درخواست می کنیم عزیزانی که 

داوطلب هستند و پیش ثبت نام کردند در ثبت 
نام نهایی مشارکت کنند.

وزیر کشور در مورد گلایه رئیس مجلس که 
گفته بود در روند ثبت نام اطلاعاتی می گیرند 
که خیلی لازم نیست، گفت: اطلاعاتی که الان 
دارد اخذ می شود با هماهنگی شورای نگهبان 
و هیات نظارت تعیین شده چون این ها مطالب 
مورد نیاز شورای نگهبان بود و احتیاج داشتند 
که یکســری اطلاعات را داشته باشند و این با 

هماهنگی آن عزیزان اتفاق افتاده است.
وزیر کشور در پاسخ به سوال دیگری درباره 
خبر بازداشت ســرکرده داعش در استان های 
جنوبی کشــور خاطرنشــان کرد: درگیری با 
جریــان داعش دائما برقرار اســت. گروه های 
مختلــف تروریســتی از همه انــواع آن فعال 
هســتند و با هدایت های کشــورهای غربی و 
گروه های ترویستی کار می کنند دستگاه های 
امنیتی با تســلط کامل هم بــا این ها برخورد 
کرده و در مــوارد متعددی که برنامه ای برای 

عملیات داشتند آنها را بازداشت کردند.

سکوت در مقابل مجازات های مالی و برخورد سلبی

۹ ایراد شورای نگهبان و مجمع تشخیص به لایحه عفاف و حجاب
فلاحت پیشه: 

هیچ وقت به اندازه امروز 
مقدمات جنگ ایران و آمریکا فراهم نبوده است

حشــمت الله فلاحت پیشه، استاد دانشــگاه روابط بین الملل نسبت به آغاز 
جنگ میان آمریکا و ایران  هشدار داد.

فلاحت پیشــه با اشاره به گسترده تر شــدن جنگ حماس و اسرائیل در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: هیچوقت به اندازه امروز مقدمات جنگ ایران و 
آمریکا فراهم نبوده است جنگی که  در راستای منافع هیچکدام آنها نیست.دو 
طرف به جای به رخ کشــیدن خطوط قرمز خود،نیازمند »میز قرمز« دیگری 

در مسقط هستند.

هادی سروش: 
تحمیل مسلمان زیستن باعث طغیان می شود

همزمان با سالگرد ولادت امام حسن عسکری)ع( و نود و پنجمین سالگرد تولد 
آیت الله شهید بهشتی، از نرم افزار مجموعه آثار شهید بهشتی رونمایی شد.

علیرضا بهشــتی طی سخنانی در این مراسم گفت: از ابتدای آغاز به کار بنیاد 
حفظ و نشر آثار شهید بهشتی هدف ما این بوده که بدون هیچ گرایش خاص 
سیاسی و یا گرایش های دیگری که در جامعه هست، به انتشار آثار بپردازیم؛ آن 
را مستند کنیم و در اختیار همگان قرار بدهیم و صرف نظر از اینکه مراجعان ما 

دارای چه طرز فکری هستند، خدماتی را به آنها ارائه می کنیم.
رئیس بنیاد حفظ و نشــر آثار شهید بهشــتی تأکید کرد: اعتقاد داریم شهید 
بهشتی یک چهره ملی و فراجناحی است؛ و باید همچنان به همین شکل باقی 
بماند. شــاهدش این اســت که گروه ها و افراد با سلایق مختلف به ما مراجعه 

می کنند و آن قدر که در توان ما هست خدمات را به آنها ارائه می کنیم.
وی افزود: خوشــحال هستم علی رغم اینکه سیاست های رسمی تبلیغاتی در 
این جهت نبوده، آثار و اندیشه های شهید بهشتی به تدریج جای خودش را باز 
کرده؛ و باز هم خوشــحال هستم که ما در این مورد از هر گونه شائبه مقدس 
کردن و نقدناپذیری اندیشــه های شهید بهشــتی دوری کرده ایم و خود بنیاد 

نشر از همان سال های آغاز کارش جلسات نقد و بررسی آثار را گذاشته است.
علیرضا بهشــتی با اشاره به اینکه ابعاد گوناگون شخصیت شهید بهشتی برای 
سراسر زندگی ما درس است، اظهار داشت: آنچه باقی می ماند اندیشه او است 
و فکر می کنیم که اندیشه شهید بهشتی هنوز هم می تواند سرچشمه تحولات 
بســیار باشد و نماینده قرائتی از اسلام باشــد که اسلام را به عنوان یک آیین 

زندگی معرفی می کند.
وی یادآور شــد: در طول ۲۵ ســالی که از  عمر بنیاد حفظ و نشر آثار شهید 
بهشــتی می گذرد، محققان مختلف با این مشــکل مواجه می شــدند که یا 
دسترسی به همه آثار ممکن نبود، یا هزینه و یا اساسا مشکل نگهداری داشتند. 
خیلی خوشحال هستم که با همکاری مرکز تحقیقات کامپیوتری علوم اسلامی 
نور در یک فرآیند بیش از یک ســال و نیم این کار به ثمر رســید و نرم افزار 
مجموعه آثار شهید بهشتی در اختیار همگان قرار گرفت. امیدوارم برای کسانی 
که در رساله دکتری و پایان نامه ارشد و پروژه های دیگر به این آثار نیاز داشتند، 

راه هموار شده باشد و از این به بعد دسترسی خوبی را داشته باشند.
حجت الاسلام و المسلمین هادی ســروش نیز در این مراسم با تبریک ولادت 
با ســعادت امام عسکری)ع(، گفت: آیه ۴۱ ســوره مبارکه رعد می فرماید »أنَاَّ 
نأَتْـِـی الْرَْضَ ننَْقُصُهَا مِنْ أطَْرَافهَِا«. یعنی ما از اطراف زمین کم می کنیم. امام 
صادق)ع( می فرمایند زمین وقتی یک عالم، فقیه یا شخصیت نیکی را از دست 
می دهد مانند این است که از این زمین چیزی بریده و کم شده است. در ایام 
شهادت شهید بهشی به ما یاد دادند که بگوییم »دشمن در چه فکریه؟ ایران 
پر از بهشتیه«؛ از  شــعارهایی که واقعا شعار بود و یک درصد هم واقعیت در 

آن نیست.
استاد حوزه علمیه قم با تأکید بر اینکه یک بهشتی هم نداریم تا چه رسد به »پر 
از بهشتی«، افزود: امام صادق)ع( می فرماید »ننقصها بذهاب علمائها و فقهائها و 
خیار أهلها«؛ وقتی اندیشمندان یک سرزمین می روند، این سرزمین نقص پیدا 
می کند. مگر می شــود جامعه ای یک اندیشمند توانا را از دست بدهد و به این 
خیال باشد که ما مشابه ایشان زیاد داریم؟! این طور نیست؛ بیان امام صادق)ع( 
و آیه ۴۱ ســوره رعد این نیست. ما در اول نهضت اشتباهاتی داشتیم که حالا 

متوجه شده ایم اشتباه کردیم.
وی یادآور شــد: روایت  امام عســکری این است که »وَامَّا مَنْ کانَ مِنَ الفُقَهاءِ 
صَائنِا لنَِفْسِهِ حافظِاً لدِینِهِ مُخالفِاً لهَِواهُ مُطیعاً لِامَرِ مَولاهُ فَللِعَْوامِ انَْ یقَُلِّدُوهُ«. یک 
نفر از شما سؤال کرده که ادامه این حدیث چیست؟ آیا بیان امام عسکری)ع( 
تمام می شود؟! به حکم عقلایی کسی که چیزی نمی داند به کسی که می داند 
مراجعه می کند. امام عسکری می فرماید »إلاّ بعض فقهاء الشیعة لاکلّهم« و این 
بخش حدیث مهجور است. اگر گفتیم توده جامعه از علما و فقهای خود تقلید 
کنند، این طور نیست که همه فقیهان حائز شرط و صلاحیت تقلید دیگران را 
داشته باشند. هادی سروش ادامه داد: امام عسکری)ع( می فرماید »توده جامعه 
اسلامی مانند توده جامعه یهود نباشد«. راوی می گوید من پرسیدم مگر توده 
جامعه یهودیان چگونه هستند؟ امام عسکری)ع( فرمود علمای یهود با بعضی 
علمای اسلام در یک چیز مشارکت دارند؛ »الفسق الظاهر، و العصبیة الشدیده،  
و التکالــب علی حطام الدنیا«؛ این فقیــه اصلا در مقابل هیچ منطقی قائل به 
کرنش نیســت. فقیهــی که برای نام و نان و ترویج خــود با دیگران به رقابت 
پرداخته، شایســتگی تقلید ندارد. اگر از جامعه دینی ما کسی چنین اوصافی 

داشت و مورد تقلید قرار گرفت، تفاوتی با یهود ندارد.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با تأکید بر اینکه نرم افزار مجموعه آثار 
شهید بهشتی باید سال ها قبل عرضه می شد، گفت: نوع صحبت های در محافل 
مربوط به شهید بهشتی چرخش علمی روی مذاکرات مجلس خبرگان و نظرات 
شهید بهشتی دارد و معمولا از آن زاویه صحبت شده است. اما شهید بهشتی 
شش جلد تفســیر قرآن دارد. آقای بهشتی در رابطه با علم دینی و روحانیت 

مطالب بسیار ارزشمندی دارد.
استاد حوزه علمیه قم تصریح کرد: ایشان می فرماید فقط معرفت فقهی، اجتهاد 
نیســت؛ اجتهاد بر اساس »معرفت دینی« است. عالم دین بودن به یک مشت 
اصطلاحات قلمبه ســلمبه نیســت؛ عالم دین آیین دانستن زندگی بر طبق 
خواست خدا است. در جای دیگر می فرمایند »شکیات درجه هزارم است و فرد 

باید اصل دین را بشناسد«.
وی افزود: شــهید بهشــتی می فرماید »عالمان و فقیهان باید از طاغوت دور 
باشند«. واژه »طاغوت« بسیار در تعبیرات ایشان استفاده شده است. خواهش 
می کنم توجه کنید که می فرماید »عالمان دین به طاغوت ها خیلی نزدیکترند 
تا به انســان های روشن و سازنده چون مردم ما طاغوت پرورند. ما باید مردم را 
بیدار و از طاغوت پروری جدا کنیم«. عین عبارت ایشان است که »کار عالم دین 

مرید و مرید بازی نیست«.
هادی سروش اظهار داشت: آقای بهشتی به چالش دیگری توجه دارد. در جلد 
چهارم تفسیر اشاره دارند که بعضی فقیهان فکر می کنند اگر احتیاطات فقه را 
زیاد و مردم را مکلف کنند، سطح دینداری جامعه بالا رفته است. حرف آقای 
بهشتی این است که اگر شما احتیاطات غیرضروری را به جامعه تزریق کردید، 
این جامعه به خشونت گرایش پیدا می کند. عبارت ایشان این است که »علمای 
یهود یک سلسله حرام های من درآوردی داشتند که از آن خشونت و خشکی 
ایجاد شــد«. وی افزود: ایشان در جلد پنج تفســیر احتیاطات غیرضروری را 
کالبدشکافی می کند. بخشی از خشونت های جامعه دینی ریشه در احتیاطات 

غیرضروری دارد که از دستگاه تئوری فقه بعضی فقیهان در آمده است.
اســتاد حوزه علمیه قم گفت: آیت الله بهشــتی می فرماید یهود مشغول اعلام 
برتری قوم بنی اســرائیل در جهان هستند، کما اینکه الآن هم همین است و 
متأسفانه در این شرایط هم می بینیم. می فرماید تمام همّ و غمّ مسیحیت هم 
انحرافات اســت. بعد می  فرماید »توسعه اسلام به اعتراف کلیسا طبیعی ترین 
توسعه دینی در دنیا است. چون سرطان تحریف تا استخوان یهود و مسیحیت 
را گرفته است«. بعد ســفارش می کنند که اسلام، فقه و شریعت را به جامعه 
تحمیل نکنید؛ اگر بخواهید مسلمان راستین را تحمیل کنید، مردم علیه این 
تحمیل طغیان می کنند. بشــر موجود پیچیده ای است؛ اصلاح و کمال او در 

انتخاب آزاد او تحقق می یابد.

سوشیال

ویژه
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کاهش قیمت برنج ایرانی در فصل تولید
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران گفت: قیمت برنج ایرانی در فصل تولید 
حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد کاهش یافته اســت.رضا کنگری در گفت وگو با ایسنا، با 
بیان اینکه کمبود برنج در بازار نداریم، گفت: قیمت برنج ایرانی به دلیل اینکه در 
فصل تولید آن بودیم ۳۵ تا ۴۰ درصد کاهش یافته است. همچنین به دلیل اینکه 
برنج ایرانی در بازار زیاد است واردات برنج خارجی نیز ممنوع اعلام شده است.وی 
با اشاره به اینکه قیمت ها ثابت است و تغییری نکرده، اظهار کرد: شرکت بازرگانی 
دولتــی برنج هنــدی۱۱۲۱  را به قیمت ۳۳ هزار تومان  به دســت بنکداری ها 
می رساند و به قیمت ۳۴ هزار تومان در میان عمده فروشی ها توزیع می شود. این 
برنج در نهایت با قیمت ۳۵ هزار تومان به دست مصرف کنندگان نهایی می رسد.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران اضافه کرد: قیمت عمده فروشی برنج 
ایرانــی نیز از کیلویی ۴۰ هزار تومان تا ۹۵ هزار تومان اســت که این برنج ها با 

اعمال سود ۱۵ تا ۲۰ درصدی در خرده فروشی ها توزیع می شود.

واردات آیفون ۱۴ به بالا آزاد نمی شود
رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: بعید است تصمیم ممنوعیت 
واردات آیفون ۱۴ به بالا عوض شــود و ورود، استفاده، به کارگیری و فروش این 
موبایل ممنوع اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، سید مجید رضوی آرانی اظهار 
کرد: در ســتاد مقابله با قاچاق کالا و ارز و وزارتخانه های مرتبط در برابر واردات 
این گوشی همراه که نام آن را نمی بریم و همه هم می دانند )آیفون ۱۴ به بالا( به 
هر شکلی می ایستیم، خدمات به آن داده نمی شود و واردات آن غیرقانونی است.

رئیس ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز افزود: بعید می دانم این تصمیم 
عوض شود و ورود، استفاده، به کارگیری و فروش این موبایل ممنوع است.گفتنی 
اســت، حمیدرضا دهقانی نیا ســخنگوی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام 
کرده بود که برخورد با آیفون قاچاق ۱۴ به بالا در دســتور کار قرار گرفته و این 
موضوع به دبیر کمیســیون مقابله قاچاق کالا و ارز استان تهران ابلاغ شده است. 
با هماهنگی ضابطان نســبت به جمــع آوری کالای آیفون ۱۴ و ۱۵ قاچاق اقدام 
خواهد شد.به گفته دهقانی نیا، اگر شخصی به فروشنده ای که گفته کالا در آینده 
رجیستر می شود اطمینان کرده و آیفون ۱۴ به بالا خریده و حالا متوجه شده که 
کالا قاچاق است، می تواند با فاکتور به تعزیرات مراجعه و از فروشنده شکایت کند.

صدور ۱۲۸ هزار مجوز مشاغل خانگی
 در هفت ماهه امسال

رئیس دبیرخانه ســتاد ســاماندهی و حمایت از مشــاغل خانگی از صدور ۱۲۸ 
هزار مجوز مشــاغل خانگی در هفت ماهه امســال خبر داد و گفت: اگر به دنبال 
مردمی کردن اقتصاد هستیم، مشاغل خانگی یکی از بهترین بسترها برای تحقق 
این هدف اســت.آزیتا همتیان در گفت وگو با ایســنا، درباره آخرین آمار صدور 
مجوزهای مشاغل خانگی و آمار ایجاد فرصت های شغلی در بخش خانگی گفت: 
در هفــت ماهه اخیر بیش از ۸۵ هزار شــغل خانگی ایجــاد و ۱۲۸ هزار مجوز 
مشاغل خانگی صادر شده اســت.وی ادامه داد: طی دو سال گذشته و از ابتدای 
شــروع دولت سیزدهم تا امروز آمار اشتغال در حوزه مشاغل خانگی به رقم ۲۵۰ 
هزار شــغل رسیده است و با توجه به آنکه هدفگذاری امسال ما ایجاد ۱۵۰ هزار 
شغل خانگی است، بنا داریم که به سهم ۱۵ درصدی مشاغل خانگی از بازار کار و 
ایجاد یک میلیون فرصت شغلی در سال برسیم.رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی 
و حمایت از مشــاغل خانگی وزارت کار تصریح کرد: تا هفت ماهه امســال بیش 
از ۸۵ هزار فرصت شــغلی در بخش مشاغل خانگی به وجود آمده و در نیمه دوم 
ســال نیز این هدف محقق خواهد شــد و به احتمال بسیار از آن عبور کنیم زیرا 
ســال قبل که هدفگذاری ما ایجاد ۱۰۰ هزار شغل خانگی بود به عدد ۱۰۳ هزار 

شغل دست پیدا کردیم.

نفت به زیر ۹۰ دلار سقوط کرد
قیمت نفت روز سه شنبه پس از ریزش چشمگیر در معاملات ، روزگذشته در بازار 
آسیا تغییر چندانی نداشــت.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با شش 
ســنت افزایش، به ۸۸ دلار و ۱۳ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا با یک ســنت افزایش، به ۸۳ دلار و ۷۵ ســنت در هر 
بشــکه رسید. نفت برنت و شاخص نفت آمریکا روز سه شنبه با دو درصد کاهش 
بسته شده بودند.داده های اقتصادی منطقه یورو نشان داد فعالیت های تجاری در 
مــاه میلادی جاری، رکود غافلگیرکننده ای پیدا کرد و ممکن اســت علامت آن 
باشــد که این بلوک وارد رکود شده است و سیگنال منفی برای چشم انداز تقاضا 
برای نفت محسوب می شــود.در این بین، تلاش های دیپلماتیک برای آتش بس 
میان مبارزان فلسطینی و رژیم صهیونیستی در نوار غزه ادامه دارد تا کمک های 
بشردوستانه به این منطقه رسانده شود. سران آمریکا و عربستان سعودی روز سه 
شــنبه درباره تلاش ها برای جلوگیری از تشدید درگیری ها، گفتگو کردند.ویشنو 
واراتان، مدیر امور اقتصاد و اســتراتژی در بانک میزوهو در یادداشــتی نوشــت: 
عقب نشینی قیمت نفت با انتشــار آمار اقتصادی نامطلوب در اروپا همزمان شد 
که نشــان می دهد کاهش اخیر قیمت نفــت فقط تحت تاثیر کاهش تهدیدهای 
اختلال عرضه ناشــی از جنگ نیست و ملایم شدن تقاضا هم تاثیر داشته است. 
البته کاهش تنش ها به حدی نیســت که بتوان با اطمینان اعلام کرد که ریسک 
ژئوپلیتیکی مرتبط با درگیری میان رژیم صهیونیستی و حماس، به طور معنادار و 
پایداری از بین رفته است.کاهش ذخایر نفت خام در آمریکا که بزرگترین مصرف 
کننده نفت جهان است هم از قیمت ها پشتیبانی کرد. طبق اظهارات منابع بازار 
که به آمار موسســه امریکن پترولیوم استناد کردند، ذخایر نفت آمریکا در هفته 
منتهــی به ۲۰ اکتبر، حدود ۲.۷ میلیون بشــکه کاهش یافت. این آمار برخلاف 
پیش بینی هشت تحلیلگر شــرکت کننده در نظرسنجی رویترز بود که تخمین 
زده بودنــد ذخایر نفت آمریکا در مدت مذکور، حدود ۲۰۰ هزار بشــکه افزایش 
پیدا کرده است.بر اساس گزارش رویترز، ذخایر بنزین آمریکا ۴.۲ میلیون بشکه 
و ذخایر ســوخت های دیگر، حدود ۲.۳ میلیون بشکه کاهش یافت. آمار رسمی 

 ذخایر نفت و سوخت آمریکا، بعدازظهر روز چهارشنبه منتشر می شود.

طلای جهانی مستعد عبور از ۲۰۰۰ دلار
قیمت طلا در روز چهارشــنبه به دلیل کاهش بازدهی خزانه داری آمریکا افزایش 
یافت، اما انگیزه ای برای افزایش بیشــتر نداشــت، اما این احتمال وجود دارد که 
بــا توجه به تولید ناخالص داخلی ایالات متحده، ســخنرانی پاول و گزارش تورم 
ایالات متحده و عدم تشــدید درگیری در خاورمیانه، طلا برای شکســتن ۲۰۰۰ 
دلار تلاش کند.به گزارش ایســنا، بهای هر اونس طــلا با ۱.۳ درصد افزایش به 
۱۹۷۱ دلار و ۸۰ ســنت رسید و قیمت طلای آمریکا نیز با ۰.۰۷ درصد افزایش 
به ۱۹۷۲ دلار و ۸۰ ســنت رسید.طلا عملکرد بسیار خوبی داشت و طی ۱۰ روز 
بیش از ۱۰ درصد به سمت سطح مقاومت کلیدی ۲۰۰۰ دلار افزایش یافت. مت 
سیمپسون، تحلیلگر ارشد ســیتی ایندکس گفت: هر حرکتی نیاز به مکث دارد 
و ما به آن مرحله رســیده ایم.در حال حاضر، با توجه بــه تولید ناخالص داخلی 
ایالات متحده، سخنرانی پاول و گزارش تورم ایالات متحده و عدم تشدید درگیری 
در خاورمیانه، ممکن اســت طلا برای شکستن ۲۰۰۰ دلار تلاش کند.در حالی 
که رهبران جهان برای توقف یا آتش بس در جنگ رژیم صهیونیســتی و حماس 
در نوار غزه تلاش می کنند تا کمک های بشردوستانه ارسال شود، سرمایه گذاران 

مراقب جنگ خاورمیانه هستند.

بورس هفته را با افزایش به پایان رساند
بازار سرمایه پس از دو روز کاهش، ۱۷۳۳ واحد افزایش یافت و به رقم دو میلیون 
و ۲۰۷۳ واحد رسید.به گزارش ایسنا، روزگذشته در آخرین روز کاری هفته، بازار 
بورس اوراق بهادار تهران با افزایش ۱۷۳۳ واحد مواجه شــد. این رشد پس از آن 
حاصل شد که در دو روز قبلی بازار به ترتیب حدود ۱۰ هزار و ۲۱ هزار واحد افت 
کرده بود. با این حال کانال دو میلیون واحد را که در هفته های اخیر حفظ کرده 
از دســت نداد و شــاخص کل امروز روی عدد دو میلیون و ۲۰۷۳ واحد ایستاد.

روز چهارشــنبه شاخص کل هم وزن نیز ۵۸۱ واحد افزایش یافت و به عدد ۶۷۶ 
هزار و ۷۲۷ واحد رسید.

طی دو روز گذشته نیز شاخص هم وزن به ترتیب ۴۲۴۷ واحد و ۹۷۶۸ واحد افت 
کرده بود.تعداد معاملات روز چهارشــنبه بازار سرمایه ۲۷۵ هزار و ۶۹۱ فقره بود 
که ۳۸۲۸ میلیارد تومان ارزش داشــت.دیروز فولاد، بوعلی، ومعادن، شپنا، فملی 
و فارس بیشــترین تاثیر مثبت را بر شاخص داشــتند و از سوی دیگر حکشتی 
بیشترین تاثیر منفی را ایجاد کرد.بازار فرابورس نیز روزگذشته ۶.۴ واحد افزایش 
داشــت و به ۲۴ هزار و۵۷۵ واحد رسید.تعداد معاملات بازار فرابورس ۱۵۱ هزار 
و ۳۲۹ واحد به ارزش ۵۰۰۴ میلیارد تومان بود.نمادهای ساوه، شگویا، سپیدار و 
نیان به ترتیب بیشترین تاثیر مثبت و ارفع، هرمز و دماوند بیشترین تاثیر منفی 

را در شاخص فرابورس ایجاد کردند.

اخبار کوتاه

انرژی

بازار

بورس 

یــک نماینــده مجلس با اشــاره بــه عرضه 
قطره چکانی خودروهای وارداتی می گوید: این 
نگرانی وجود دارد که اگر عرضه خودروها کم 
و محدود باشــد، روی قیمت بازار تاثیر منفی 
بگذارد.خودروهــای وارداتی آمد، اما با قیمتی 
که حتی خرید آن برای قشــر متوسط جامعه 
هم سخت است. این در حالی است که اولویت 
با ورود خودروهای زیر ۱۰ هزار یورو و سپس 
واردات خودروهایی با ســقف قیمت ۲۰ هزار 
یورو بود و حتی وعده واردات خودروی ۵ هزار 
دلاری داده می شد، بنابراین انتظار می رفت که 
این خودروها در نهایت با قیمت یک میلیارد تا 
۱.۵ میلیارد تومان به دست مشتریان برسد؛ اما 
قیمت هایی که در سامانه یکپارچه خودروهای 
وارداتی بارگذاری شده، نشان می دهد که باید 
منتظر قیمت های نجومی از کارخانه تا بازار هم 
بود.در این شــرایط و در میان انتقادات، شاهد 
پــاس کاری قیمت گذاری بین وزارت صنعت و 
شــورای رقابت بودیم. برخی عنوان می کردند 
که شورای رقابت به هیچ وجه در جریان قیمت 
علی الحساب خودروهای وارداتی نبوده اما این 
در حالی است که ســازمان حمایت با انتشار 
اطلاعیه ای، تاکید کرد شــورای رقابت نه تنها 
از ماجرا باخبر بوده، بلکه قیمت ها با مجوز آن 
صادر شده است.با این حال، در آخرین تصمیم 
و براساس جلسه دیروز شورای رقابت، مصوب 
شد در دستورالعمل تنظیم بازار خودروسواری 
تبصره ای اضافه شود تا قیمت کلیه خودروهای 
وارداتی براساس ضوابط قیمت گذاری کالاهای 
وارداتــی توســط حمایت مصــرف کنندگان 
وتولیدکنندگان محاسبه و ابلاغ شود.با وجود 
این حواشــی، همچنان قیمــت خودروهایی 
که در ســامانه یکپارچه دیده می شود، محل 
انتقاد است؛ تا جایی که جلال رشیدی کوچی، 
نماینــده مجلس می گوید این کــه ما بگوییم 
می خواهیم خودرو اقتصادی بیاوریم و بعد یک 
خودرویی بیاوریم کــه قیمتی بالای ۱.۵ تا ۲ 
میلیارد تومان داشــته باشد، درست نیست.او 
با طرح این پرســش که چطور خودروی ۷۵۰ 
میلیــون تومانی، ۲ میلیــارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان قیمت گذاری شده است، عنوان می کند: 
این نگرانی وجود دارد که اگر عرضه خودروها 
کم و محدود باشد، روی قیمت بازار تاثیر منفی 
بگذارد. آنچــه در ادامه می خوانید، مشــروح 
گفت وگو با جلال رشیدی کوچی در کافه خبر 

خبرگزاری خبرآنلاین است.
شــما در روزهای گذشــته در ویدئویی 
عنوان کردید که به زودی اسامی افرادی 
که قیمت خــودروی ۵۰۰ میلیونی را تا 
اعلام می کنم.  را  بردنــد  بالا  ٢ میلیارد 
چه اتفاقی افتــاده که قیمت خودروهای 

وارداتی تا این حد بالا رفته است؟
من دارم یک ســری اطلاعات جمــع آوری و 
بررســی و تجزیه و تحلیــل می کنم که چه 
اتفاقــی افتاده که خــودروی ۵۰۰ میلیونی و 
۷۰۰ میلیون تومانی را شــورای رقابت تا این 
اندازه قیمت گذاشــته بوده است. حتما نتایج 
این بررسی را شفاف برای مردم توضیح خواهم 
داد و از بعــد نظارتی هم تا آن جایی که قانون 
اجازه داده باشد، این مورد و موارد مشابه دیگر 
را پیگیری خواهم کرد.هدف مــا از واردات و 
برنامه ای که داشــتیم این بــود که انحصار را 

بشکند و باعث ایجاد رقابت شود. 
شکسته شدن انحصار تا حدودی اتفاق افتاده، 
اما رقابتی که مدنظر ما بود، شکل نگرفته است. 
دلایل هم مشخص اســت. این تعداد خودرو 
نویی که وارد کشور شــده، باید افزایش یابد، 
تعرفه ها باید کاهش پیــدا کند و خودروهای 
کارکرده هم بــه جمع خودروهــای وارداتی 
اضافه شــود که البته اخیرا در هیات دولت به 
تصویب رسیده است.ببینید، خودروی ۱۵ هزار 

دلاری که الان وارد کشــور شده، دیگر نهایت 
قیمتــش به دلار ۵۰ هــزار تومانی، در حدود 
۷۵۰ میلیــون تومان می شــود. نگاه ما بر این 
اســت که چطور خودرو ۷۵۰ میلیون تومانی 
که با سود واردکننده هم در نظر بگیریم ۸۰۰ 
میلیون تومان، شورای رقابت ۲ میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون تومان قیمت گذاری کرده است. شورای 
رقابت این اعداد را از کجا آورده است!؟ این که 
ما بگوییم می خواهیم خودرو اقتصادی بیاوریم 
و بعد یک خودرویی بیاوریم که قیمتی بالای 

۱.۵ تا ۲ میلیارد داشته باشد، درست نیست.
این که شــما می گویید تا حدی انحصار 
شواهدی  چه  براســاس  شده،  شکسته 

است؟
ما در خودروهای کارکــرده تلاش کردیم که 
بــازه قیمتی زیر ۱.۵ میلیــارد تومان را هدف 
قــرار دهیم و نیز خود واردات باعث می شــود 
انحصــار به آن معنا که تا الان وجود داشــت، 
دیگر کم کم معنای خود را از دســت بدهد. اما 
یک اگر وجود دارد و این که واردات باید تشدید 
شود. باید واردات ۵ هزار تا و ۱۰ هزار تا، اتفاقی 
نخواهد افتــاد و داریم پیگیری می کنیم که با 
افزایــش واردات، انحصار را بــه صورت کامل 
از بین ببریم و ایجــاد رقابت کنیم. البته این 
کار دست دولت اســت و این که ما می گوییم 
داریم تلاش می کنیم، منظور این است که ما 
به عنوان مجلس تلاش مان بر این است که این 
اتفاق بیفتــد و از ظرفیت های قانونی خودمان 

در این زمینه استفاده می کنیم.
تاکنون  کردید،  عنــوان  که  همان طور   
به  بازار  به  وارداتــی  عرضه خودروهای 

صورت قطره چکانی بوده است.
دقیقا انتقاد ما هم به همین موضوع اســت که 
چه کسانی پشت این داستان هستند که الان 
کــه واردات تبدیل به قانون شــده و در حال 
انجام اســت، ســنگ اندازی می کنند و چوب 

لای چــرخ واردات می گذارند که عرضه کم و 
قطره چکانی باشد. شما اطلاع دارید هر چقدر 
عرضه خودروها کم و قطره چکانی باشد، باعث 
می شود که بازار هم آن جوابی که ما دنبال آن 
بودیم، ندهد و شاید این نگرانی وجود دارد که 
اگر عرضه خودروها کم و محدود باشــد، روی 
قیمــت بازار تاثیر منفی بگذارد. اما با توجه به 
صحبت های وزیر صمت و نــگاه دولتی ها، ما 
شاهد افزایش واردات باشیم.با توجه به این که 
آیین نامــه واردات خودروهای کارکرده هم در 
هیات دولت تصویب شد، این موضوع هم روی 
بازار اثر می گذارد. مــا باید تمرکزمان را روی 
این بگذاریم که هر چه بیشتر بتوانیم عرضه را 

افزایش و کارشکنی ها را کاهش دهیم.
زمانی که قیمت خودروهای وارداتی اعلام 
شد، یک انتقادی که مطرح شد، این بود 
که قرار بود تمرکز بر واردات خودروهای 
اقتصادی باشــد که عموم مردم بتوانند 
اما قیمت هایی که  از آنها استفاده کنند. 
اعلام شد،  علی الحساب  به صورت  البته 
اعدادی میلیاردی بود. این در حالی بود 
که در ذهن مــردم خودروهای ٢۰۰، ۳۰۰ 
میلیــون تومانی را جــا انداخته بودند. 
این نشــان نمی دهد که وعــده واردات 
رفته  انحراف  بــه  اقتصادی  خودروهای 

است؟
دقیقا این موضوع درست است و ما هم به آن 
انتقاد کردیم، اما از اول هم مشــخص بود که 
دولت با تعرفه هایی که روی خودروها می بندد 
- حداقــل ۱۰۰ درصد تعرفه روی خودروهای 
زیر ۲ هزار سی سی می بندد- قیمت خودروها 
خیلی بــالا می رود. شــما کــف قیمت یک 
خــودروی وارداتی را اگر ۱۰ هزار دلار در نظر 
بگیرید، با ۱۰۰ درصد تعرفه، به تبع ۲۰ هزار 
دلار می شــود و با ســود واردکننده و حواشی 
جانبی هم یک رقمــی در حدود ۲۵ هزار دلار 

می شــود. ۲۵ هزار دلار را هم با دلار ۵۰ هزار 
تومان بخواهید حســاب کنیــد، تقریبا یک 
میلیارد و ۲۰۰، ۳۰۰ میلیون تومان می شــود.

اما یک نکته ای را که باید توجه کنید، این است 
که دولت تعرفه ها را خیلی افزایش داده است. 
تعرفه ها باید کاهش پیــدا کند و خودروهای 
ارزان تــر، تعرفه کمتــر و خودروهای گران تر، 
تعرفه بالاتر داشته باشند. وقتی دولت صحبت 
از خــودرو اقتصادی می کند، اگر به دنبال این 
اســت که خودرو اقتصادی را در اختیار مردم 
قرار دهد، خب تعرفــه ۱۰۰ و ۱۲۰ درصدی 
دیگر چیســت!؟ پس به نظر می رســد قول و 
عمل دولــت یک مقداری با هم فــرق دارد و 
این جای نگرانی دارد و باید اصلاح شــود. ما 
هــم موضوع را در مجلس پیگیری می کنیم تا 

بتوانیم تعرفه ها را اصلاح کنیم.
واردات  که  بگوییــم  واقع می توانیم  در 
خودرو به این صورت، پس از یک ســال 
و نیم مقدمه ســازی و دنگ وفنگ ایجاد 
شده، هیچ تاثیری بر بازار خودرو به هم 

ریخته امروزی نخواهد داشت؟
ایــن نکته را بگویم که الان همین خودروها با 
همین قیمت هایی که وارد شــده، باعث شده 
که به شدت روی خودروهای خارجی و چینی 
بــالای یک میلیارد تومان اثــر بگذارد. مثالی 
می زنــم. خودروهای چینی تــا چند ماه قبل 
در بــازار آزاد تا ۴ میلیارد تومان هم به فروش 
می رود. یا همین هیوندای النترا که الان مدل 
۲۰۲۳ آن وارد کشور شده، مدل ۲۰۱۶ آن در 

حدود ۳ میلیارد تومان قیمت دارد. 
ولی مدل ۲۰۲۳ با همین افزایش سرســام آور 
تعرفه هــا، ۲ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
قیمت گذاری شــده است. یعنی ۵۰۰ میلیون 
تومان از مدل ۲۰۱۶ ارزان تر اســت. بنابراین 
حتمــا واردات خودرو باعــث کاهش قیمت 
بیشتری در بازار می شود.ما موضوع خودروهای 

کارکرده را که مطــرح کردیم، هدف مان این 
است که بتوانیم بازه قیمتی خودروهای تولید 
داخل مثل سایپا و ایران خودرو را تحت الشعاع 
قرار دهیم. البته با توجه به این که تازه ابتدای 
کار است، امکان دارد برخی کارشکنی ها وجود 
داشته باشد، اما نگاه من بر این است که هر چه 
جلوتر برویم، شرایط بهتر می شود؛ کمااین که 
تعرفه را برای خودروهای برقی صفر کرده اند و 
برای هیبرید و پلاگین هیبرید هم به ترتیب ۹ 
و ۱۶ درصد تعرفه گذاشته اند.شما تصور کنید 
یک خــودرو کارکرده هیبریــدی مثلا تویوتا 
کمری ۲۲، ۲۳ هزار دلار در کشورهای حوزه 
خلیج فارس است. این خودرو اگر با ۱۰ درصد 
تعرفه بیاید، ۲۴، ۲۵ هزار دلار می شود. به این 
ترتیب، اگر واردات به درستی انجام شود، این 
خودرو اگر با قیمت یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
تومان به دســت مردم برســانیم، قطعا روی 
خودروهای تولید داخل که ۷۰۰، ۸۰۰ میلیون 

تومان به فروش می رود، تاثیر می گذارد.
درباره احتکار خودرو گزارشی داشته اید؟
خبری در رسانه ها منتشر شد که خودروسازان 
نســبت به احتکار خودرو اقدام کرده اند. آقای 
وزیر صمت هم می گوید احتکاری در کار نبوده 
است. اما آنچه عیان است، چه حاجت به بیان 

است. 
مــن وقتی هــر هفته بــا هواپیما به ســمت 
اســتان فارس می روم، وقتــی هواپیما از روی 
پارکینگ هــای ایران خودرو و ســایپا حرکت 
می کند، از آن بالا مشــخص اســت که چقدر 
خودرو در این پارکینگ ها دپو شــده اســت. 
بگویند اگر اســم این موضوع احتکار نیست، 
چیســت؟ این که ما یک ایــراد کوچک روی 
خودرو بگذاریم و بعد بگوییم کنترل کیفیت، 
خــودرو ما را ترخیص نکرده و به همین دلیل 
خــودرو را نگه داریم که قیمت ها افزایش پیدا 

کند، چه مفهومی دارد!؟

بودجه  کشــور در چهار ماه نخست سال ۱۴۰۲ به مقدار ۵۱ هزار میلیارد تومان 
کسری داشــته است. این کسری ناشــی از عدم تحقق بخشــی از درآمدهای 
پیش بینی شــده در قانون بودجه ی امسال اســت. با این حال بخشی از کسری 
شــدید در بودجه امســال از محل واگذاری دارایی های سرمایه ای و مالی دولت 
جبران شــده اســت.به گزارش اکو ایــران، مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اسلامی گزارش بررســی عملکرد مالی دولت در چهار ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
را در مهر ماه امســال منتشر کرد. در بخش اول این گزارش به بررسی عملکرد 
منابــع و مصارف عمومی و در بخش دوم به بررســی عملکــرد منابع و مصارف 
هدفمندسازی یارانه ها پرداخته شده است.رقم کل منابع و مصارف در بودجه ی 
ســال ۱۴۰۲ برابر با ۲ هزار و ۸۲ هزار میلیارد تومان مصوب  شــده است که از 
این مقــدار ۷۰۷ هزار میلیارد تومان آن متعلق به چهار ماهه  اول اســت. اما از 
این رقم در ســمت منابع تنها ۴۴۹ هزار میلیارد تومان آن محقق شده است که 
برابر با ۶۳ درصد مصوب شــده اســت. بنابراین ۳۷ درصد از منابع محقق نشده 
و دولت از این ناحیه با کســری منابع مواجه اســت. در ســمت مصارف نیز در 

چهار ماه ابتدای امسال مصارف عمومی برابر با ۴۶۰ هزار میلیارد تومان بوده که 
برابر با ۶۵ درصد از مصارف مصوب شــده برای این مدت اســت. بنابراین میزان 
مصارف عمومی ۳۵ درصد کمتر از مقدار تصویب شــده بوده است. عناوین کلی 
منابع و مصارف در بودجه ی کشــور از اجزای مختلفی تشــکیل شده اند. منابع 
دولت از ناحیه ی درآمدهــای مالیاتی، درآمدهای گمرکی، منابع حاصل از نفت 
و فراورده های نفتی، واگذاری اوراق مالی، واگذاری شــرکت های مالی و ســایر 
واگذاری ها، فروش و واگذاری اموال غیر منقول و ســایر درآمدها تامین می شود. 
این منابــع صرف اعتبارات هزینــه ای، تملک دارایی های ســرمایه ای و تملک 
دارایی های مالی می شــود.مطابق گزارش مرکز پژوهش ها درآمدهای مالیاتی با 
۸۵ درصد میزان تحقق، منبع اصلی تأمین مالی در چهارماهه ابتدایی سال بوده 
اســت و حدود نیمی از منابع وصولی چهارماهه از محل آن محقق شده است. در 
ردیف های بعدی نیز درآمدهای گمرکی ۳۴ درصد، درآمدهای نفتی ۴۸ درصد، 
درآمد مربوط بــه واگذاری ها ۳۸ درصد، درآمد فــروش اموال ۹ درصد محقق 
شده اند. نکته ی قابل توجه دیگر تحقق ۱۳۵ درصدی ردیف سایر درآمدها است. 
درصد بالای تحقق این ردیف مربوط به سود سهام شرکت های دولتی است که در 
چهار ماه ابتدای امسال بسیار بیشتر از رقم مصوب وصولی داشته است. همچنین 
با توجه به عدم عرضه ی اوراق بدهی در این چهار ماه درآمد مربوط به واگذاری 
اوراق ملی نیز اصلا محقق نشده است. اعتبارات هزینه ای که به معنای هزینه های 
جاری و روزمره ی نهادهای دولتی از جمله حقوق و مزایای مســتمر کارکنان و 

بازنشستگان است، بیشترین ســهم از مصارف بودجه را به خود اختصاص داده 
است و به گزارش مرکز پژوهش های مجلس ۷۷ درصد از بودجه ی دولت صرف 
این هزینه ها شده است. ۵۵ درصد از اعتبارات نیز صرف تملک دارایی های مالی 
شده است که از جمله برای بازپرداخت اوراق مشارکت مصرف می شود. همچنین 
۲۱ درصد از منابع بودجه برای تملک دارایی های سرمایه ای یعنی سرمایه گذاری 

در زیرساخت ها پرداخت شده است. 
ناترازی بودجه  در چهار ماه ابتدایی امسال 

 بــا توجه به عدم تحقق کامل منابع تراز منابع و مصارف عمومی دولت ۵۱ هزار 
میلیارد تومان کسری داشته است. دولت این کسری را با استفاده از برداشت ۲۵ 
هزار میلیارد تومان از حســاب سپرده وجوه )مطابق ماده ۱۲۵ قانون محاسبات 
عمومی(، برداشــت ۲۴ هزار میلیارد تومان از صندوق توســعه ی ملی و ۲ هزار 
میلیارد تومان از عوارض ارزش افزوده دریافتنی تامین کرده اســت. لازم به ذکر 
اســت که گزارش مرکز پژوهش های مجلس اســتفاده از اعتبار صندوق توسعه  
ملی را در ردیف منابع بودجه آورده اســت. بنابراین  رقم کل منابع تامین شــده 
در چهار ماهه نخســت برابر با ۴۴۹ هزار میلیارد تومان با احتساب این سه جزء 
محاسبه شده  اســت. لذا برای به دست آوردن رقم اصلی منابع بودجه بر اساس 
قانون بودجه باید مبلغ برداشت از صندوق توسعه ی ملی بالغ بر ۲۴ هزار میلیارد 
تومان و همچنین پرداختی های خارج از مصارف بودجه ی عمومی بالغ بر ۱۵ هزار 

میلیارد تومان را از این رقم کسر کرد.

روایت یک نماینده مجلس از احتکار خودرو جنجالی شد

در انتظار قیمت های نجومی خودرو  از کارخانه تا بازار
رشیدی کوچی: بگویید چگونه خودرو ۷۰۰ میلیونی یک دفعه ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان شد

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی  منتشر کرد

کسری بودجه 5۰ هزار میلیاردی دولت در بهار ۱۴۰۲

معاون صنایــع عمومی وزارت صمت طی نامه ای اعلام 
کرده که ممنوعیت ترخیص روغن خام ســویا و روغن 
خام آفتابگردان خلاف ضوابط و مقررات جاری کشور 
است. به گزارش ایسنا، محمد مهدی برادران - معاون 
صنایــع عمومی  وزیــر صنعت، معــدن و تجارت- در 
نامه ای به علیرضا پیمان پــاک -قائم مقام وزیر جهاد 
کشــاورزی در امور بازرگانی و تنظیم بازار- با اشــاره 
بــه اینکه روغن نباتی به عنوان یک کالای اساســی و 
اســتراتژیک دارای جایگاه بســیار مهم و حساس در 
کشــور و حایز اهمیت برای رصد و پایش توسط این 
وزارتخانه اســت و در حال حاضر مواد اولیه مورد نیاز 
این صنعت با عنوان روغن خام توســط آن وزارتخانه 
تامین می شود، گفته که تولیدکنندگان این صنعت با 
توجه به اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها در زمان های 
مقرر نهایت همکاری را با دولت انجام دادند؛ به نحوی 
که با پیگیری صورت گرفته در دو مرحله  در جهت رفاه 
مصرف کنندگان اقدام به کاهش قیمت خود کرده اند. 

امــا علی رغم همکاری های صورت گرفته، سرپرســت 
معاونت توســعه بازرگانی آن وزارتخانــه طی نامه ای 

در میانه مهــر ماه برای ترخیص روغن خام ســویا و 
روغن خام آفتابگردان درخواســت ممنوعیت ترخیص 
از گمرکات کشــور بدون اعلام هیچگونه مستنداتی را 
اعلام کرده اســت. در ادامه ایــن نامه آمده که مطابق 
تبصره ذیل ماده ۴ قانــون مقررات صادرات و واردات: 
»وزارتخانه ها و ســازمان های مســئول تعیین ضوابط 
مقررات و استانداردهای صدور گواهی که برای ترخیص 
و ورود کالا مخالف باشــند، باید ضوابط یاد شده را به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام و وزارت یادشده 
به صورت عام و... اجرایی کند«. همچنین مطابق ماده 
۶ مبارزه با قاچــاق کالا و ارز و ماده ۲۳ قانون احکام 
دائمی ایــن امر خلاف ضوابط و مقررات جاری کشــور 

است. 
بنابراین به گفته این مقام مســئول هرگونه اقدام که 
منجــر به عدم تامیــن به موقع مواد اولیــه مورد نیاز 
صنعت شــود، منجر به ایجاد بحران در کشور خواهد 
شــد و اقدامات صورت گرفته توسط آن وزارتخانه باید 
در راستای رشد و توسعه صنایع و نه صرفا در حمایت 

از شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران باشد.

ســخنگوی کمیســیون توســعه تجارت خانه صمت 
گفت: در نیمه نخســت امسال ۳۷ میلیون تن کالا به 
ارزش ۲۱.۷ میلیارد دلار بین ایران و اعضای سازمان 
همکاری شانگهای تبادل شد که با رشد ۴۲ درصدی 

در وزن و ۱۰ درصدی در ارزش همراه بوده است.
به گــزارش ایلنا،  ســید روح اله لطیفی، ســخنگوی 
کمیســیون روابط بین الملل و توســعه تجارت خانه 
صنعت ، معدن و تجارت ایران، همزمان با سفر معاون 
اول رییس جمهور در بیست و دومین نشست نخست 
وزیران ســازمان همکاری های شانگهای اظهار داشت: 
در ۶ ماهه نخســت امسال ، ۳۶ میلیون و ۹۸۲ هزار و 
۶۹۲ تن کالا بــه ارزش ۲۱ میلیارد و ۷۳۶ میلیون و 
۸۳۴ هزار و ۱۰۶ دلار بین ایران و یازده کشــور عضو 
ســازمان همکاری های شانگهای تبادل شد که از این 
میــزان ۳۱ میلیون و ۴۳۶ هزار و ۶۹۳ تن کالای غیر 
نفتی بــه ارزش ۱۰ میلیــارد و ۵۸۳ میلیون و ۷۵۲ 
هزار و ۷۶۱ دلار، ســهم صادرات کشورمان به اعضای 
شــانگهای و پنج میلیون و ۵۴۵ هزار و ۹۹۹ تن کالا 
بــه ارزش ۱۱ میلیارد و ۱۵۳ میلیون و ۸۱ هزار ۳۴۵ 

دلار، سهم واردات کشورمان بوده است.
وی افزود: تجارت غیر نفتی کشورمان در این مدت با 
اعضای سازمان همکاری های شانگهای ۴۲ درصد در 
وزن و ۱۰ درصد در ارزش با رشد همراه بوده، صادرات 
غیــر نفتی ایران به این کشــورها علیرغم رشــد ۴۶ 
درصدی در وزن، سه درصد در ارزش کاهش داشته و 
واردات کشورمان در نیمه نخست امسال نسبت به ۶ 
ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ با رشد ۲۱ درصدی در وزن 

و ۲۴ درصدی در ارزش همراه بوده است.
سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه صمت در 
خصوص  میزان صادرات غیرنفتی کشورمان به اعضای 
شــانگهای گفت: چین با خرید ۲۱.۶ میلیون تن کالا 
بــه ارزش ۶.۹ میلیــارد دلار ، هند با ۳.۸ میلیون تن 
کالا به ارزش ۱.۱ میلیارد دلار، پاکستان با دو میلیون 
تن کالا به ارزش ۹۳۹.۳ میلیون دلار، افغانســتان با 
حدود  دو میلیون تن کالا به ارزش ۸۱۵.۸ و روســیه 
با ۱.۱ میلیون تن کالا به ارزش ۴۴۰.۴ میلیون دلار، 
پنــج مقصد اول صــادرات ایران به اعضای ســازمان 

همکاری های شانگهای بودند .

تجارت ۲۱.۷ میلیارد دلاری ایران و شانگهای ممنوعیت واردات روغن غیرقانونی است
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جزئیات اجرای قانون واگذاری خودرو داخلی
 به ایثارگران اعلام شد

جزئیــات اجرای قانون واگذاری خودرو داخلی به جانبازان 25 الی 49 درصد 
جســمی حرکتی، فرزند شهید، همسر شهید و آزادگان دارای معلولیت از سوی 

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران اعلام شد.
به گزارش »ایثار«، دکتر سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی گفت: در راستای 
اجرای بند )و( تبصره )7( قانون بودجه سال 1402 کشور و آئین نامه اجرایی بند 
مذکور و اجرایی ماده 45 قانون جامع خدمات رسانی در خصوص واگذاری خودرو 
به جانبازان 25 الی 49 درصد جســمی حرکتی، فرزند شــهید، همسر شهید و 
آزادگان دارای معلولیت مورد تائید کمیسیون پزشکی بنیاد بعد از حدود 10 سال 
از زمان اجرای قانون جامع و نظر به مساعدت وزارت صمت و بانک مرکزی، مقرر 
شــد از مهرماه سال جاری برای 2112 نفر از مشمولان فوق به صورت جداگانه، 
1200 نفر توسط ایران خودرو؛ خودرو 207 اتوماتیک و 912 نفر توسط شرکت 

سایپا خودرو شاهین اتوماتیک اقدامات مقتضی صورت پذیرد.
معاون رئیس جمهور عنوان کرد: در ارتباط با فرآیند اجرا مقرر شد که در هر 
ماه پیامکی از ســوی شرکت های خودرو ساز به مشمولان محترم جهت تکمیل 
اطلاعات و انتخاب نمایندگی و دریافت پیش فاکتور اقدام و بانک های عامل نیز 
هر ماه برای این افراد نســبت به ارسال پیامک برای دریافت تسهیلات موضوع 
واگذاری خودرو از محل تبصره 16 قانون بودجه و تکمیل مابالتفاوت وجه توسط 
مشــمول اقدام شود تا مطابق آئین نامه مذکور شرکت های خودرو ساز بعد از دو 

ماه از تکمیل وجه نسبت به تحویل خودرو  به این عزیزان اقدام کنند.
رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران خاطرنشــان کرد: با تلاش و رایزنی های 
صورت پذیرفته و نظر مســاعد شــرکت های خودروســاز، مقرر شد با توجه به 
محدودیت های حرکتی مشمولان عزیز، خودرو اتوماتیک به این عزیزان تحویل 

شود. 
معاون رئیس جمهور گفت: طی چند روز گذشــته از سوی هر دو خودروساز 
پیامک های ثبت نام و تکمیل پروفایل برای مشــمولان ارسال شده که مقرر شد 

پیامک ها مجدداً برای ایشان ارسال شود. 
دکتر قاضی زاده هاشــمی تصریح کرد: از مشــمولان عزیز تقاضا می شود در 
زمان مقرر نسبت به ثبت نام و دریافت تسهیلات وام و تکمیل وجه اقدام کنند. 
همچنین در خصــوص خودروهای وارداتی، مراتب از مراجع ذیربط در دســت 

پیگیری است.

بهره وري شبكه موجود مترو تهران 
كمتر از 50 درصد بوده است

کارشناســان امور حمل و نقلي معتقدند بهره وري شبکه موجود مترو تهران 
کمتر از 50 درصد بوده و بــا اتخاذ تمهیدات اصولي، مي توان با همین امکانات 
ایجاد شــده تا به امروز، حدود 2 برابر مســافر در روز جابجا کرد؛ البته رسیدن 
به بهره وري حداکثري در این زمینــه، نیازمند پیگیري برنامه هاي میان مدت و 

بلندمدت در زمینه تامین ناوگان ریلي مورد نیاز است. 
به گزارش روابط عمومي و امور بین الملل شــرکت راه آهن شــهري تهران 
و حومه )مترو(، این یک واقعیت اســت که علیرغم هزینه هاي ســنگین صورت 
گرفته براي ساخت و تکمیل مترو پایتخت، متناسب با مخارج انجام شده، شاهد 
بهره برداري حداکثري از شبکه موجود نیستیم؛ در واقع 2 نکته اساسي در زمینه 
میــزان کارایي خطوط مترو در هر شــهر وجود دارد؛ یکــي اینکه راه آهن ریلي 
درون شهري در صورت بهره مندي از یک شبکه درهم تنیده و هم افزایي خطوط 
مختلف است که راندمان لازم را پیدا مي کند و مساله بعد هم آنکه موضوع اصلي 
در جذب حداکثري مســافر، فراهم بودن زیرساخت مهمي به نام ناوگان حمل و 

نقلي به اندازه و با کیفیت است. 
در حال حاضر شــبکه مترو تهران از این دو ویژگي به شکل ایده آل بهره مند 
نیســت؛ یعني اولاً ایستگاه هاي مترو در اقصي نقاط شهر وجود ندارد و دوم آنکه 
در همین خطوط جاري، نیازمند ناوگان بیشــتري هستیم تا شرایط بهره وري از 

خطوط ساخته شده و یا در هر حال احداث، ارتقاء یابد.
در زمینه ایجاد ایستگاههاي فراگیر براي پایتخت، راهي جز حرکت به سوي 
ســاخت خطوط چهارگانه جدید و همچنین توســعه خطوط موجود نداریم تا 
پراکندگي ایستگاهها، شامل حال تمام مناطق شهر شود. اما در مورد بهره مندي 

از تعداد واگن هاي مکفي و با کیفیت، قطعاً باید اقدامي عاجل صورت پذیرد.
طبق برآوردهاي صورت گرفته، فقط در کلانشهر تهران و براي 10 سال آینده، 
تامین بیش از 4400 دستگاه واگن جهت سرویس دهي مناسب به مسافران براي 
خطوط هفتگانه موجود و همچنین خطوط جدید چهارگانه ضروري بوده و این 
در حالي اســت که تعداد واگن هاي فعلي در حال سیر این شبکه حدود 1500 

دستگاه مي باشد.
براي جبران نیاز انباشته خطوط شبکه مترو پایتخت به ناوگان مناسب حمل 
و نقلي، تمهیدات متعددي صورت پذیرفته است؛ احیاء واگنهاي نسل اول مترو 
یکي از این اقدامات به شمار مي رود. تعمیر و نگهداري واگن هاي فرسوده، راهکار 
دیگري است که در حال انجام بوده و امسال 200 دستگاه واگن در دست مرمت 

قرار دارد.

افزایش بارش های پاییزه از هفته دوم آبان
رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی گفت: از هفته دوم آبان 
بارش باران افزایش می یابد و متوســط دمای هــوا طی پاییز بالاتر از حد نرمال 

پیش بینی می شود.
احد وظیفه در گفت و گو با ایسنا افزود: طی مهرماه سال جاری به طور متوسط 
6.5 میلیمتر بارندگی درکشور ثبت شد این در حالیست که میانگین بارش نرمال 
در این بازه زمانی 5.1 میلیمتر است بنابراین به طور متوسط 1.4 میلیمتر بارش 

طی هفتمین ماه سال جاری، بیش از حد نرمال بود.
وی اضافه کرد: باران تقریبا در نیمه شــمالی بیشــتر بارید به گونه ای که در 
استان های گیلان، مازندران، گلستان، کرمانشاه، سمنان، زنجان، خراسان شمالی، 
رضوی، چهارمحال، تهران، البرز، اردبیل، آذربایجان غربی و آذربایجان شــرقی 
بالاتر از نرمال بود. گرچه بارش موثر )بالاتر از 10 میلیمتر( که در نتیجه آن خاک 

مستعد کشت بذر شود، محدود به نوار شمالی کشور می شد.

ایثارگران

مترو

هواشناسی

بنا بر اعلام دبیر ستاد فرهنگی و اجتماعی 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگی، اســتعمال 
دخانیات در بین دختران نوجوان رشــد 1۳۳ 
درصدی داشته است. به گزارش ایسنا، محمود 
حاجیلویی در نشســت تخصصــی با موضوع 
تشــکیل میز تخصصــی مبارزه با اســتعمال 
دخانیات به منظور سیاســت گذاری و راهبری 
مسائل اساسی این حوزه، اظهار کرد: آمارهای 

رسمی نشان می دهد در مصرف کلی دخانیات 
روند رو به رشــد داریم که این امر مســئله ای 

نگران کننده است.
این آمار بین دختران نوجوان 

رشدی ۱۳۳ درصدی دارد!
وی با بیان اینکه این روند رو به رشد مصرف 
دخانیات وقتی به نوجوانان می رســد شــرایط 
حادتــری پیدا می کند، توضیح داد: رشــد 1۳ 

درصدی استعمال دخانیات در حوزه نوجوانان 
1۳ تا 15 ســاله شــرایط خاصی ایجاد کرده 
است؛ این امر در دختران نوجوان حادتر است و 
شاهد رشد 1۳۳ درصدی در این حوزه در بین 

نوجوانان دختر هستیم.
 دبیر ستاد فرهنگی و اجتماعی شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، تاکید کرد: گزاره قطعی در این 
زمینه داریم و آن این اســت که اعتیاد سبک 

مقدمه اعتیاد ســنگین است. 70 تا ۸0 درصد 
کســانی که اعتیاد سنگین دارند اعتیاد سبک 
داشــتند و در جهنم ورود به اعتیاد سنگین و 

مواد مخدر از سیگار شروع می شود.
سیاستگذاری برای کاهش ۳۰ 

درصدی مصرف دخانیات تا سال 
۲۰۲۵ در کشور

وی افزود: هدف گذاری برنامه های ملی که 

در کشــور دنبال می شــود کاهش مصرف ۳0 
درصدی دخانیات در کشــور تا ســال 2025 
است به طوری که طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهانی اگر این روند ادامه یابد در ســال 2025 
جزو کشورهایی هستیم که مصرف دخانیات در 

آن رقم قابل توجهی دارد.
حاجیلویی در پاسخ به سوالی درباره اقدامات 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی درباره مقابله با 
ترویج استعمال دخانیات در سریال های نمایش 
خانگی گفت: شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
حوزه نمایش خانگی مصوبه ای داشته است که 
در بند ششم آن تهیه بسته سیاست های صوت 

و تصویر فراگیر در دستور کار است.
وی افزود: به نظر می رســد بخشــی از این 
نگرانی ها از طریق این امر حل شــود اما تا آن 
زمان ما قوانین و مقرراتی هم داریم که با ترویج 
روشن مصرف سیگار در رسانه ها مواجهه دارد؛ 
این مســاله را ما از طریق دستگاه های موظف 

دنبال می کنیم.
به گزارش ایسنا، در بخش دیگر این برنامه 
نظر مقصودی دبیر میز تخصصی پیشــگیری 
از اســتعمال دخانیات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، با بیان اینکه این میز سه راهبرد اصلی 
با هدف پیشگیری از مصرف دخانیات در زنان 
و نوجوانان بر پایه مدرســه و خانواده را دنبال 
می کند، اظهار کرد: انسجام بخشی و هماهنگی 
بین دســتگاهی برای مواجهه موثر با مصرف 
دخانیــات، تمرکز روی حوزه اطلاع رســانی و 
بستر ســازی برای مشارکت گروه های مردمی 
و ســازمان های مردم نهاد و بخش خصوصی از 

جمله راهبردهای ماست.
  وی افــزود: برنامه ریزی برای اوقات فراغت 
نوجوانان و جوانان، ممنوعیت تبلیغات فیزیکی 
و رسانه ای در حوزه استعمال دخانیات و تولید 
محصولات فرهنگی از طریق میز پیشگیری از 

مصرف دخانیات را در دستور کار داریم .

مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( از تلاش این سازمان 
بــرای ایجاد ظرفیت های جدید برای دفن اموات با توجه به 
اتمام ظرفیت بهشــت زهرا)س( خبر داد و گفت: در تلاش 
هستیم با اقدامات متفاوت جلوی دلالی قبور و ایجاد سلطان 

قبر را بگیریم.
به گزارش ایســنا، تاجیک در نشست خبری در تشریح 
گزارش عملکرد یکساله سازمان بهشت زهرا، گفت: با توجه 
بــه تصمیم رژیم پهلوی برای انتقال آرامســتان های داخل 
تهران به بیرون از شــهر و ایجاد آرامستان مرکزی در سال 
1۳49 بهشت زهرای تهران تاســیس شد. بهشت زهرا در 
طول 5۳ سال گذشته دچار فرسودگی شده و از سوی دیگر 
ظرفیت دفن اموات در این آرامســتان رو به اتمام است. لذا 
باید هم برای فرسودگی بهشت زهرا و هم ایجاد ظرفیت های 

جدید برای دفن اموات تدبیری اتخاذ می شد.
وی افزود: قطعات قدیمی از ســال 1۳49 ایجاد شد. در 

اوایل دهه ۸0 قطعات 200 به بعد ایجاد شــد و از دهه 90 
نیز قطعات ۳00 به بعد ایجاد شدند و به این ترتیب حدود دو 
میلیون نفر از اموات شهر تهران در بهشت زهرا دفن شده اند. 
بی تردید برای 50 ســال آینده با توجه به پیری جمعیتی 
کــه وجود دارد باید برای محــل تدفین اموات فکری اتخاذ 
شود. لذا یکی از مهمترین اقدامات این دوره مدیریت شهری 

تعیین تکلیف آرامستان های جدید است.
وی ادامــه داد: شــهرداران در دوره های مختلف در این 
خصوص تلاش کرده اند؛ اما تلاش ها به نتیجه نرســید و ما 
نیز حدود یک ســال وقت داریم این آرامستان ها را تعیین 
تکلیــف کنیم و مردم را از نگرانــی در بیاوریم. لذا تصمیم 
گرفته شــد در سال آینده سه آرامســتان در اطراف تهران 
بر اســاس مطالعات و ظرفیت هایی که شکل گرفته احداث 
شــود. قطعا آرامستان های دیگر آرامســتان مرکزی تهران 
نیست و ســال آینده به همراه بهشت زهرا چهار آرامستان 

خواهیم داشت که توزیع جغرافیایی آن به گونه ای است که 
شــهروندان می توانند در نزدیکی محل سکونت خود برای 

دفن امواتشان اقدام کنند.
مدیر عامل سازمان بهشــت زهرا)س( اظهار کرد: یکی 
از اقدامــات موثر این دوره این اســت که یادمان شــهدای 
گمنام آنهایی که فرسوده است نوسازی و آنهایی که یادمان 
ندارد برای آنها یادمان ســاخته خواهد شد. این کار با ایفای 
نقش برای اجرای مســئولیت سازمان هایی که در این حوزه 
مســئولیت دارند، انجام می شــود. در راســتای ساماندهی 
آرامستان های درون امامزادگان نیز در قدم اول ابن بابویه و 
در قدم دوم امامزاده عبدالله را آغاز کردیم و امامزادگان دیگر 

نیز در سال جاری و سال آینده در دستور کار قرار گرفتند.
وی در تشریح جانمایی احداث آرامستان های جدید برای 
شهر تهران گفت: این آرامستان ها در سه نقطه جنوب شرق، 
شــمال غرب و شمال شرق احداث خواهند شد؛ اما با هدف 
جلوگیری از روی دادن اتفاقات پیش بینی نشده این نقاط تا 

زمانیکه قطعی نشدند اعلام نخواهند شد.
تاجیک در خصوص نرخ قبور در سازمان بهشت زهرا)س( 
نیز گفت: از گذشــته قیمت قبور در سه ناحیه بهشت زهرا 
متفاوت بوده و نرخ توسط شورا مصوب می شود. در ناحیه ۳ 
بهشت زهرا دفن روز در قطعات ۳27 و ۳2۸ انجام می شود 
که طبقه ای که به متوفی داده می شود رایگان است و برای 
دو طبقــه دیگر چهار میلیون و ۳00 هــزار تومان دریافت 
می شود که خانواده متوفی می تواند همان موقع یا با فاصله 
ســه الی چهار ماه این مبلغ را پرداخــت کند. در ناحیه ۳ 

قطعات قدیمی تر قیمت سه طبقه 45 میلیون تومان است. 
در ناحیه 2 که حدود 2۳ سال است شکل گرفته سه طبقه 
75 میلیون تومان است و در ناحیه یک قبور سه طبقه 115 
میلیــون تومان اســت. وی در ادامه افــزود: در مورد وجود 
فضاهــای دلالی موضوع را رد نمی کنم. از گذشــته چنین 
چیزی وجود داشــته؛ اما تلاش این بــوده که با  آموزش و 
فراهم کردن فضا برای گزارش های مردمی این موضوع را به 
حداقل برسانیم. البته افرادی توسط دوستان ما شناسایی و 

به مراجع قضایی معرفی شدند.
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا با تأکید بر ادامه فعالیت 
مباشرین در جهت تسهیل کار خانواده متوفیان در پاسخ به 
ایسنا، گفت: پایانه مرکزی آمبولانس های شهری در چهارراه 
ولیعصر فعال اســت و با موافقت شهردار تهران و همکاری 
مناطق مقرر شده در چهار نقطه این پایانه ها گسترش پیدا 
کند تا نســبت به افزایش ســرعت اعزام آمبولانس ها اقدام 
کنیم.این پایانه هــا در چهار پهنه تهــران احداث خواهند 
شــد تا علاوه بر افزایش سرعت اعزام آمبولانس ها در مواقع 
بحران نیز که مسیرها بسته می شود تردد این آمبولانس ها 

را تسهیل کنیم.
وی در مورد پیش فروش قبور در بهشــت زهرا)س( نیز 
گفت: موضوع پیش فروش از گذشــته وجود داشته است و 
مصوبه شورای شــهر تهران را نیز دارد. بر همین اساس در 
هر سه ناحیه بهشت زهرا در قطعات قدیمی تر پیش فروش 
انجام می شــود و قیمت قبور نیز در پیش فروش حدود ۳0 

درصد بیشتر از دفن روز است.

چنــدی پیش وزارت بهداشــت درحالی از 
ابلاغ دو دســتورالعمل جدید در حوزه درمان 
اعتیاد و تغییر نام مراکز درمان از )MMT( به 
)SUD( خبر داد که ستاد مبارزه با مواد مخدر 
به دلیل وجود اشــکالاتی بر لزوم بازبینی این 
دستورالعمل تاکید کرده بود و وزارت بهداشت 
بدین منظور فرصتی یکماهه از ستاد خواسته 
بود اما حالا رئیس کانون سراسری انجمن های 
صنفی مراکز سرپایی درمان اعتیاد ضمن اشاره 
به مخالفــت درمانگران اعتیاد بــا آئین نامه ها 
نسبت به نشت متادون به بازار و افزایش تعداد 

مراکز درمان اعتیاد ابراز نگرانی می کند.
به گزارش ایســنا، ابتدای امســال بود که 
دکتر ســعید کریمی- معاون درمــان وزارت 
بهداشــت، دربــاره وضعیــت توزیــع داروی 
متــادون در مراکز MMT و همچنین تعیین 
روش های جدید درمــان و ترک اعتیاد، گفته 
بود:  »در گذشــته بــه مراکز درمــان اعتیاد 
 MMT ) MAITANANC THARPY
METHADON( می گفتند، نام گذاری این 
مراکز به نوعی بــود که گویا وظیفه این مراکز 
تنها این اســت که به صورت مــداوم متادون 
تجویز کنند. این درحالی اســت که ماموریت 
ایــن مراکز فراتر از این بوده و باید به ســمتی 
رونــد که تعدادی از مبتلایان به اعتیاد را ترک 
دهند. البته برای تعدادی از معتادان نیز کاهش 
خطر وجود دارد، اما بسته خدماتی شان متنوع 
بوده و داروهایی که دارند، فقط متادون نیست، 
بلکه انواع و اقسام داروســت. بنابراین نام این 
مراکز از MMT به SUD که مخفف عبارت 
)Substance Use Disorder( است، تغییر 

یافت.
وی با اشاره به وجود حدود ۸000 مرکز ترک 
اعتیاد در کشور، بیان کرده بود: 20 سال است 
که این مراکز کار می کنند و تغییر آنچنانی در 
آن ها نبوده است. بر این اساس طبق تصمیمات 
ستاد ملی مبارزه با مواد مخدر، وزارت بهداشت 
وظیفه داشت تمام دستورالعمل های این مراکز 
را بازبینی کنــد که این اقدام انجام شــد. دو 
دستورالعمل که یکی برای مراکز و یکی درباره 

نحوه درمان و روش های جدید درمان اســت، 
 ابلاغ و در معاونت درمان ســتاد مبارزه با مواد 
مخدر مطرح و اقدامات مربوط به آن انجام شده 
اســت. بعد از بررسی و جمع آوری نظرات همه 
اعضا، از طریق ســتاد مبارزه با مواد مخدر نیز 

ابلاغ و نهایی می شود.
پــس از آن امــا، مجید قربانــی- مدیرکل 
درمان و حمایت های اجتماعی ستاد مبارزه با 
مــواد مخدر با بیان اینکه در تایید آیین نامه و 
دستورالعمل ابلاغی وزارت بهداشت اختلاف نظر 
وجود دارد، به ایســنا گفت: اگر قرار است هر 
تغییری در زمینه اسناد مربوط به درمان اعتیاد 
در کشور ایجاد شود، باید توسط ستاد به عنوان 
دستگاه بالادستی که وظیفه نظارت، هماهنگی 
و سیاســت گذاری را دارد به تصویب برسد. در 
این تغییر نــام مراکز درمان اعتیاد می خواهند 
بگویند تمرکز ما صرفا بر روی دارو نیســت. در 
حــال حاضر هم در مراکز درمــان با داروهای 
آگونیست پزشک، روانشناس بالینی و پرستار و 
مددکار و خدمات آموزش به خانواده وجود دارد 
اما آنچه که از سمت وزارت بهداشت ابلاغ شده، 
تمرکز بیشتری بر خدمات روانشناختی دارد و 

این اقدام مطلوبی است.
وی افزوده بود: هرچند معتقدیم به اقتضای 
شرایط و روش های درمانی جدید، هر چند سال 
یکبار باید آئین نامه ها و دستورالعمل ها بازنگری 
و بروزرسانی شوند، اما همکاران حوزه معاونت 
درمان وزارت بهداشــت نه تنها مصوبه کمیته 
درمان بلکه، مصوبه بالادســتی جلسات ستاد 
مبارزه با مواد مخدر را هم نداشته اند. کارگروه 
و مصوبه بالادســتی چه در کمیتــه درمان و 
چه در جلسات ســتاد مبارزه با موادمخدر که 
بالادست ترین دستگاه سیاســتگذاری در این 

حوزه است، وجود نداشته است. 
مدیــرکل درمان و حمایت هــای اجتماعی 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر صراحتا این شیوه 
ابــلاغ آییــن نامه اجرایــی را مخالف اســناد 
بالادستی ستاد اعلام و بیان کرده بود: هرگونه 
ابلاغ یــا تدوین یا هر برنامــه ای ابتدا باید در 
کمیته درمان مطرح و ســپس توســط ستاد 

مبارزه با مواد مخدر به تصویب برســد و ستاد 
طی چند مکاتبــه اهمیت این موضوع را اعلام 

کرده است.
قربانــی همچنیــن در شــهریورماه نیز در 
مصاحبــه ای دیگر در این باره به ایســنا گفت 
که در جلســه کمیته درمان کاهش آسیب و 
حمایت های اجتماعی که در وزارت بهداشــت 
برگزار می شود، دستورالعمل تاسیس و نگهداری 
مراکز درمان مورد بررسی قرار گرفت و مصوب 
شــد که دستورالعمل تاســیس و بهره برداری 
مراکز درمان سرپایی به همراه اصلاحات برای 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر ارسال شود تا ستاد 
ضمن مطابقت دستورالعمل با اسناد بالادستی 
و در صورت عدم وجود مغایرت با اسناد، آن را 
برای دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر یا برای 
طرح جلسه ستاد جهت ابلاغ ارسال کند. یکی 
از اشکالات دســتورالعمل این بود که باید این 
روند را طی می کرد تا در کمیته تصویب و برای 
ستاد ارسال شود و در صورت نداشتن مغایرت 
با آئین نامه اجرایی، بــرای دبیرکل یا طرح در 
جلسه ســتاد جهت ابلاغ ارسال شــود. البته 
دستورالعمل یاد شــده دارای برخی اشکالات 
محتوایی نیز بود؛ جزییــات این اصلاحات در 
آخرین جلســه کمیته درمان، کاهش آسیب و 
حمایت های اجتماعی مورد بررسی قرار گرفت 

و مصوب شد تا این اصلاحات اعمال شود.
بنابر گفته مدیــرکل درمان و حمایت های 
اجتماعی ستاد مبارزه با مواد مخدر، در راستای 
اصلاحات انجام گرفته مقرر است دستورالعمل 
مذکور به تایید و امضای سه دستگاه وزارت رفاه 
و تامین اجتماعی، وزارت بهداشت و دبیرخانه 

ستاد برسد.
قربانی در همان زمــان اعلام کرد که هنوز 
نسخه اصلاح شــده نهایی برای ستاد مبارزه با 
مواد مخدر ارسال نشده است و در همین راستا 
وزارت بهداشــت برای اعمال آخرین تغییرات 
یک ماه فرصت خواســته اســت. پس از اینکه 
این اصلاحات برای اداره کل درمان ستاد ارسال 
شود، آن را به دفتر حقوقی ارسال می کنیم تا با 

اسناد بالادستی مطابقت داده شود.

با این تفاســیر اما، روز ســه شنبه تعدادی 
از درمانگــران اعتیاد با حضور در مقابل وزارت 
بهداشت خواستار اصلاح آیین نامه های ابلاغی 
وزارت بهداشــت شــدند. علی غلامی- رئیس 
انجمن های صنفــی مراکز  کانون سراســری 
ســرپایی درمان اعتیاد کشــور، در گفت وگو 
با ایســنا از تغییر آئین نامه ها از ســوی وزارت 
بهداشت و حذف سامانه ثبت اطلاعات بیماران 
و مراکز درمان اعتیاد طی پنج ماه اخیر انتقاد 
کــرد و ابلاغ آئین نامه تاســیس و بهره برداری 
درمان اعتیاد توسط این وزارتخانه را نیز قانونی 
نخواند و گفت: طبق قانون، این آئین نامه ها باید 
با تایید ســه وزارتخانه بهداشت، وزارت رفاه و 
وزارت کشــور تدوین و توســط دبیرکل ستاد 

مبارزه با مواد مخدر ابلاغ شود.
به گفتــه وی، در آیین نامــه ابلاغی وزارت 
بهداشــت به عرضه داروهای آگونیست توسط 
داروخانه ها، تغییر نام مراکز به SUD و صدور 
مجوز مراکز جدید درمان اعتیاد اشــاره شده 

است.
غلامی با اشاره به علت مخالفت درمانگران 
اعتیاد بــا آئین نامه مذکور تصریــح می کند: 
سالهاست مراکز درمان اعتیاد تحت عنوان مرکز 
درمان ســوء مصرف مواد با ارائه 9 نوع خدمت 
 ،MMT، DMT، OMT مختلف از جملــه
خانواده درمانی، سم زدایی، گروه درمانی و... در 
سطح کشور فعالیت می کنند و این درحالیست 
که معاونت درمان گمان می کند مراکز درمان 
اعتیاد تنهــا در زمینه متادون درمانی یا همان 
MMT فعالیت می کنند و از همین رو وزارت 

بهداشت بدون نظر کارشناســان و درمانگران 
اعتیاد، تصمیم به تغییر نام و تاســیس مراکز 

)SUD( گرفته است.
وی اضافه می کند که در پی این آئین نامه و 
تاسیس مراکز موسوم به SUD؛ 2۳ هزار نفر 
پشت صف برای دریافت صدور مجوز این مراکز 
هستند. براساس آمارها بین 2 میلیون و ۸00 
تا ۳ میلیون و 500 هزار معتاد در کشور وجود 
دارد و همیــن میزان مراکز برای درمان اعتیاد 
در کشور کافی اســت. رئیس کانون سراسری 
انجمن های صنفی مراکز سرپایی درمان اعتیاد 
کشــور، این را هم می گوید که تولید متادون 
بیش از نیاز مراکز و نبود بیمار واقعی، نشت به 
بــازار و تخریب عملکرد مراکز را در پی خواهد 

داشت.
با وجود این اظهارات و بــه دنبال ابلاغ دو 
دســتورالعمل جدید در حوزه درمان اعتیاد و 
تغییر نــام مراکز درمان اعتیاد از )MMT( به 
)SUD( توسط وزارت بهداشت، ستاد مبارزه 
با مواد مخدر که چندی پیش به عنوان دستگاه 
بالادستی در حوزه مبارزه با مواد مخدر، بر لزوم 
بازبینی این دســتورالعمل تاکید کرده بود و از 
ســوی دیگر با توجه به اینکه وزارت بهداشت 
بــرای اعمال آخرین تغییــرات و اصلاحات، از 
ستاد مواد مخدر یک ماه فرصت خواسته بود، 
خبرنگار ایســنا از ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
پیگیر آخرین وضعیت امر مذکور شــد، اما تا 
زمان ارسال این گزارش پاسخی دریافت نکرد؛ 
لذا این خبرگزاری آماده انتشار نظرات مسئولان 

و کارشناسان ستاد در این خصوص است.

دبیر ستاد فرهنگی و اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی هشدار داد

رشد ۱۳ درصدی استعمال دخانیات نوجوانان ۱۳ تا ۱۵ ساله

مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( عنوان كرد

قیمت قبور در بهشت زهرا اعلام شد

 درمانگران اعتیاد از آیین نامه های جدید نگرانند

نشت متادون در بازار

اعلام مفقودی
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب شهرام پژومان خیرآبادی فرزند جعفر به شماره 
شناســنامه 4۸9۸ صادره از تهران در مقطع کارشناسی رشته حقوق صادره از 
واحد دانشــگاهی دامغان مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده 
تقاضا می شــود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد دامغان به نشانی: 
دامغان بلوار چشمه علی بعد از میدان سعدی دانشگاه آزاد اسلامی واحد دامغان 

کدپستی: ۳999۸-۳6716 اداره دانش آموختگان ارسال نمایند.

»برابر حکم شــماره ۱4۰۲68۳9۰۰۰74۱۱499 صادره از شــعبه ۲۵۲ 
دادگاه خانواده مجتمع قضائی یک تهران زوج مصطفی حسینی )وکیل( 
به دفتر طلاق شماره 1۳ کرج مراجعه نموده و تقاضای ثبت طلاق را دارد؛ 
لذا به خانم ســاناز واجدیان اخطار می شــود تا یک هفته پس از رویت در 

دفترخانه حضور یابد. در غیر این صورت، برابر قانون اقدام خواهد شد.«
شناسه آگهی: ۱۵8766۰

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
دفتر رسمی ازدواج شماره 69 و طلاق 13 كرج 

سردفتر: محمد جواد آهنگر

با تقدیم احترام
سردفتر ازدواج 69 و طلاق ۱۳ کرج

محمد جواد آهنگر
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در حالی که پیش از این مدیرعامل باشــگاه اســتقلال 
میزبانی از حریفان در جزیره کیش را مشــروط اعلام کرده 
بود اما به نظر می رسد انتقال دیدارهای آبی پوشان به این 

جزیره قطعی باشد.
به گزارش مهر، علی خطیر مدیرعامل باشــگاه استقلال 
تهران ۲۶ مهر راهی جزیره کیش شد تا همراه با دستیاران 
جواد نکونام از امکانات استادیوم آنجا برای میزبانی بازی های 

استقلال در ادامه رقابت های لیگ برتر بازدید کند.
مدیرعامــل و دســتیاران نکونام در حالی از ورزشــگاه 
المپیک کیش دیدن کردند که سرمربی آبی پوشان با وجود 
اعتراض به چمن نامناسب ورزشگاه آزادی تهران همچنان 
مخالف رفتن این تیم از پایتخت برای ادامه رقابت های فصل 

است.

نکونام در نشست های خبری خود روی این موضوع تاکید 
داشــت و عنوان کرد: »نمی شود که فقط استقلال خارج از 
تهران میزبانی کند«! این در حالی است که به نظر می رسد 
مقدمات لازم برای خروج استقلال از تهران انجام شده است.
محمود پازوکی رئیس هیأت فوتبال کیش در خصوص 
میزبانی اســتقلال در کیش اظهار داشــت: هفته گذشته 
مسئولان باشگاه استقلال به کیش آمدند و از تمام امکانات 
ورزشگاه المپیک بازدید کردند. پس از بازدید رضایت خود 
را به هیأت فوتبال کیش اعلام کردند. در این میان مسئولان 
سازمان لیگ هم از این ورزشگاه بازدید خواهند کرد تا پس 

از تأیید، ســایر کارهای میزبانی استقلال در کیش پیگیری 
شود.

وی افزود: پس از بازدید مدیرعامل استقلال با او صحبت 
کردم. خطیر رضایت کامل خود از این ورزشگاه را اعلام کرد 
و گفت ما تا بازی با آلومینیوم در تهران خواهیم بود اما بعد 
از آن حدود ۱۰ تا ۱۵ روز رقابتی در لیگ نخواهیم داشــت 
که در این فرصت کارهای لازم برای میزبانی در کیش را از 

طریق مسئولان تهران پیگیری می کنیم.
رئیس هیــأت فوتبال کیش درباره نگاه ســازمان لیگ 
فوتبال به این موضوع تصریح کرد: با بهاروند رئیس سازمان 

لیگ هم که صحبت کردم استقبال و ابراز خوشحالی کردند. 
قرار اســت پایان هفته جاری نمایندگان سازمان لیگ برای 
بررسی ورزشگاه المپیک به کیش بیایند و نظر نهایی خود 
را اعلام کنند. هرچند کم و کاســتی های جزئی هم مانند 
آبخوری و محل ورودی برای تماشاگران وجود دارد اما تمام 
اقدامات را انجام داده ایم که هر چه زودتر این مشکلات هم 

برطرف شود.
پازوکی در پایان خاطر نشــان کرد: شــرایط ورزشگاه 
المپیک کیش در بهترین زمان خود قرار دارد و بســیاری 
از تیم های لیگ برتری هم نامــه نگاری کردند تا در زمان 
تعطیلی لیگ اردوهای خود را در این ورزشگاه برگزار کنند. 
ما آمادگی کامل برای میزبانی بازی های خانگی استقلال را 

داریم و منتظر تصمیم سازمان لیگ فوتبال هستیم.

آخرین وضعیت انتقال بازی های استقلال به کیش

کاروان ورزش ایران از مرز ۲۰ طلا گذشت
ســومین روز از چهارمین 
دوره بازی های پاراآسیایی در 
هانگژو چین در شرایطی برای 
ورزش ایران پشت سر گذاشته 
خواهد شد که پیش بینی می 
شود تعداد مدال های طلا از 
۲۰ عبور کند. به گزارش  مهر،  
کاروان ورزش ایران که با نام 
»فرزندان ایران« و با شــعار »ایمان، ایران، افتخار« و حضور ۲۱۰ ورزشــکار در 
چهارمین دوره بازی های پاراآسیایی به میزبانی چین شرکت کرده است، در روز 
دوم صاحب ۴۷ مدال طلا، نقره و برنز شــد و بعد از چین در جایگاه دوم جدول 

قرار گرفت.
در سومین روز این بازی ها کاروان ورزش ایران در رشته های مختلف نماینده 
خواهد داشــت و امیدوار است با درخشش ورزشکارانش تعداد مدال های خود را 

افزایش دهد.
عملکرد ورزشکاران ایران در سومین روز از بازی های پاراآسیایی چین در این 

گزارش تکمیل می شود...
پایان طلایی پاراتکواندوکاران با قهرمانی حق شناس

حامد حق شناس در مبارزه نهایی وزن ۸۰+ کیلوگرم مسابقات پاراتکواندو به 
مصاف »نیشان عمرلی« از قزاقستان رفت و به برتری ۳۰ به ۱۱ رسید و صاحب 
مدال طلا شد. با این مدال  تیم ملی ۱۰ نفره پاراتکواندو با چهار طلا، سه نقره و 

سه برنز به کار خود در این دوره از بازیها پایان داد.
لیلا میرزایی، بانوی نقره ای پاراتکواندو

لیلا میرزایی در فینال وزن ۶۵+ کیلوگرم مسابقات پاراتکواندو مقابل »نایمووا« 
از ازبکستان ۱۶ به صفر باخت و به نشان نقره بسنده کرد. 

پایان خوش پاراجودو با طلای وحید نوری
فینال وزن ۹۰+ کیلوگرم در کلاس J۲ به عنوان آخرین رقابت رشته پاراجودو 
در بازی های پاراآسیایی هانگژو برگزار شد. در این مرحله وحید نوری که طلای 
بازی های پاراآسیایی جاکارتا، مسابقات قهرمانی جهان ۲۰۲۲ و پارالمپیک توکیو 
را در کارنامه دارد، در مبارزه مقابل »علاودین جوراکولوف« از ازبکســتان پیروز 

شد و به مدال طلا دست یافت.
سومین مدال نقره پاراتکواندو به نام علیرضا بخت شد

علیرضــا بخت تکوانــدوکار وزن ۸۰- کیلوگرم ایران در مبــارزه نهایی برابر 
»جئونگ هان« از کره جنوبی ۱۴ به ۹ باخت و به مدال نقره دست یافت. وی در 
مبارزه نخست »لی وی« از چین را ۱۰ بر یک شکست داد و سپس با پیروزی ۱۳ 

بر ۵ مقابل »توشتمیروف« از ازبکستان به فینال صعود کرد.
طلای پرتاب وزنه برای یاسین خسروی

در فینــال رقابت های پرتاب وزنه که در کلاس F۵۷ برگزار شــد، یاســین 
خســروی به رقابت با حریفان خود پرداخــت و با پرتابی به طول ۱۶ متر ضمن 

کسب مدال طلا و عنوان قهرمانی، رکورد بازیهای پاراآسیایی را نیز شکست.
علی نوایی در پاراجودو مدال برنز گرفت

علی نوایی ملی پوش پاراجودو ایران در وزن ۹۰+ کیلوگرم کلاس J۱ در دیدار 
رده بندی مقابل »عزیزبک نورمومینوف« از ازبکستان قرار گرفت و این حریف را 
ایپون کرد تا صاحب مدال برنز شــود.نوایی پیش از این دو برد مقابل نمایندگان 

کره جنوبی و هند و یک شکست مقابل نماینده چین بدست آورده بود.
کسب بیستمین مدال طلا با قهرمانی جوانمردی در پرتاب وزنه

در جریان رقابت های پارادوومیدانی در ماده وزنه در کلاس F۳۵ ســیدعلی 
اصغر جوانمردی بهترین پرتاب خود را به طول ۱۶ متر و ۱۷ ســانتیمتر پرتاب 
کرد و به مدال طلای این ماده دســت پیدا کرد. این بیستمین مدال طلا کاروان 

ایران به حساب می آید.
ناکامی پاراوزنه بردار ایران از کسب مدال

در چارچوب مســابقات پاراوزنه برداری بازی های پاراآسیایی، نادر مرادی در 
دســته ۷۲ -کیلوگرم امروز چهارشنبه ابتدا وزنه ۲۰۳ کیلوگرم را بالای سر برد 

اما در دو تلاش دیگر برای مهار وزنه های ۲۰۸ و ۲۰۹ کیلوگرمی ناکام ماند.
تیم ملی فوتبال نابینایان نزدیک تر به قهرمانی

ملی پوشان فوتبال نابینایان امروز برای برگزاری سومین دیدار خود به مصاف 
هند رفتند و توانستند ۳ بر صفر پیروز شوند تا یک قدم دیگر به سمت قهرمانی 
بردارند. تیم ملی فوتبال نابینایان که در بازی اول با ژاپن به تساوی رسید و روز 

گذشته تایلند را شکست داد، فردا به مصاف مالزی می رود.
میلاد رمضانی در پارادوومیدانی برنز گرفت

در جریان رقابت های پارادوومیدانی و دو ۴۰۰ متر مردان، رمضانی در فینال 
کلاس T۲۰ به رقابت با حریفان خود پرداخت و در شرایطی که بخش زیادی از 
مســابقه را پیش بود، در مترهای آخر توانش را از دست داد و با زمان ۵۰.۴۳ در 
رده چهارم ایســتاد اما پس از بررسی داوران و تایید خطای ملی پوش اندونزی، 

میلاد رمضانی به عنوان نفر سوم و دارنده مدال برنز معرفی شد.
شکست تیم ملی گلبال بانوان برابر تایلند

تیم ملی گلبال بانوان ایران امروز در سومین بازی خود در بازی های پاراآسیایی 
هانگژو برابر تایلند با نتیجه ۶ به ۲ مغلوب شد.این تیم که در دو بازی قبلی خود 
مغلوب کره جنوبی و چین شده بود با شکست برابر تایلند در رده آخر گروه قرار 
گرفت. تیم ایران روز پنجشــنبه در آخرین دیدار مرحله گروهی به مصاف ژاپن 

می رود.
جانفشان در پاراتنیس روی میز برنز گرفت

در جریان رقابت های پاراتنیس روی میز، حســن جانفشان در کلاس ۲ که 
به دیدار نیمه نهایی بخش انفــرادی راه یافته بود، مقابل حریفی از کره جنوبی 
قرار گرفت و این بازی را با نتیجه سه بر صفر واگذار کرد. جانفشان که به واسطه 
صعود به نیمه نهایی مدال برنز خود را قطعی کرده بود با شکســت برابر نماینده 

کره جنوبی و ناکامی از صعود به فینال به این مدال بسنده کرد.
شکست تیم ملی والیبال نشسته برابر مدافع قهرمانی

تیم ملی والیبال نشســته بانوان امروز برای برگزاری ســومین دیدار خود به 
مصاف چین مدافع عنوان قهرمانی رفت و با نتیجه ۳ به صفر متحمل شکســت 
شد. بانوان ملی پوش والیبال نشسته ایران روز چهارشنبه برای برگزاری چهارمین 

دیدار گروهی به مصاف ژاپن می روند.
صعود تیم ملی بسکتبال با ویلچر به مرحله نیمه نهایی

تیم ملی بسکتبال با ویلچر ایران چهارمین دیدار خود در بازی های پاراآسیایی 
را با برتری برابر تایلند که هدایت آن را مازیار میرعظیمی بر عهده داشت به پایان 
رساند و با ثبت چهارمین برد متوالی به مرحله نیمه نهایی راه یافت. ژاپن حریف 

ایران در این مرحله است. دیدار ایران و ژاپن فردا برگزار خواهد شد.
تیم دوبل کامپوند صاحب مدال برنز شد

تیم دوبل کامپوند بانوان با ترکیب مریم یاورپور و فرزانه عسگری در نیمه نهایی 
به مصاف تیم چین رفت و با نتیجه ۱۵۱ بر ۱۴۹ شکست خورد و از راهیابی به 
فینال بازماند. تیم ایران برای کســب مدال برنز در مصاف با کره جنوبی ۱۵۱ بر 

۱۳۸ به پیروزی رسید و صاحب مدال برنز شد.
محمدیان با مدال برنز تاریخ سازی کرد

مهدیه محمدیان در رقابت های پاراوزنه بــرداری چهارمین دوره بازی های 
پاراآسیایی موفق به کسب مدال برنز شد. وی در دسته ۵۵ -کیلوگرم با مهار وزنه 
۱۰۵ کیلوگرمی به مدال برنز رســید. این نخستین مدال تاریخ پاراوزنه برداری 

بانوان در بازی های پارا آسیایی است.
ادامه دیدارهای تیم ملی بسکتبال با ویلچر بانوان برای مدال برنز

تیم ملی بسکتبال با ویلچر بانوان پنجمین دیدار خود در بازی های پاراآسیایی 
را امروز برابر چین برگزار کرد و با نتیجه ۷۵ به ۲۷ متحمل شکست شد. تا پیش 
از دیدار امروز، تیم ملی ایران موفق به کســب دو پیروزی برابر لائوس و کامبوج 
شــد و نتیجه دیدار برابر ژاپن و تایلند را هم واگذار کرد. تیم ملی ایران با توجه 
به نتایج کسب شده فردا برای کسب عنوان سومی و مدال برنز به مصاف تایلند 

خواهد رفت.
تیم دوبل ریکرو مردان ایران طلایی شد

تیــم دوبل ریکرو مردان پارا تیراندازی با کمان ایران با پیروزی ۵ بر ۳ مقابل 
چین مدال طلای بازی های پارا آســیایی هانگژو را بــه ارمغان آورد. تیم ایران 
متشــکل از محمدرضا عرب عامری و غلامرضا رحیمی تیم چین میزبان را که 
از حمایت قابل توجه تماشــاگران هم بهره می برد، با نتیجه ۵-۳ شکست داد تا 

اولین طلای پاراتیراندازی با کمان ایران در این رقابت ها به ثبت برسد.
هرمز صیدی به مدال نقره رسید

در ادامه رقابتهای پارادوومیدانی چهارمین دوره بازیهای پاراآسیایی که از صبح 
امروز چهارشنبه در ورزشگاه مرکزی شهر هانگژو چین آغاز شده است، مسابقات 

پرتاب نیزه کلاس F۳۷ برگزار شد.
در پایان این رقابت هرمز صیدی بعد از ورزشکاری از هند به عنوان دوم رسید 

و مدال نقره این رشته در بازیهای پاراآسیایی را از آن خود کرد.

دیدار تیم های ســپاهان و گل گهر سیرجان گزارش
درحالی از سوی ســازمان لیگ لغو شد که 
استقلال و پرســپولیس در فاصله ۴۸ تا ۷۲ 
ســاعت بعد از بازی تیم ملی برابر قطر، در 

لیگ به میدان رفتند.
به گزارش ایرنا، لیگ بیست و سوم درحالی 
آغاز شــد که مقرر بود ایــن رقابت ها از ۱۲ 
مرداد شــروع شود اما با نظر سازمان لیگ با 
یک هفته تاخیر برگزار شــد. بعد از گذشته 
۴ هفتــه از این رقابت ها به دلیل حضور تیم 
ملی در پنجره فیفادی و همچنین حضور تیم 
ملی امید در مرحله انتخابی المپیک پاریس 
و بازی های آسیایی هانگژو، رقابت های لیگ 
با تعطیلی  روبه رو شــد. هر چند در این بین 
نمایندگان ایران یعنی پرسپولیس، سپاهان و 
نســاجی بازی های خود را در لیگ قهرمانان 

آسیا دنبال کردند.
درحالی رقابت های لیگ تا هفته هفتم برگزار 
شــده که تنها ۸ تیم هر ۷ بــازی ممکن را 
انجام داده اند و ســایر تیم ها در ۶ بازی برابر 
حریفان به میدان رفته اند. نکته جالب توجه 
آنجاســت که تیم های ســپاهان اصفهان و 
گل گهر سیرجان تنها ۵ بازی انجام داده اند. 
دیدار این دو تیم در چارچوب هفته ششــم 
رقابت هــا در حالی برای دومین بار به تعویق 
افتاد که قرار شــد بــازی رو در روی آنها در 
تاریخی عجیب یعنی ۳ ماه دیگر، )هشتم دی 

ماه( برگزار شود.
سئوالی که اکنون به وجود می آید این است 
که بازی ایــن دو تیم به چه دلیلی بار دیگر 
توسط سازمان لیگ و فدراسیون لغو شد؟  آیا 
حضور بازیکنان تیم ســپاهان در اردوی تیم 
ملی دلیل این موضوع بوده است؟ اگر چنینی 
باشد،  پرسپولیس هم علیرضا بیرانوند، حسین 
کنعانی زادگان و مرتضی پورعلی گنجی را در 
اردوی تیم ملی داشــت و این سه بازیکن در 
هر دو بازی تیم ملی در مســابقات اردن به 
میدان رفتند،اما از چهار بازیکن دعوت شده 
سپاهان تنها رامین رضاییان در هر دو بازی 
تیم ملی حضور داشت و محمدجواد حسین 

نژاد دقیقه ۸۷ بازی با قطر به میدان آمد.

موضوع جالب تر این است که پرسپولیس ۴۸ 
ســاعت بعد از بازی تیم ملی برابر قطر، روز 
پنج شــنبه در قزوین به مصاف پیکان تهران 
رفت و اســتقلال نیز که حســین حسینی، 
روزبه چشــمی و مهرداد محمدی سه مهره 
کلیدی خود را در اردوی تیم ملی داشــت، 
۷۲ ســاعت بعد از بازی تیم ملی با قطر، در 

ورزشگاه آزادی برابر هوادار به میدان رفت.
در بــازی تیــم ملــی برابر قطــر، مرتضی 
پورعلی گنجی مهره  کلیدی سرخ پوشــان در 
خط دفاعی این تیم دچار مصدومیت شــد 
و بخاطر پارگــی رباط صلیبی فصل را عملا 

از دســت داد. پرسپولیس نیز مانند سپاهان 
در لیگ قهرمانان آســیا حضور دارد و بر این 
اســاس، حضور ســپاهان در لیگ قهرمانان 
دلیل محکمی برای لغو بازی این تیم نیست.
حــال بایــد پرســید چــرا ســپاهان مثل 
پرسپولیس و اســتقلال در بازه زمانی ۴۸ تا 
۷۲ ســاعت بعد از بازی تیم ملی برابر قطر، 
مقابــل گل گهر به میدان نرفــت؟ به عنوان 
مثــال این تیم می توانســت جمعه و ســه 
روز بعــد از بازی تیم ملــی، برابر گل گهر به 
میدان برود و روز دوشنبه نیز مقابل آلمایق 
ازبکستان بازی کند. اگر توجیه این باشد که 

ســپاهان برای رقابت های آسیا نیاز به زمان 
بیشتری نیاز دارد، پس چرا باید پرسپولیس 
و استقلال در بازه زمانی ۴۸ تا ۷۲ ساعت بعد 
از بازی تیم ملی، بــه میدان بروند، اما بازی 
سپاهان لغو شود؟ این موضوع را هم باید در 
نظر گرفت که مدافع سرخ پوشان در همین 
اردو تیم ملی فصل را از دست می دهد و مثل 
سپاهان نماینده ایران در آسیاست اما بازی 
این تیم با آن همه حواشی در خصوص محل 

برگزاری بازی با پیکان، برگزار شد.
این موضوع زمانی شــائبه برانگیزتر می شود 
که بدانیم از ســپاهان هیچ بازیکنی به تیم 

ملی امیــد برای بازی های آســیایی ۲۰۲۲ 
هانگژو دعوت نشد اما بازی این تیم با فولاد 
خوزســتان نیز لغو شــد! حتی پیش از این 
رضا اســدی که به اردو تیم ملی برای بازی 
با بلغارســتان و آنگولا در فیفــادی دعوت 
شــده بود به یک بــاره اردو تیم ملی را ترک 
کرد تا ســپاهان را در بازی دوستانه با زنیت 
ســن پترزبورگ در روســیه همراهی کند. 
فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ بهتر است 
هر چــه زودتر در این خصوص روشــنگری 
کنند و پاسخ درســتی را به علاقه مندان به 

فوتبال بدهند.

 چرا دیدارهای سپاهان لغو شد؟

یک بام و دو هوای سازمان لیگ و فدراسیون

انتخابات فدراسیون های ورزشی در کشور ما 
با چالش های مختلفی روبه رو بوده و همیشه 
شــائبه های زیادی آن را احاطه کرده است. 
از جمله اینکه سرپرســتان فدراسیون ها که 
مسئولیت برگزاری مجامع انتخاباتی را دارند، 
به یکباره علاقه مند می شوند که خودشان به 

عنوان کاندیدا در انتخابات حاضر شوند.
به گزارش ایرنا، این مســأله سال های سال 
و از زمانــی که انتخابات جــای انتصابات را 
در فدراســیون ها گرفت، وجود داشته است. 
متأسفانه تا پیش از این اراده ای جدی برای 
کم شدن این شــائبه ها وجود نداشته اما از 
زمانی که کیومرث هاشــمی ســکان ورزش 
کشــور را به دســت گرفته به واسطه تجربه 
چندین ســاله اش در مدیریت ورزش کشور 
روی این مســأله دست گذاشــت که عدم 
برگزاری انتخابات تعدادی از فدراســیون ها 

پیرو همین نگاه ویــژه وزیر ورزش و جوانان 
به انتخابات فدراسیون ها بوده است.

از طرف دیگر بحث اساســنامه فدراسیون ها 
به یکی از جدی ترین مســائلی تبدیل شده 
که تــا الان راهکاری برای آن ایجاد نشــده 
است. در دولت پیشــین اساسنامه ای برای 
فدراسیون ها تدوین شد که این اساسنامه با 
مشکلات و خلأهایی همراه بود و باعث شده 
با اساسنامه مورد تأیید فدراسیون های جهانی 
در تضاد باشــد. هر چند با حضور هاشــمی 
این مشــکل نمی تواند دردسرساز باشد، چرا 
که او سال ها ریاســت کمیته ملی المپیک 
که بین المللی ترین نهاد ورزشی کشور است 
را برعهده داشته و با اینگونه مسائل آشنایی 

کامل دارد.
نتایجی که برخی رشته های ورزشی کشورمان 
در بازی های آسیایی هانگژو رقم زدند، نشان 

داد انتخابات فدراسیون ها تا چه حد اهمیت 
دارد و مهم تر از آن ترکیب مجامع انتخاباتی 
فدراســیون ها است که باید اکثریت از دست 
رؤســای هیأت هایی کــه به نوعــی وامدار 
رئیس پیشین یا سرپرست فعلی فدراسیون 
هســتند، خارج شــود. برگــزاری انتخابات 
فدراســیون ها در شــرایط عادلانه می تواند 
منجر به افزایش کارآمدی، جلوگیری از ورود 
افراد بی صلاحیت، رشد رشته های ورزشی و 
به خصوص شفافیت در عملکرد شود. اهالی 
واقعی هر رشته می توانند بهترین تصمیم را 
برای فدراسیون شــان اتخاذ کنند و باید آنها 
اکثریت کرســی های مجامــع را در اختیار 
داشته باشند. ضمن اینکه تجربه نشان داده 
صرف اینکه کاندیدای ریاســت فدراسیون، 
سابقه ورزش حرفه ای و حتی قهرمانی جهان 
و المپیک داشته باشــد، نمی تواند به عنوان 

مهم ترین ملاک برای موفقیت او در جایگاه 
ریاست فدراسیون قلمداد شود.

در حال حاضر از میان فدراســیون هایی که 
رؤسای شان ورزشــکار حرفه ای بودند، تنها 
یکی دو فدراسیون عملکرد خوبی داشته اند. 
در نهایــت اینکه بار اصلــی ورزش قهرمانی 
روی دوش فدراسیون هاســت و برگــزاری 

عادلانه انتخابات این فدراسیون ها به موفقیت 
ورزشــکاران و تیم های کشورمان در میادین 
بین المللــی همچون بازی های آســیایی و 
المپیک ختم خواهد شــد. همین مســأله 
می تواند یک دلیل مهم برای برگزاری مجامع 
انتخاباتی فدراســیون ها بــه دور از هر گونه 

شائبه باشد.

انتخابات فدراسیون های ورزشی؛ از عدالت تا شفافیت
سیدجواد بشیری

بررسی عملکرد لژیونرهای ایران

ملی پوشان فوتبال ایران در بازگشت به تیم 
های باشــگاهی خود عملکرد قابل قبولی در 
لیگ هــای مختلف اروپایی داشــتند و این 
امیدواری را به وجــود آوردند که برای جام 
ملت هــا در اوج باشــند.به گــزارش  مهر، 
لژیونرهــای تیم ملی فوتبال ایــران پس از 
شــرکت در اردوی آماده ســازی و قهرمانی 
در تورنمنت چهارجانبــه اردن، به تیم های 
باشــگاهی خود بازگشتند تا درخشش قابل 

لمسی با پیراهن های اروپایی داشته باشند.
ســامان قدوس لژیونر ایرانی حاضر در لیگ 
جزیره اســت که پــس از تعطیلات فیفادی 
درخشــش خوبی در تیم برنتفورد داشــت. 
او در هفته دوازدهم لیــگ برتر انگلیس در 
چهارمین بــازی این فصل خود مقابل برنلی 
در دقیقه ۸۴ وارد زمین شد. او شش دقیقه 
بیشتر برای خودنمایی در اختیار نداشت اما 
همین دقایق کم برای این ملی پوش ایرانی 
کافــی بود تا در دقیقه ۸۷ موفق به زدن گل 
سوم تیمش در بازی و نخستین گل خود در 
برنتفورد شــود. برنتفورد با این پیروزی ۱۰ 
امتیازی شد و در رتبه چهاردهم جدول لیگ 

برتر انگلیس قرار گرفت.
سرداری که خوزه را نجات داد

ســردار آزمون کــه مدت ها بــود جایی در 
ترکیب تیم رم نداشــت با بازگشت از اردوی 
تیم ملی این فرصــت را پیدا کرد که مقابل 

مونزا به میدان برود. مونزا که در این مسابقه 
۱۰ نفره شــده بود و به نظر می رسید رم کار 
راحتی برای شکســت دادن این تیم خواهد 
داشــت اما بازی به گونــه ای پیش رفت که 
گویی شــاگردان مورینیو با دروازه ای طلسم 
شده روبرو شــده اند. برای سردار که در این 
فصل فرصت زیادی برای خودنمایی نداشت 
و اعتماد چندانی به او نشده بود برای اثبات 
خود به مورینیو و جا گرفتن در دل هواداران 
دوآتشــه رم فقط به یــک فرصت کافی بود 
و چــه فرصتی بهتر از وقتــی که بتواند گره 
تیمش مقابل »مونزا« ی ۱۰ نفره را باز کند. 
او که بــازی را از روی نیمکت آغاز کرده بود 
از دقیقه ۶۳ وارد زمین شد. یک توپ به تیر 
دروازه زد و اگر جاگیری مناســبش، کنترل 
توپ عالی و ضربه خوبش در محوطه جریمه 
شروغ مونزا نبود شــاید »الشعراوی« در این 
بازی نمی توانست به گل برسد و بازهم حرف 
و حدیث ها دربــاره اخراج مورینیو دوباره در 

رسانه ها مطرح می شد.
مورینیــو در پایان بازی بــا مونزا در تمجید 
از مهاجم تیم ملی ایران گفت وقتی شــوت 
آزمون به تیر خورد و گل نشــد دیگر امیدی 
برای گلزنی نداشــتم اما ســردار نشان داد 
اعتماد به او را به بهترین شــکل پاسخ پاسخ 
می دهد آن هم با تأثیرگذاری مستقیم روی 

گل پیروزی بخش.

میلاد محمدی با انرژی 
بی حد و حصر گل زد

میلاد محمدی پس از بــازی با پیراهن تیم 
ملی به آتن بازگشــت تا در ترکیب آاک در 
سوپرلیگ یونان بازی کرده و خوش بدرخشد. 
او در بازی آاک آتن با آستراس فرصت حضور 
در ترکیب ثابت تیمش را نداشت. آاک با گل 
در وقت هــای اضافه موفق شــد نیمه اول را 
با پیروزی به رختکــن برود. پیروزی خفیف 
این تیم در مقابل »آستراس« ۱۰ نفره ادامه 
داشت و ممکن بود هر لغزشی در بازی منجر 
به تغییر نتیجه شود. میلاد محمدی از دقیقه 
۷۲ به جای احسان حاج صفی وارد زمین شد 
تــا بتواند تغییری مثبت در تیم ایجاد کند و 
بــه تقویت خط دفاعی کمک کند. او نه تنها 
خیال خط دفاعی را راحت کرد که موفق شد 
به بهترین شــکل ممکن در زمین تأثیرگذار 
باشــد. او برای راحت کردن خیال هواداران 
تیمش و قطعی کردن ســه امتیاز برای آاک 
به پنج دقیقه زمان نیاز داشت. در دقیقه ۷۷ 
روی ضربه کرنر تیمش پیش کشــیده بود و 
سانتر ارسالی را با ضربه سر مهارنشدنی وارد 
دروازه حریف کرد تا خوشحالی دیوانه وارش 
در رسانه های یونانی هم بازتاب پیدا کند به 

سوژه ای برای این بازی تبدیل شود.
احسان حاج صفی هم در این مسابقه از ابتدا 
در زمین حضور داشــت و عملکرد خوبی از 

خود به نمایش گذاشت.
محمد محبی خیال مربی را راحت کرد

تیم فوتبال روستوف هم در این هفته موفق 
شد در لیگ برتر روسیه در یک بازی خانگی 
از سد احمدگروژنی عبور کند. محمد محبی 
در این مســابقه از ابتــدا در ترکیب تیمش 
حضور داشــت و موفق شد گل سوم تیمش 
را به ثمر برســاند. تیم فوتبال روســتوف در 
حالی که بــا نتیجه ۲ بر صفر از حریف خود 
پیش افتاده بود در دقیقه ۵۳ با گلزنی محمد 

محبی هم به گل سوم رسید و خیال همه را 
بابت کسب سه امتیاز راحت کرد.

»والری کارپین« سرمربی روستوف در پایان 
این مسابقه از عملکرد محبی تمجید کرد و 
گفت: »گل محبی ما را آرام کرد چون برای 
روســتوف نتیجه ۲ بر صفــر تضمینی برای 
پیروزی نیســت.«محمد محبی پس از بازی 
۸۰ دقیقه ای در ترکیب روستوف برابر احمد 
گروژنی و به ثمر رســاندن دومین گلش در 
لیگ برتر روســیه نمره فنی هفت را از سوی 
خبرگزاری چمپیونات دریافت کرد که نمره 

خوبی محسوب می شود.
علیرضا جهانبخش 

و فرصت حضور در زمین
علیرضا جهانبخش هم دیگــر لژیونر ایرانی 
حاضر در فوتبــال اروپا اســت. تیم فوتبال 
فاینــورد در هفته نهم رقابت هــای فوتبال 
اردویسه هلند توانســت با چهار گل ویتسه 
آرنهم را شکســت دهد. جهانبخش در این 
مســابقه از ابتدا در ترکیــب تیمش حضور 
نداشــت اما این فرصت را پیدا کرد در روزی 
که فاینورد با ۴ گل ویتســه آرنهم ر ا در هم 
بکوبد ۱۷ دقیقه در زمین حاضر شــود و در 
این پیروزی پرگل تیمش ســهیم باشد. این 
پنجمین بازی جهانبخــش برای فاینورد در 

فصل جاری لیگ برتر هلند بود.
عزت اللهی کار خودش را کرد

ســعید عزت اللهی هم که در ۵ بازی ابتدایی 
وایله کلوب در فصل جاری سوپرلیگ دانمارک 
در فهرســت این تیم حضور نداشت، از هفته 
ششم به ترکیب تیمش اضافه شد. او در چهار 
بــازی اخیر تیمش به عنــوان بازیکن اصلی 
در ترکیب تیمش حاضر بود و شــب گذشته 
در مصاف حســاس با کپنهاگن، در نقش یار 
جانشــین به ترکیب تیمش اضافه شــد و از 
دقیقه ۶۴، فرصت بازی را به دست آورد. عزت 
اللهی هم برای آنکه بتواند خودی نشان دهد 

تنها به یک دقیقه زمان نیاز داشت.ملی پوش 
ایرانی در دقیقه ۶۵ با یک پاس در عمق زیبا 
توانست ســازنده گل اول تیمش باشد تا در 
کمال ناباوری، یاران سعید عزت اللهی از تیم 

صدرنشین لیگ دانمارک پیش بیفتند.
هرچند در ادامه شرایط تغییر کرد و این تیم 
با دریافت ۲ گل در فاصله ۱۲ دقیقه هشتمین 
شکســت خود در فصل جدیــد رقابت ها را 
متحمل شد. سعید عزت اللهی شب گذشته 
برای هشتادمین بار در ترکیب تیم وایله کلوب 
دانمارک قرار گرفت و در شرایطی که در ۷۹ 
مسابقه قبلی، توانسته بود ۹ گل بزند و ۶ گل 
بساز. او در شب شکست تلخ تیمش در مقابل 
کپنهاگن موفق شد شمار پاس گل های خود 
را به عدد ۷ برســاند هرچند که او خود را بار 

دیگر به هواداران تیمش اثبات کرد.
صیادمنش و شکستن 

طلسم بازی نکردن
الهیار صیادمنــش مدت ها بود فرصتی برای 
حضور در زمین پیدا نکــرده بود. او ۶ بازی 
پیاپــی فرصت بازی در تیم هال ســیتی را 
نداشــت. اما در دیدار هفته اخیر هال سیتی 
مقابل ســاوتهمپتون از دقیقه ۸۱ وارد زمین 
شد تا اگرچه در نجات تیمش از شکست برابر 
ساوتهمپتون ناکام باشد اما دست کم طلسم 
بازی نکردنش را بشــکند و امیدوار باشد در 
بازی های آتی فرصت بیشــتری برای حضور 
در ترکیب داشته باشــد. هال سیتی در این 
بازی با نتیجه ۲ بر یک مغلوب میهمان خود 
شد. صادق محرمی دیگر لژیونر ایرانی هم از 
ابتدای نیمه دوم تقابل تیم های گوریتســا و 
دیناموزاگرب، وارد ترکیب دیناموزاگرب شد 
اما عملکرد چشــمگیری نداشت و نتوانست 
سد راه شکست دو بر یک تیمش شود؛ آن هم 
در شرایطی که این شکست باعث شد تا یاران 
محرمی شانس رسیدن به صدر جدول لیگ 

برتر کرواسی را از دست بدهند.
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گروه دیپلماســی - سید مجید حسینی:  
نشست شورای امنیت ســازمان ملل متحد به 
میــدان مجادله دیپلماتیک ایــران و آمریکا در 
مساله حملات بی رحمانه اسرائیل به غزه تبدیل 
شد. ایالات متحده آمریکا به عنوان هم پیمان و 
متحد نزدیک اسرائیل در جنگ غزه همچنان در 
برابر فراخوان های مکرر به آتش بس در شورای 
امنیت به ویژه نسبت به درخواست های متعدد 
روسیه در این خصوص مقاومت می کند. ازطرف 
دیگر، آمریکایی ها اگرچه در تلاش برای اعمال 
فشار دیپلماتیک علیه ایران هستند اما به شکل 
ملموســی دنبال کنترل ســطح تنش با تهران 

هستند. 
واسیلی نبنزیا، سفیر روســیه در سازمان ملل 
طی ســخنانی در ایــن خصوص خطــاب به 
اعضای شــورای امنیت گفــت: »تمام جهان از 
شــورای امنیت انتظار دارد که به نفع برقراری 
یک آتش بس سریع و بدون قید و شرط موضع 
بگیرد.این دقیقاً همان چیزی است که در پیش 
نویس قطعنامه پیشنهادی آمریکا وجود ندارد. 
بنابراین، ما هیچ نکته مثبتی در آن نمی بینیم و 

نمی توانیم از آن حمایت کنیم.«
پانزده عضو شــورای امنیت که در آن پنج عضو 
دائــم از جمله ایالات متحده و روســیه از حق 
وتو برخوردارند تاکنون بر ســر قطعنامه ای که 
بتواند زمینه پایان یافتن خشونت های جاری در 
خاورمیانه را فراهم کند به توافق دست نیافته اند.

بحث درباره قطعنامه
شــبکه فاکــس نیوز گــزارش داده ۲ نســخه 
از قطعنامه پیشــنهادی  پیش نویس موجــود 
آمریکا درباره جنگ غــزه را رویت کرده که نام 
ایران به درخواست روسیه در بحث تلاش برای 
ممانعت از تامین مالی و تســلیحاتی حماس و 
همچنین متوقف کردن حملات حزب الله لبنان 
به مرزهای شمالی اراضی اشغالی از نسخه پایانی 
حذف شده اســت. خبرگزاری رویترز به نقل از 
منابــع دیپلماتیک خبر داد کــه قطعنامه های 
پیشنهادی روســیه و آمریکا در مورد درگیری 
رژیم صهیونیســتی و حماس در شورای امنیت 

به رای گذاشته می شود.
در پیش نویس یک قطعنامه پیشنهادی آمریکا 
درباره جنگ غزه که قرار بود روز سه شنبه درباره 
آن رای گیری شــود، به نام ایران اشاره ای نشده 

است که ادعا می شــود »حامی اصلی« حماس 
و حزب الله لبنان اســت. فاکس نیوز در این باره 
گزارش داد، نسخه اولیه پیش نویس این قطعنامه 
از ایران می خواســت »تامین مالــی گروه های 
تروریســتی را متوقــف کند«. در این نســخه 
آمده بود که »ایران باید صادرات تســلیحات و 
تجهیزات مرتبط را به شبه نظامیان و گروه های 
تروریستی از جمله حماس، متوقف کند که صلح 

و امنیت منطقه را تهدید می کنند.«
تازه ترین نســخه این پیش نویــس که قرار بود 
روز سه شــنبه دربــاره آن رای گیری شــود اما 
مذاکرات بر سر آن ادامه یافته، به ایران اشاره ای 
نمی کند. شــبکه فاکس دیجیتال این نسخه را 
رویت کرده که »از کشــورهای عضو)شــورای 
امنیت سازمان ملل( می خواهد که طبق قوانین 
بین المللی و ذیل قطعنامه ۲۴۸۲ شورای امنیت، 
تلاش هایشان را برای منع تامین مالی تروریسم، 
از جملــه از طریق محدودســازی تامین مالی 
حماس از طریق اختیارات اجرایی شــان بیشتر 

کنند.«
پافشاری روسیه 

بر حذف نام ایران از قطعنامه آمریکا
یک ســخنگوی نمایندگی آمریکا در ســازمان 
ملل دلیل حذف شدن ایران از پیش نویس این 
قطعنامه را روسیه عنوان کرد. او در بیانیه ای به 
شبکه فاکس نیوز دیجیتال با تکرار ادعاهای این 
کشــور و متحدانش مبنی بر نقش حمایت های 
ایران از حقوق جنبش مقاومت فلسطین در رخ 
دادن عملیات غافلگیرانه و گســترده »طوفان 
الاقصی« توســط جنبش حمــاس علیه رژیم 
صهیونیســتی گفت »دولت بایــدن در محکوم 
کــردن حمایــت دیرینــه ایــران از گروه های 
تروریستی مانند حماس و حزب الله صریح بوده 
اســت و ما هیچ گاه در پاسخگو کردن ایران به 
دلیل فعالیت هــای ثبات زدایش تردید نخواهیم 

کرد«.
او در ادامه گفت: درباره قطعنامه ســازمان ملل 
نیز بایــد گفت که هیات روســیه در نیویورک 
پافشــاری کرد که اشــاره به ایران حذف شود. 
پیشــنهاد می کنم برای دانستن اینکه چرا این 
درخواست مطرح شد، به روس ها مراجع کنید. 
با این وجود، این قطعنامه بیان صریح و قاطعی 
دارد که مستقیما مرتبط با ایران است و شامل 

درخواســت منع تامین مالی حماس)پاراگراف 
۱۴(، جلوگیری از صادرات تسلیحات و تجهیزات 
مربوطه به حماس)پاراگراف۱۵( و درخواست از 
حزب الله تحت حمایت ایران برای متوقف کردن 

حملات مرزی اش می شود)پاراگراف۱۶.(
پاراگراف هایی که این سخنگوی آمریکا می گوید 
در آخرین نســخه پیش نویس ایــن قطعنامه، 
مستقیما به ایران اشاره دارد، »از تمامی کشورها 
اقدامات  و ســازمان های بین المللی می خواهد 
فوری و ملموسشان را برای حمایت از تلاش های 
سازمان ملل و کشــورهای منطقه ای در جهت 
جلوگیری از گسترش خشونت در غزه، گسترش 
آن به دیگر کشورهای منطقه تشدید کرده و از 
کشورهای بانفوذ می خواهد که از طریق اقداماتی 
از جمله درخواست توقف فوری تمامی حملات 
حزب الله و دیگر گروه های مسلح که نقض آشکار 
قطعنامه ۱۷۰۱ و قطعنامه های مرتبط شورای 
امنیت سازمان ملل است، در راستای این هدف 

عمل کنند.«
در عیــن حال، پاراگراف ۱۶ آخرین پیش نویس 
نیز با ادعای تروریستی بودن گروه های جنبش 
مقاومت فلسطین »از تمامی کشورها می خواهد 
اقداماتی عمل گرایانه برای جلوگیری از صادرات 
تســلیحات و تجهیزات مرتبط به شبه نظامیان 
مسلح و گروه های تروریســتی فعال در غزه، از 
حملــه حماس انجام دهند.« آمریکا در حالی با 
ادعای تروریســتی بودن گروه های مقاومت در 
این قطعنامه خواســتار متوقف شدن حمایت ها 
از آن ها اســت کــه خود از ابتــدای در گرفتن 
این جنــگ که بهانه ای برای تشــدید جنایات 
رژیم صهیونیســتی علیه مردم فلســطین شد، 
با ادعای »حق اســراییل بــرای دفاع از خود در 
برابر تروریســم« از جنایات جنگی این رژیم که 
شــامل حمله به بیمارســتان، مسجد، کلیسا و 
ساختمان های مسکونی و استفاده از تسلیحات 
ممنوعه مانند بمب های فســفری سفید است، 
حمایــت و تاکید کرده که به کمک های نظامی 
خود به رژیم صهیونیســتی ادامــه خواهد داد؛ 
اگرچه واشــنگتن تاکید کرده است که این به 

معنای حضور در میدان نخواهد بود.
مخالفت غرب با هرگونه آتش بس

دولت آمریکا همچنین گزینه آتش بس در غزه 
برای رســاندن کمک های انســانی و کاستن از 

تنش ها و درگیری ها را رد کرده است.
ادعای مقامات آمریکایی مبنی بر فعالیت آنچه 
»گروه های نیابتی ایران« در منطقه خوانده شده، 
در پی برخی حملات به پایگاه های نظامی آمریکا 
در منطقه انجام شده اســت. شامگاه دوشنبه، 
»جان کربــی« هماهنگ کننده روابط راهبردی 
شــورای امنیت ملی آمریکا مدعی شده بود که 
»ارتباط بسیار مســتقیمی میان این گروه ها« 
و سپاه پاســداران انقلاب اسلامی وجود دارد و 
آمریکا »درباره احتمال هرگونه گســترش این 
حملات در روزهای پیش رو عمیقا نگران است.«
این ادعاها در حالی علیه ایران مطرح می شــود 
که »حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه 
ایران اخیرا در گفت وگویی تلویزیونی در این باره 
تاکید کرده که »جمهوری اســلامی ایران هیچ 
گاه از جنگ اســتقبال نکرده است و تلاش ما 
متمرکز بر احقاق حقوق فلســطینی ها و عدم 
گسترش جنگ است.« به گفته امیرعبداللهیان 
»تلاش هــای زیادی در منطقــه در حال انجام 

است که دامنه جنگ گسترش پیدا نکند.«
در ادامه گزارش این شبکه آمریکایی آمده است 
که فاکس نیوز دیجیتال هــر ۲ پیش نویس را 
بررسی کرده و تایید کرد که هرگونه اشاره به نام 
ایران از آخرین نسخه پیش نویس این قطعنامه 

حذف شده است.
رجزخوانی بلینکن برای ایران

»آنتوی بلینکن« وزیر خارجــه ایالات متحده 
آمریکا روز سه شنبه به وقت محلی در نشست 
شــورای امنیت درباره خاورمیانــه و تحولات 
فلســطین افزود: »بر هیچکس در این شورای 
امنیت پوشیده نیست که ایران سالها از حماس، 
حزب الله، حوثی ها )انصارالله( و سایر گروه ها که 
به اسرائیل حمله می کنند، حمایت کرده است.
رهبران ایران به صــورت مکرر تهدید کرده اند 
که اســرائیل را از نقشه حذف خواهند کرد. در 
هفته های اخیر نیروهای وابســته بــه ایران به 
چندیــن مرتبه به نیروهای آمریــکا در عراق و 

سوریه حمله کرده اند.«
وزیر خارجه آمریکا بــا تاکید بر اینکه »آمریکا 
به دنبــال درگیری با ایران نیســت.« با خط و 
نشــان برای جمهوری اسلامی ایران گفت: »ما 
نمی خواهیــم این جنگ گســترش یابد اما اگر 
ایران و نیروهای وابســته بــه ایران به نیروهای 
آمریکا در هرجایی حمله کنند، شک نکنید که 
ما به ســرعت و قاطعانه از مردم و امنیت خود 
دفاع خواهیم کرد.« بلینکن ادامه داد: ما به همه 
اعضای شورای امنیت می گوییم اگر نمی خواهید 
این درگیری گســترش یابد، به ایران چه علنا و 
چه در خصوصی بگویید، جبهه جدیدی در این 
درگیری ایجاد نکند و به اســرائیل حمله نکند 
و به ایران بگویید اگر ایران و نیروهای وابســته 
به آن این درگیری را گســترش دهند، شما به 
عنوان اعضای شــورای امنیت آنها را مســوول 

خواهید دانست.
وزیر امور خارجه آمریکا در ادامه سیاســت های 
واشــنگتن علیه جنبــش مقاومت اســلامی 
فلسطین )حماس( گفت: حماس باید استفاده از 
غیرنظامیان را به عنوان سپر انسانی متوقف کند. 
ما باید برای ادامه ارسال کمک های بشردوستانه 
به غزه بدون اینکه حماس از آن بهره مند شود، 
تلاش کنیم. بلینکن افزود: ما باید برای محافظت 
از همه غیرنظامیــان در درگیری های جاری در 
غزه تلاش کنیــم. گروگان ها در غزه باید فورا و 
بدون هیچ قید و شرطی آزاد شوند. هر درگیری 
در مقیاس وســیع عواقب جدی بــر منطقه و 
جهان خواهد داشت. آتش بس بشردوستانه باید 
مورد بحث قرار گیرد. وزیر خارجه دولت بایدن 
ادامه داد: دســتیابی به صلح پایدار در منطقه و 
دســتیابی به راه کار دو کشوری راه حل نهایی 
برای مناقشه جاری است. من از اعضای سازمان 
ملل می خواهم که از نفــوذ خود برای تضمین 
آزادی فــوری و بدون قید و شــرط گروگان ها 
استفاده کنند.ما با مصر، اسرائیل و سازمان ملل 
متحد برای ایجاد مکانیســم هایی که دسترسی 
مســتمر به کمک هــای بشردوســتانه را برای 

غیرنظامیان غزه فراهم کند، همکاری می کنیم.
درخواست آتش بس فوری در غزه

امیــر ســعید ایروانی ســفیر و نماینــده دائم 

جمهوری اســلامی ایران در سازمان ملل متحد 
سه شنبه شب به وقت محلی در نشست شورای 
امنیت سازمان ملل در باره تحولات خاورمیانه و 
ســرزمین های اشغالی فلسطین گفت: ما شاهد 
کشتارهای وحشیانه، جنایات و مجازات دسته 
جمعی مردم فلسطین در غزه هستیم که نقض 
آشــکار قوانین بین المللی بشردوســتانه است. 
حملات تروریســتی به بیمارســتان الاهلی که 
منجر به کشته شــدن بیش از ۵۰۰ غیرنظامی 
بی گنــاه از جمله زنــان و کودکان شــد، تنها 

می تواند یک جنایت جنگی شنیع باشد.
دیپلمات ارشــد جمهوری اسلامی ایران تاکید 
کرد: همانطور کــه دبیرکل ســازمان ملل در 
نشســت امــروز تاکید کرد، عملیــات ۷ اکتبر 
فلســطین در خلاء انجام نشــد. برای دهه ها، 
فلسطینیان از تاریخ دردناکی از اشغال، تجاوز، 
تبعیض و تحمیل سیاســت های آپارتاید توسط 

رژیم اسرائیل رنج برده اند.
ایروانــی تصریح کــرد: به رغــم حمایت موثر 
اکثریت قاطع اعضای ســازمان ملل از تصویب 
قطعنامه های متعدد مجمــع عمومی در تأیید 
حق تعیین سرنوشت ملت فلسطین و حمایت 
از مبارزات مشــروع آنان از جملــه از مقاومت 
مسلحانه، شــورای امنیت متاســفانه در اقدام 
قاطع با موانعی روبرو بوده اســت. این مانع در 
درجه اول ناشــی از حمایت های بی قیدوشرط 
آمریکا اســت که از حق وتو خود در بیش از ۴۰ 
قطعنامه در شورای امنیت استفاده کرده است. 
انفعال شورای امنیت به طرز تکان دهنده ای به 
رژیم اشغالگر جسارت وقیحانه ای بخشیده تا به 

ارتکاب جنایات فجیع تری دست بزند.
سفیر ایران در سازمان ملل گفت: حقوق مسلم 
فلســطینیان، از جمله حق تعیین سرنوشت و 
حق بازگشــت، پیوســته با انکار و نقض شدید 

رژیم اشغالگر اسرائیل روبرو شده است.
خط و نشان اسرائیل برای گوترش

»گلعاد اردان« نماینده رژیم صهیونیســتی که 
همانند سایر مقامات این رژیم، یک انتقاد لفظی 
ناچیــز آنتونیو گوترش دبیرکل ســازمان ملل 
درباره عملکرد این رژیم در قبال فلسطینیان را 
برنتافته است، امروز با عصبانیت به رادیوی ارتش 
این رژیم گفت: به دلیل اظهارات او، ما از صدور 
روادید برای نمایندگان سازمان ملل خودداری 

خواهیم کرد.
وی افزود: وقت آن رسیده که به آنها درس 

عبرت بدهیم.
وزارت خارجــه رژیم صهیونیســتی نیز دیروز 
در بیانیه ای مدعی شــد که گفته های گوترش 
جانبدارانه بوده و به وجهه رژیم اسرائیل خدشه 
وارد کــرده و توجیه بــه زعم ایــن وزارتخانه 
»تروریسم پلید هفتم اکتبر« )عملیات مشروع 
مقاومت فلســطین در هفتم اکتبر در چارچوب 
طوفــان الاقصی( بوده اســت. ایــن وزارتخانه 
همچنین به زعم خود سخنان دبیرکل سازمان 
ملل را »عصبانیت برانگیــز، تعجب آمیز و لکه 
ننگی برای او و ســازمان ملل« دانست. وزارت 
خارجه رژیم صهیونیســتی همچنین گفت که 
صحبت هــای گوترش به هزاران »اســرائیلی« 
آسیب زده است و از وی خواست تا گفته هایش 

را پس گرفته و عذرخواهی کند.
دبیر کل ســازمان ملل شب گذشته در جلسه 
شــورای امنیت در عین حال که جانب حق را 
به طــور کامل نگرفت و به مقاومت فلســطین 
حمله کرد اما در بخش دیگری از سخنان خود 
یک انتقاد لفظی ناچیز از رژیم صهیونیســتی و 
عملکرد آن کرد که صهیونیســت ها تاب همین 
انتقاد را نیز نیاورده و به شدت به او حمله کردند 

و حتی خواهان استعفای او شدند.
گوترش در بخش انتقادی سخنان خود از رژیم 
صهیونیستی گفت: مهم است که بدانیم حملات 
حماس در خلاء و ناگهانی رخ نداده است. مردم 
فلسطین ۵۶ سال در معرض اشغال خفه کننده 
قرار گرفته اند. ســرزمین آنها به طور پیوســته 
توسط شهرک ها بلعیده شده و گرفتار خشونت 
شده است. اقتصاد آنها خفه شده؛ مردم آنها آواره 
و خانه هایشان ویران شده است. امید آنها به یک 
راه حل سیاســی برای حل مشکلات آنها نابود 

شده است.

آمریکا با منتقدان اسرائیل در سازمان ملل درگیر شد

مجادله در شورای امنیت 
نام ایران از پیش نویس قطعنامه آمریکا حذف شد

قدردانی لاوروف و بایراموف از ایران
وزرات امــور خارجه روســیه از گفت  وگوی وزرای امور خارجه این کشــور و 
جمهوری آذربایجان درباره مسائل دوجانبه، روابط باکو-ایروان و نشست اخیر 

گروه همکاری قفقاز در تهران خبر داد.
وزرات امور خارجه روسیه در بیانیه ای از گفت وگوی تلفنی »سرگئی لاوروف« 

وزیر امور خارجه با »جیحون بایراموف« همتای آذربایجانی اش خبر داد.
وزارت امور خارجه روســیه در بیانیه ای اعلام کرد: روسای دستگاه دیپلماسی 
دو کشور درباره مسائل فعلی در روابط دوجانبه در تماس های روسای روسیه و 
آذربایجان در حاشیه اجلاس شورای سران کشورهای مستقل مشترک المنافع 

در ۱۲ اکتبر در بیشکک گفت وگو کردند.
این بیانیه با اشــاره به نشست گروه همکاری قفقاز در چارچوب ۳+۳ )روسیه، 
ایران و ترکیه-آذربایجان، گرجســتان و ارمنســتان( و در ســطح وزرای امور 
خارجه در تهران می افزاید: از نتیجه نشســت گروه همکاری در سطح وزرای 
امور خارجه که ۲۳ اکتبر در تهران برگزار شــد، بسیار تمجید و قدردانی شد. 
توافق شد که کارهای هماهنگ بیشتری برای ارتقای این چارچوب انجام شود.
وزارت امــور خارجه روســیه افزود که بر ضــرورت افزایــش تلاش ها برای 
عادی ســازی روابط میان آذربایجان و ارمنســتان بر مبنای برخی توافق های 

سه جانبه در بالاترین سطح در سال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۲ نیز تاکید شد.

پولیتیک

معاون وزیر امور خارجه روسیه تاکید کرد
مسکو به دنبال همکاری  موشکی با تهران

معاون وزیر امور خارجه روسیه گفت: این کشور همکاری های نظامی-فنی با ایران 
را بر مبنای منافع متقابل توسعه خواهد داد. برهمین اساس، روسیه در نظر دارد 
از لغو محدودیت های شــورای امنیت سازمان ملل بر برنامه موشکی ایران برای 

توسعه همکاری ها استفاده کند.
سرگئی ریابکوف تاکید کرد: مسکو در چهارجوب کاملا قانونی با ایران همکاری 
دارد. روسیه پیشنهادهایی از ایالات متحده درباره کنترل تسلیحات دریافت کرده 

است که در حال حاضر در حال بررسی آنها است.
وی ادامه داد: ایالات متحده پیشــنهاد از سرگیری نظام مند گفتگو درباره ثبات 

راهبردی را مطرح کرده است، اما مسکو اکنون برای این امر آماده نیست.
پیش از این، وزارت امور خارجه روســیه ۲۶ مهرمــاه ۱۴۰۲ در بیانیه ای اعلام 
کرده بود:  الزامات مندرج در قطعنامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت سازمان ملل متحد 
در خصوص برنامه موشــکی ایران و همکاری های بیــن المللی با تهران در این 
زمینه پایان یافت. در بیانیه وزارت امور خارجه روسیه آمده است: امروز ۱۸ اکتبر 
)۲۶ مهرماه( همچنین انســداد دارایی های برخی از اشخاص حقیقی و حقوقی 

جمهوری اسلامی ایران بنا بر این قطعنامه خاتمه یافت.
وزارت امور خارجه روسیه تأکید کرد: ایالات متحده آمریکا و کشورهای اروپایی 
موظف هستند مجموعه کاملی از اقدامات عملی در راستای لغو نهایی تحریم های 

یکجانبه و غیرقانونی علیه ایران انجام دهند.

دیپلماتیک

 
بنابر ارزیابی و اعلام انجمن جهانی فولاد محقق شد

پروژه »مدیریت آب شركت فولاد مباركه« یكی از ۵ پروژه برتر صنعت فولاد جهان در »تعالی پایداری«

بنابر اعلام انجمن جهانی فــولاد، پروژه »مدیریت 
بازچرخانی آب و اســتفاده از پســاب های شهری 
جوامع محلی« فولاد مبارکه برای نخســتین بار به 
دلیــل تأثیر در مدیریت پایــدار منابع آبی و ایجاد 
ارزش مشترک با جامعه، به  عنوان یکی از ۵ پروژه 
برتــر این دوره در بیــن نامزدهای نهایی در بخش 
جایــزه »مدیریــت تعالی در پایــداری« در جمع 

فولادسازان بزرگ جهان معرفی شد.
مدیرعامل فولاد مبارکه پس از کسب این موفقیت 
در مصاحبــه با خبرنگار فولاد گفت: خوشــبختانه 
در سال جاری موفق شــده ایم گام های مهمی در 
جهت تحقق چشــم انداز و گام دوم فولاد برداریم؛ 
رکوردهای تولید را در کیفیت و کمیت ارتقا دادیم؛ 
سبد محصولات شرکت را با طراحی و تولید چندین 
گرید فولادی جدید دیگر توسعه دادیم و مشاهده 
می کنیم که پروژه های توســعه با سرعت مناسبی 
در حال اجرا هســتند؛ تا جاییکه رکوردی تاریخی 
را در زمان اجرا با وارد مدار کردن مرحله نخســت 

نیروگاه شهید کاظمی به ثبت رساندیم و توانستیم 
بــا تولید بخش دیگری از بــرق موردنیاز خود گام 
بلندی در راستای فائق آمدن بر یکی از چالش های 
اصلی شرکت و کشور برداریم. محمدیاسر طیب نیا 
از پرداخت به موقع ســود سهامداران و ایجاد ثبات 
و آرامش در بازار فولاد کشــور با تولید حداکثری 
علی رغم محدودیت های موجود به عنوان بخش های 

دیگری از دستاوردهای اخیر شرکت نام برد.
فولاد مبارکه خود را یک شهروند 

مسئولیت پذیر در کنار 
مردم جامعه خود می داند

وی از قــرار گرفتن یکی از پروژه های فولاد مبارکه 
در جمع ۵ پروژه برتر جهان در حوزه صنعت فولاد 
به عنــوان دســتاوردی بزرگ بــرای صنعت فولاد 
کشــور یاد و اضافه کرد: فولاد مبارکه خود را یک 
شهروند مســئولیت پذیر در کنار مردم جامعه خود 
می داند و در زمینــه چالش های پیرامونی خود در 
حوزه هــای اجتماعی، محیط زیســتی و اقتصادی، 

قبول مســئولیت کرده است. این شرکت، »توسعه 
پایدار« را به عنوان یک راهبــرد در خلق آینده ای 
بهتر برای کشــور، از ابتدای بهره بــرداری تاکنون 

مدنظر قرار داده است.
مدیرعامل فولاد مبارکه بــا تأکید بر اینکه حضور 
موفق تــر در بازارهای جهانــی و رقابت پذیری در 
آینده بــه تلاش های ما در حــوزه مدیریت پایدار 
)ESG( متکــی خواهد بود، ادامــه داد: هم اکنون 
در عصر انقلاب صنعتی چهارم و رشــد تکنولوژی 
و تحولات فناورانه، تلاش می کنیم مبادلات فناوری 
و همکاری ها را در سراســر زنجیــره ارزش فولاد 
به منظور تولید فولاد کم کربن و کاهش استفاده از 
منابع تجدیدناپذیر ترویج کنیم. به همین منظور، 
در احــداث نیروگاه ۹۰۰ مگاواتــی خورشــیدی 
ســرمایه گذاری کرده ایم و در ادامه مسیر نیز برای 
تأمین انرژی، استراتژی اصلی ما همچنان استفاده 

از انرژی های تجدیدپذیر است.
قرار گرفتن پروژه مدیریت پایدار آب 

در کارخانه در جمع 5 پروژه برتر صنعت 
فولاد جهان گواه تعهد فولاد مبارکه به 

توسعه پایدار است
بنابر اظهارات طیب نیا، در بخش آب که از دغدغه های 
مهــم و به حق جامعه اســت، ســرمایه گذاری ها و 
اقدامات مهمی انجام شــده که در دنیا نظیر ندارد؛ 
اقداماتی که حاصل آن کاهش میزان برداشت آب 
خام از رودخانه از ۱۶.۵ مترمکعب در بدو تأسیس 
به ۲.۲ مترمکعب به ازای هــر تن تختال در حال 
حاضر و ثبت یک رکــورد جهانی در صنعت فولاد 
اســت. امروز شاهدیم که پس از موفقیت در کسب 
جایزه پایداری ESG، پروژه مدیریت پایدار آب در 
کارخانه فولاد مبارکه به عنوان یکی از ۵ پروژه برتر 
صنعت فولاد جهان در حوزه پایداری توسط انجمن 

جهانی فولاد معرفی می گــردد و این خود گویای 
تعهد و موفقیت این شــرکت در حرکت به سمت 

توسعه پایدار است.
فولاد مبارکه پیشران توسعه، رشد

 و تعالی کشور است
وی با تأکید بر اینکه دســتاوردهای فولاد مبارکه 
در همه زمینه ها از جمله پروژه های انجام  شده در 
بخش محیط زیســت، آب، انرژی و مسئولیت های 
اجتماعــی باید به خوبی بــرای جامعه و ذی نفعان 
تبیین شــود، گفت: آحاد جامعه باید بدانند فولاد 
مبارکه به عنوان دوســتدار جامعــه همواره خود را 
متعهد و مســئول می داند و پیشران توسعه، رشد 

و تعالی کشور است. 
مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش پایانی ســخنان 
خود موفقیت های اخیر به دســت آمده در کســب 
جایــزه ESG و مدیریت تعالی پایــداری انجمن 
جهانــی فــولاد را به همــه کارکنــان، ذی نفعان 
و هم وطنــان و به ویــژه بــه دوســتداران صنعت 
مســئولیت پذیر تبریک گفت و خاطرنشــان کرد: 
مدیــران و کارکنان فــولاد مبارکه بــرای عزت و 
سربلندی ایران اســلامی تمامی تلاش خود را در 
همه عرصه های تولید، توســعه، نوآوری و عمل به 

مسئولیت های اجتماعی به کار خواهند بست.
این رقابت با توجه به حضور بزرگ ترین 

فولادسازان دنیا از معتبرترین جوایز 
صنعت فولاد در جهان است 

شــایان ذکر اســت انجمن جهانی فولاد به عنوان 
معتبرترین انجمن صنعت فولاد در جهان هرساله 
از شرکت های عضو به دلیل مشارکتشان در صنعت 
فــولاد طی یک دوره یک ســاله در ۶ بخش مجزا، 
شــامل تعالــی در تولید فولاد کم کربــن، بهترین 
نوآوری ســال، تعالی در پایداری، تعالی در ارزیابی 

چرخــه عمر محصول، تعالی در آموزش و مهارت و 
تعالی در برنامه های ارتباطی درون و برون سازمانی 
که صنعــت را تحــت تأثیر قــرار می دهند، پس 
از ارزیابــی توســط داوران مســتقل، قدردانــی 
می کند.  ایــن رقابت با توجه به حضور بزرگ ترین 
فولادسازان دنیا از معتبرترین جوایز صنعت فولاد 
در جهان اســت. طی فرایند ارزیابی در این بخش، 
ابتدا ۲۳ پــروژه از طــرف شــرکت های مختلف 
فولادســاز، متقاضی حضور در بخش جایزه تعالی 
پایداری شدند. ســپس براساس ۴ شاخص شامل 
تأثیرات مثبت و دستاوردهای پروژه، اطلاع رسانی 
به ذی نفعان، رهبری و امکان تکرارپذیری پروژه در 
شرکت های دیگر و مربوط بودن پروژه با مأموریت 
شــرکت ها و اهمیت آن از نظر استراتژیک توسط 
هیات  داوران مســتقل از کشــورهای انگلســتان، 
کانادا، هندوســتان، کره جنوبــی، آمریکا و برزیل 
مورد قضــاوت قــرار گرفتند. در مرحلــه ارزیابی 
اولیه ۱۱ پروژه از بین شرکت کنندگان انتخاب و به 

مرحلــه بعدی راه یافتند و پــس از ارزیابی مجدد، 
تنها ۵ پروژه برتر از شــرکت های فــولاد مبارکه، 
 TERNIUM و JSW ،اســتیل بائو  پوســکو، 
AND TENARIS بــه مرحله نهایی راه یافت 
و در فهرست پایانی پروژه های انجمن جهانی فولاد 

در بخش پایداری قرار گرفت.
گفتنی اســت با توجه به چشم انداز تدوین  شده در 
شــرکت فولاد مبارکه و هدف گذاری برای عضویت 
در باشــگاه قهرمانان پایداری انجمن جهانی فولاد 
)CHAMPION WORLDSTEEL( ســه 
شرط اصلی شامل تعهد شرکت به منشور پایداری 
انجمن جهانی فولاد، ارســال اطلاعــات مرتبط با 
چرخه عمر به صــورت متناوب و قرارگیری در بین 
نامزدهــای نهایی کســب جایــزه در بخش تعالی 
پایداری از شرایط این عضویت است که با موفقیت 
اخیر فولاد مبارکــه و قرارگیری بین ۵ پروژه برتر 
این حوزه، فولاد مبارکه مهم ترین گام هدف گذاری 

صورت گرفته در این خصوص را برداشته است.



عملیــات طوفان الاقصــی درحالــی وارد نوزدهمین روز خود شــده 
که پیروزی هــای کم نظیر رزمنــدگان مقاومت در نبــرد علیه رژیم 
صهیونیســتی به رغم بمباران منازل مســکونی و مراکز درمانی غزه از 
ســوی صهیونیســت ها همچنان ادامه دارد، وزارت بهداشت غزه اعلام 
کرد که تعداد شــهدای غزه به ۶۶۰۰ رســیده و ۲۷۰۴ نفر از شــهدا، 

کودک هستند.
دفتر اطلاع رســانی حماس در نوار غزه اعلام کرده که از آغاز حملات 
رژیم صهیونیستی به نوار غزه از هفتم اکتبر )۱۵ مهر ماه( گذشته، بمب 
افکن های رژیم صهیونیســتی به طور میانگین در هر کیلومتر از خاک 

غزه ۳۳ تن مواد منفجره بر سر مردم غزه ریخته اند.

ادامه کشتار فلسطینی ها در حملات اسرائیل

دفاع اردوغان از حماس
رئیس جمهوری ترکیه گفت: بیشتر قربانیان حمله به غزه کودکان هستند و ما 

نمی توانیم نسبت به کشتار کودکان توسط اسرائیل بی تفاوت باشیم.
به گزارش شــبکه الجزیره، رجب طیب اردوغان روز چهارشنبه افزود: اسرائیل از 
۱۵ مهرماه وحشــی ترین حمله تاریخ را آغاز کرده اســت و بیشتر قربانیان این 
جنگ کودکان هســتند.ما با اسرائیل با حسن نیت رفتار می کردیم ولی آن ها از 
حسن نیت ما سوء استفاده کردند به همین خاطر سفرم را به تل اویو لغو کردم.

اردوغان گفت: زمان آن فرارسیده است با کسانی که زنان و کودکان را می کشند 
صریح صحبت کنیم.حماس یک ســازمان تروریســتی نیست بلکه یک جنبش 

آزادیخواه است که برای نجات ملت و سرزمینش مبارزه می کند.
رئیس جمهوری ترکیه گفت: اسرائیل نمی تواند به این رفتار ادامه دهد، حتی اگر 
آمریکا و غرب در کنارش ایســتاده باشند.برخی طرف ها به خاطر جنگ اوکراین 

قیامت برپا کرده بودند ولی درباره غزه چشمانشان را بسته اند.
وی با بیان اینکه »اســرائیل تا زمانی که به کشــتار بی گناهان ادامه بدهد روی 
امنیت و صلح را نخواهد دید«، اضافه کرد: »اسرائیل نباید منتظر امنیت از خارج 
باشد بلکه باید آن را در داخل منطقه جست و جو کند.« همه طرف ها باید انگشت 
از روی ماشــه بردارند و آتش بس فوری اعلام شود و یک گذرگاه انسانی فوری 

برای ورود بدون قید و شرط کمک ها به نوار غزه ایجاد شود.
وی اضافه کرد: کشــورهای اسلامی باید به شــکل هماهنگ برای فراهم کردن 

زمینه صلح و آتش بس اقدام کنند.

رویداد
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ممنوع الفعالیتی برای بازیگران زن
معاون نظارت و ارزشــیابی ســازمان ســینمایی رســما از 
ممنوع الکاری زنان بازیگری خبر داد که کشــف حجاب کرده 
بودند. حبیب ایل بیگی معاون نظارت و ارزشــیابی ســازمان 
سینمایی با اشاره به بازیگرانی که کشف حجاب کردند، گفت: 
آنها به دلیل محدودیتی که برایشان وجود دارد، نمی توانند در 
فیلم های سینمایی بازی کنند. آثار قبلی شان به تدریج منتشر 
می شود که مالکان فیلم ها متضرر نشوند چون سرمایه زیادی 
خرج شده است. ولی از این به بعد نمی توانند در فیلم جدیدی 

بازی کنند.
ایل بیگی درباره بازیگران و فیلمســازانی که در حوادث سال 
گذشته موضع گیری سیاســی نامتعارف داشته اند نیز اظهار 
داشت: تک و توک مواردی هست که تلاش می شود با گفتگو و 
همراه کردن آنها حل شود. این هنرمندان اگر اسناد یا تحلیل 

درستی دارند، ما هم می شنویم.
وی ادامه داد: در یک ســال گذشته با بیش از چند صد نفر از 
عوامل سینما در جلسات اینجا گفت وگو شده است. حرفشان 
شنیده شــده است. تلاش شده که با یک فضای مفاهمه آمیز 
کمترین مشــکل را داشته باشیم. حداقل افراد را داریم که به 
مشــکل خورده باشند. تلاش می کنیم که مشکلشان برطرف 
شــود و بتوانند کار کنند. بر این اساس، بازیگرانی چون باران 
کوثری، ویشــکا آسایش، ترانه علیدوســتی، کتایون ریاحی، 
پانته آ بهرام، فاطمه معتمد آریا، گلاب آدینه، افســانه بایگان، 
هنگامه قاضیانی، پگاه آهنگرانی، مریم بوبانی، شقایق دهقان 

و... ممنوع الفعالیت خواهند شد.

سینما

لی لی افشار درگذشت

پروفسور لی لی افشار، نوازنده چیره دست و نخستین زن دنیا 
که دکترای گیتار گرفت، از دنیا رفت.

به گزارش ایسنا، این هنرمند پس از تحمل یک دوره بیماری 
در سن ۶۳ سالگی درگذشت و این در حالیست که یکی از آثار 

او به تازگی در ایران منتشر شده بود.
لی لی افشار یکی از ۱۲ نوازنده بین المللی گیتار بود که برای 
نواختن حضور آندرس ســگوبیا در کلاس های پیشرفته وی، 
در دانشــگاه کالیفرنیای جنوبی انتخاب شد. آن موقع بود که 
پس از این کلاس ماسترو سگوبیا در مصاحبه ای که در اخبار 
شامگاهی ان بی سی حضور یافت در خصوص افشار پیش بینی 
کرد که او روزی به نوازنده ای معروف تبدیل خواهد شد. علاقه 
او به موسیقی معاصر منجر شد که از نخستین اجرا کنندگان 
آثار رضا والی، گری آیستر، گرارد روژد، لوریس چوبانیان، آرن 
ملنس، کامران اینجه، باربارا کولب، مرلین زیفرین و سالوادور 

بروتونس از میان دیگران باشد.
او کنسرت های متعددی در کشورهای ایران، آمریکا، انگلستان، 
ایرلند، کانادا، فرانسه، دانمارک، ایتالیا، آفریقا، نیوزیلند، استرالیا 
و آمریــکای جنوبی برگزار کرده و همچنین در »ویگمور هال 
لندن«، »مرکز هنرهای اجرایی کندی«، »فستیوال موسیقی 
گرند تیتن«، »فســتیوال موسیقی اسپن«، »مدرسه هنرهای 
تجســمی بنف«، »فستیوال موســیقی منتون« و »آکادمی 

آمریکایی در رم« نواخته  است.
روزنامه واشــنگتن پست لیلی افشــار را »فوق العاده معصوم، 
عالی و بی عیب و نقص و قابل توجه« توصیف کرده اســت. او 
همچنین به عنوان بهترین گیتاریســت کلاسیک زن برنده 

جایزه »ارویل ایچ. گیبسن« شده است.
مقاله های لیلی افشار درباره کاستل نوئوو-تدسکو و فرانسثیسکو 
به چند زبان در نشریات گیتار ریویو، آی۱ فرونیمو و گیتار و 

لوت چاپ و منتشر شده اند.
ایــن هنرمند هر از چندگاهی نیز در ایران کارگاه آموزشــی 
برگزار می کرد. مراسم تشــییع این هنرمند ۳ آبان در زادگاه 

او شهر تنکابن برگزار شد.

موسیقی

معاون گردشــگری با این پیش بینی که شــمار 
گردشــگران ورودی به ایران تا پایان ســال به 
شش میلیون نفر می رســد، درباره سیاست لغو 
یک طرفه روادید ایران برای جذب گردشــگران 
خارجی، گفت: فهرست نهایی کشورها برای لغو 
روادید یکطرفه پس از تصویب در دولت مشخص 

می شود.
علی اصغر شالبافیان ـ معاون گردشگری وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
ـ در گفت وگویــی تلویزیونی، بر وضعیت ســفر 
گردشــگران خارجی به ایران مروری داشــت و 
گفت: پس از شــیوع ویروس کرونا در شهریور 
ســال ۱۴۰۱ روند صعودی ورود گردشــگران 
خارجی به کشور را شاهد بودیم، به نحوی که آن 
زمان  حدود ۴۱۷ هزار گردشگر ورودی داشتیم، 
به ویژه که لغو روادید با عراق را نیز انجام شــده 
بود، اما با وقایعی که )در آن مقطع زمانی( اتفاق 

افتاد این روند کاهش محسوسی پیدا کرد.
او ادامــه داد: تعداد زیادی گردشــگر ورودی از 
جمهوری آذربایجان داشتیم که به دلیل مسائل 
مختلفــی که وجود دارد، ایــن آمار به یک دهم 
کاهــش پیدا کــرد. با ملاحظات بــرای صدور 
روادید گردشگران کشــور همسایه عملًا تعداد 
گردشــگران ورودی از آن هــم ۵۰۰ هزار نفر 
کاهش پیدا کرد، اما این روند در اواخر ســال با 

اقدامات انجام گرفته بهتر شد.
به گفته معاون گردشــگری، در هفت ماه ســال 
۱۴۰۲ حدود سه میلیون و ۹۰۰ هزار گردشگر 
به ایران وارد شــده اند که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل ۴۴ درصد رشد داشته است.
شالبافیان با اشاره به اثر لغو یکطرفه روادید ایران 
با چین بر روابط گردشــگری این کشور، اظهار 
کرد: همکاری با کشور چین و لغو روادید با این 
کشور از طریق قرار گرفتن ایران در فهرست ۲۰ 
مقصد گردشگری چین، بی تأثیر نبود. لغو روادید 
گروهی با روسیه نیز که دو ماه از اجرایی شدن 

آن می گذرد انجام شده است.
او ادامه داد: ما طرح تردد گردشگران کشورهای 
همســایه را با خودرو شــخصی اجرا کرده ایم. 
البته لغو روادید )یکطرفه( با ۶۰ کشــور نیز در 
دســتور کار است. پیش بینی می شــود با روند 
رو به رشــدی که در جذب گردشگران خارجی 
داریم به اســتثناء بازارهایی که در حال حاضر 
مبادلات گردشــگر با آن ها کاهش محســوس 
داشته اســت، تا پایان سال میزبان حدود شش 

میلیون گردشگر خارجی باشیم.
معاون گردشــگری افزود: لغو روادید یک طرفه 
سیاست کشــورها برای جذب گردشگران است. 
یکی از برنامه هایی که دستگاه دیپلماسی کشور 
می توانــد دنبال کند بحث اجرایــی کردن لغو 
روادید دوطرفه اســت. طرحی که وزارت میراث 
فرهنگــی داده بیش از ۶۰ کشــور اســت، اما 
دستگاه های مســئول باید آن را بررسی کنند و 
فهرست نهایی پس از تصویب در دولت مشخص 

می شود.
شالبافیان در ادامه بیان کرد: بازار گردشگری دنیا 
مبتنی بر بازار کشــورهای همسایه است. ایران 
نیز از این قاعده مســتثنی نیســت. گردشگری 
درون منطقــه ای اســت، از این رو بســیاری از 
گردشــگران سلامت از کشــورهای همسایه به 
ایران سفر می کنند. بنابر اعلام وزارت بهداشت 
نیز از بیــن بیش از چهار میلیون گردشــگری 
که در کل ســال وارد ایران شدند یک میلیون 

و ۲۰۰ هزار نفر با هدف گردشــگری سلامت به 
ایران آمدند. بنابراین غیر از هدف تفریح و زیارت 

گردشگران با هدف سلامت هم سفر کرده اند.
او اظهــار کرد: موضــوع فصلی بــودن در آمار 
گردشــگران ورودی بی تأثیر نیست. اگر روند رو 
به رشــد ادامه پیدا کند به بازیابی قبل از کرونا 
می رسیم و آمار گردشگران ورودی به قبل از این 
همه گیری برمی گردد. با بهبود روابط سیاسی با 
برخی از کشورهای منطقه، آمار گردشگران این 
کشورها جایگزین کشورهایی می شود که از آنها 

ورودی کمتری داریم.
معاون گردشگری یادآور شد: برای تشویق جذب 
گردشــگران ورودی، جوایز صادراتی پس از ۱۴ 
ســال احیا شــد و به فعالان این حوزه جوایزی 
داده شد و صادرکنندگان نمونه گردشگری مورد 

تقدیر قرار گرفتند. 
همچنین برای بهسازی تصویر درست از ایران، 
در نظر گرفته شــده تا هزینــه تولید محتوای 
گردشگری به زبان های خارجی از هزینه مالیات 
کسر شود. این تســهیلات نه فقط برای فعالان 
گردشــگری، بلکه برای همه فعــالان اقتصادی 

است.

شالبافیان در پاســخ به این پرسش که تا پایان 
سال برنامه هفتم باید سالانه ۱۵ میلیون مسافر 
داشته باشیم، ولی الان تا پایان سال باید میزبان 
۶ میلیون گردشــگر باشــیم آیا زیرساخت های 
کشورمان اجازه میزبانی از این تعداد را می دهد؟ 
گفت: یکی از دغدغه های اصلی که وجود داشته 
و دارد درباره همین زیرساخت هاســت. یکی از 
مصوبات خوب، اختصاص بخشــی از اعتبارات 
تملــک دارایی برخــی از اســتان ها در حوزه 
زیرســاخت های گردشگری اســت که جهش 
قابل توجهی را در تخصیص اعتبارات استانی به 

گردشگری داشت.
او افــزود: در دو ســال اخیر یک هــزار و ۲۶۵ 
پروژه بــا حجم ســرمایه گذاری بیــش از ۳۱ 
هزار میلیارد تومان افتتاح شــد. یکی از دلایل 
افتتاح آنها تکمیل زیرساخت های گردشگری با 
پیشــرفت فیزیکی بالا از طریق همین مصوبات 
بــود. به همین منظور دولت موضوع را در قانون 
بودجــه ۱۴۰۲ تکرار کرد و موجب شــد حجم 
مشارکت خوبی توسط استانداران شکل بگیرد. 
حجم پروژه های گردشــگری در دست اقدام دو 
هزار و ۵۸۰ پروژه است که بخشی از نقص های 

زیرســاخت ها از طریق همین پروژه ها تکمیل 
می شود.

معــاون وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی گفت: یکی از برنامه هایی که دنبال 
شــد، تخصیص اعتبار به نوســازی و بازسازی 
پروژه های موجود اســت. در برخی از استان ها 
به ویژه استان های بزرگ که با چالش تخصیص 
زمین مواجه هستند، به ویژه در شهرهایی مثل 
اصفهان و یزد و تهــران، یکی از راه های جبران 
بازسازی تجهیزات موجود است. تا هم از فعالان 
حوزه حمایت کند و هم جبران کننده نبود زمین 

مناسب در برخی از نقاط شهری باشد.
شالبافیان در ادامه به برخی دیگر از احکام برنامه 
هفتم توسعه برای تشــویق صنعت گردشگری 
اشاره کرد و افزود: برای تکمیل زیرساخت های 
گردشــگری در حوزه تفریحی با پیشنهاد دولت 
و تصویــب مجلــس، همه هزینه هــای واردات 
تفریحــی، خودروهــای ویــژه گردشــگری و 
قایق های گردشگری از پرداخت گمرک ورودی 
معاف است. این مشــوقِ جدی دولت بود و در 
بقیه احکام نیز همین طور اســت. مصوبه خوب 
مجلس با همکاری ســازمان برنامــه و بودجه 

بحث مشوق ها بود. توجه به ابلاغیه رهبر معظم 
انقلاب در سیاســت های کلی برنامه هفتم، بند 
مســتقلی برای اقتصاد دریامحور و گردشگری 
ایجاد شــد که فعال کردن گردشگری ساحلی و 
دریایی را به دنبال دارد. دو حکم در برنامه هفتم 
آمده که یکی از آنها فرایند صدور تصمیم برای 
پروژه های دریایی و ساحلی را با تفویض اختیار 

به استانداران تسهیل می کند.
او اضافه کرد: یکی دیگر از مشــوق هایی که در 
نظر گرفته شده بحث تأسیسات ترکیبی است. 
برخی از تســهیلات مالی کــه اختصاص داده 
می شود از نظر فرایند تخصیص اعتبارات زمان بر 

است. 
در تأسیســات ترکیبی امکان ایجاد تأسیسات 
گردشگری در کنار کاربری های اداری و تجاری 
تصویب شد. این روش تأمین مالی جدید است 

که در گردشگری به وجود آمد.
شــالبافیان همچنیــن گفــت: پلیــس راهور 
دغدغه های ایمنــی خــود را دارد؛ کارگروهی 
شــکل گرفت و در طول ۵ ماه گذشته در حال 
ســاماندهی کمپرها و کاروان هاست، چون باید 

خرید و فروش آنها نظام مند شود.

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی خبر داد

لغو یکطرفه روادید با ۶۰ کشور 

انتشار فراخوان پنجاه و سومین دوره جشنواره فیلم رشد

فراخوان پنجاه  و ســومین دوره جشنواره فیلم 
رشد برای ثبت نام و بارگذاری آثار تا ۲۴ آبان ماه 

منتشر شد.
به گزارش ایســنا، فراخوان دریافت آثار پنجاه و 
ســومین دوره جشنواره بین المللی فیلم رشد به 

دبیری حسین عبادتی منتشر شده است. 
در این دوره از جشنواره، آثار فیلمسازان داخلی 
و خارجی با نگاه برخورداری از برجســتگی های 
زبان هنری، جذابیت ذاتی و تأثیر عمیق عاطفی 
و تأثیر شــگرف آن بر ارتقای روحیه کنجکاوی، 

پرسشگری و اشــتیاق به درک خویش و جهانِ 
پیرامون، به رقابت خواهند پرداخت.

شــورای سیاستگذاری جشــنواره پنجاه و سوم 
با تأکید بر توجه ویژه به مدرســه و فرایندهای 
آموزشــی و تربیتــی آن، به عنــوان نهاد مهم 
تمدن ســاز و تربیت کننده نسل آینده برای حل 
مســائل کشــور، »شناســایی و معرفی برترین 
تولیــدات علمی، آموزشــی و تربیتی در عرصه 
فیلم و سینما«، »کمک به ایجاد زمینه و بستری 
به منظور هدایت این تولیدات در ســطوح ملی و 

بین المللی«، »پشتیبانی از عرصه تعلیم و تربیت 
دینی و اخلاقی فضیلت محور«، »پشتیبانی هنری 
و تربیتی از جریان رســمی تربیت و یادگیری«، 
»ایجاد زمینه و بســتری بر پایــه عدالت  برای 
رشــد و بالندگی ظرفیت هنری تربیتی معلمان 
و دانش آموزان فیلم ساز« و »گسترش نوآوری و 
خلاقیت و ارتقای سطح کیفی فیلم های علمی، 
آموزشــی و تربیتی« را به عنوان اهداف اساسی 

این دوره از جشنواره اعلام کرده است.
در فراخــوان ایــن دوره از جشــنواره »اهداف 
عملیاتی و راهکارهای کلان سند تحول بنیادین 
آمــوزش و پرورش«، به عنوان منبع الهام بخش 
مناسبی برای دســت یابی فیلم سازان علاقه مند 
جهــت حضور در ایــن رویــداد بین المللی، به 

ایده های ناب، جذاب و بدیع معرفی شده است.
بخش هــای پنجاه و ســومین دوره جشــنواره 
بین المللی فیلم رشــد در سه بخش بین الملل، 
معلمان فیلم ساز و دانش آموزان فیلم ساز برگزار 

خواهد شد.
در ایــن دوره چهــار جایزه ویژه بــه آثاری در 
موضوعات »مدرســه؛ مبدأ پیشرفت تمدن ساز 
ایرانی ـ اسلامی و الهام بخش برای جهان«، »نشان 
ویژه معلم«، »نشان ویژه ایثار و ازخودگذشتگی« 

اهدا خواهد شد. دبیرخانه جشنواره در هر دوره ، 
شــخصیت یا مصداق خاصــی را به عنوان نماد 
»نشــان ویژه ایثار و از خودگذشتگی« انتخاب 
می کند. در پنجاه وســومین دوره جشنواره فیلم 
رشد نشان ویژه ایثار و از خودگذشتگی به آثاری 
اختصاص خواهد داشــت که به دفاع از مردم و 

کودکان مظلوم فلسطین پرداخته است.
جوایز نهادها و دســتگاه های کشــور در بخش 
حامیان این دوره از جشــنواره نیز به پنج محور 
»خانــواده و جوانی جمعیــت«، »فرهنگ کار، 
کارآفرینــی و تعاون«، »پیوند نماز، مســجد و 
مدرسه«، »آسیب های اجتماعی با رویکرد صیانت 
از حقوق کودک« و »آسیب های فضای مجازی« 

اختصاص خواهد داشت.
قالب های این دوره از جشنواره، شامل فیلم های 
کوتــاه و بلند با محوریت داســتانی، مســتند، 

پویانمایی و فیلم نامه است.
به گزارش مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی 
وزارت آموزش و پرورش، بر اساس اعلام دبیرخانه 
پنجاه و سومین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
رشــد، آخرین مهلت ارســال آثــار ۲۴ آبان ماه 
۱۴۰۲ خواهد بــود. علاقه مندان برای ثبت نام و 
 بارگذاری آثار می توانند به نشــانی الکترونیکی
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و سومین دوره جشــنواره بین المللی فیلم های 
علمــی، آموزشــی و تربیتی رشــد در مجتمع 
فرهنگی هنری ســینما فلسطین برگزار خواهد 
شــد و پس از آن آثار برگزیده در سراسر کشور 

برای مدارس به اکران در خواهد آمد. 
در چند دوره اخیر انتقادهایی نسبت به کیفیت 
برگزاری این جشــنواره مطرح شــده بود. یکی 
از انتقادها در ســال گذشــته مربوط به انتشار 
دیرهنگام فراخوان جشنواره فیلم رشد به عنوان 
یک رویداد بین المللی بود که حدود ۴۵ روز پیش 
از آغاز جشــنواره منتشر شــد.  در فراخوان این 

دوره هم به تاریخ برگزاری اشاره ای نشده است.
جشــنواره بین المللی فیلم رشــد قدیمی ترین 
جشنواره ســینمایی ایران است که اولین بار در 
دهه چهل خورشیدی یعنی سال ۱۳۴۲ برگزار 
شــد و ابتدا با نام »فستیوال « فیلم های آموزنده 
شروع به کار کرد. در برگزاری هشتمین جشنواره 
)۱۳۵۰( ، نــام جشــنواره بین المللی فیلم های 
آموزنده به جشنواره بین المللی فیلم های آموزشی 
تغییــر یافت و درجشــنواره بیســتم )۱۳۶۹( 
برگزارکنندگان به اتفاق آراء، افزودن نام »رشد« 

را به نام قبلی تایید کردند.

رئیس سازمان صدا و سیما گفت: پیشنهاد سازمان صدا و سیما 
مبنی بر پرداخت حق پخش مسابقات داخلی توسط دولت در 
کمیســیون برنامه و بودجه ۱۴۰۳ تصویب نشد اما شش ماه 
بعد از ابلاغ برنامه هفتم توســعه آیین نامه آن را می نویسم تا 
در دســتورکار هیات وزیران قرار گیرد تا حق پخش برنامه ها 
و مســابقات خارجی به برنامه ها و مسابقات داخلی هم تسری 

پیدا کند.
به گزارش ایســنا، پیمان جبلی در حاشیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران درباره حق پخش مسابقات ورزشی، گفت: 

پیشنهاد ســازمان صدا و ســیما درباره حق پخش مسابقات 
داخلــی این بود که همان طور که دولت حق پخش برنامه ها و 
مســابقات ورزشی خارجی را به ما پرداخت می کند و ما هم به 
صورت رایگان در اختیار مردم قرار می دهیم همین کار را عینا 
برای برنامه ها و مسابقات داخلی انجام دهد به بیان دیگر ابتدا 
باید حق پخش برنامه ها و مسابقات داخلی مشخص شود، بعد 
دولت آن را به سازمان صدا و سیما پرداخت کند و در نهایت ما 
آن برنامه ها و مسابقات را با همکاری وزارت ورزش و جوانان در 

اختیار فدراسیون ها قرار دهیم.
وی یادآور شــد: البته که فعلا در کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس با این پیشــنهاد موافقت نشد، اما مصوب شد تا شش 
مــاه بعد از تصویب و ابلاغ نهایی برنامه هفتم توســعه، صدا و 
سیما آیین نامه اجرایی این کار را بنویسد و در دولت به تصویب 
برســاند. ما حتما در آن مقطع زمانی هم بر پیشنهاد تصویب 
نشــده مان تاکید خواهیم کرد. حق وزارت ورزش و جوانان و 
فدراسیون ها مسلما باید پرداخت شود، اما حالا که تامین منابع 
ریالی حق پخش طبق پیشــنهاد ما انجام نشد، باید تمهیدات 

دیگری برای منبع تامین اندیشیده و پرداخت شود.

حق پخش مسابقات داخلی تصویب نشد
مجموعه »مهمونی« به کارگردانی ایرج طهماسب پس از انتشار 

۳۰ قسمت در شبکه نمایش خانگی به پایان رسید.
به گزارش گروه فرهنگ و هنر برنا؛ پخش قسمت سی ام )آخر( 
از برنامه »مهمونی« به احتــرام داریوش مهرجویی یک هفته 
به تعویق افتاده بود و در نهایت ســوم آبان ماه این قســمت از 

پلتفرم های پخش کننده منتشر شد.
تولید و پخش »مهمونی« ایرج طهماســب در حالی در شبکه 
نمایش خانگی به پایان رســید که مدتی اســت گمانه هایی 
مبنی بر ادامه  ســاخت آن در تلویزیون، قوت گرفته و از سوی 

سازندگان تکذیب هم نشده است.
ایرج طهماسب بعد از قطع همکاری با تلویزیون و پایان تولید 
»کلاه قرمزی« )سال ۹۷(، سال ۱۴۰۰ با عروسک هایی جدید 
در فضایی متفاوت، مجموعه »مهمونی« را برای شبکه نمایش 
خانگی تولید کرد.  »مهمونی۲« طهماســب تابستان و پاییز 
۱۴۰۱ بدون اینکه رسانه ای شود پیش رفت و ناگهان بار دیگر 

برای پخش اعلام حضور کرد.
اکنون مدتی است که خبرهایی مبنی بر بازگشت برنامه ایرج 
طهماسب به تلویزیون قوت گرفته است که پیگری های خبرنگار 

ایسنا از مدیران پلتفرهای پخش کننده هم به دریافت پاسخی 
قطعی مبنی بر ادامه »مهمونی« در شبکه نمایش خانگی منجر 
نشده است؛ ضمن اینکه چندی قبل نامه ای در فضای مجازی 
منتشر شد که مُهر تاییدی بر حضور مهمونی در تلویزیون بود و 

از علنی شدن این اتفاق طی ماهای آینده خبر می داد.
در این نامه که به امضای سرپرســت اداره بازرگانی صداوسیما 
رسیده بود، به شرکت های تبلیغاتی اعلام شده بود که با توجه 
به ادامه ســاخت »مهمونی« در شبکه نسیم، در صورت تمایل 

برای تبلیغات در این برنامه اقدام کنند.

»مهمونی« تمام شد

چرم نوشته های دوره ساسانی در غار زل دلیجان معاون میراث  فرهنگی استان مرکزی از کشف چرم نوشته های 
دوره ساســانی به خط پهلوی ساســانی در غار زل شهرستان 

دلیجان خبر داد.
به  گزارش ایلنا به نقل از اداره کل روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی، حسین 
محمــودی از آغاز فصــل اول کاوش باستان شناســی غار زل 
دلیجــان خبر داد و گفت: در این غــار تاریخی آثاری از چرم 
نوشــته های دوره ساســانی به خط پهلوی ساسانی به دست 
آمده اســت.   معاون میراث فرهنگی، اداره کل میراث فرهنگی، 

گردشــگری و صنایع دستی اســتان مرکزی افزود: بر اساس 
نتایج بررسی ها و کاوش های انجام شده، این غار نقش پناهگاه 
و نگهداری اشــیای با ارزش را در اوایل ورود اســلام به ایران 
را داشــته و برخی از آثار دوره ساســانی در این غار نگهداری 

می شده است.  
او تصریح کرد: غارها یکی از مکان های اســتقراری انســان در 

طول تاریخ محسوب می شوند. این گونه عارضه های طبیعی که 
در طول تاریخ به نوعی مورد استفاده و یا استقرار انسان بوده اند 

غارهای تاریخی محسوب می شوند.  
محمودی با اشــاره بــه اینکه غار تاریخی زل در شهرســتان 
دلیجــان از جمله غارهای تاریخی اســتان اســت، گفت: این 
غار در حال حاضر توســط محمدرضا نعمتی از اعضای هیأت 

علمــی پزوهشــکده باستان شناســی وزارت میراث فرهنگی 
در دســت کاوش قرار دارد. معــاون میراث فرهنگی، اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مرکزی اظهار 
کرد: در این غار تاریخی بقایای یک اســتخر مصنوعی و دست 
ساخته بشر به دست آمده که به منظور  ذخیره و بهره برداری 
آب ایجاد شــده است.  او ادامه داد: خشت های خام و داده های 
سفالی تکه های پارچه و چرم نوشته دوره ساسانی  از جمله آثار 
به دســت آمده در این فصل کاوش غار زل است که در دست 

بررسی و مطالعه قرار دارد. 

کشف مجسمه گاو بالدار در عراق
مقام های عراق از یک مجسمه باستانی غول پیکر آشوری در نینوا 
رونمایی کردند. به گزارش ایسنا به نقل از المانیتور،   مقام های 
عراقی روز سه شنبه )دوم آبان ماه/ ۲۴ اکتبر( از مجسمه باستانی 
»لاماسو«  آشوری که در نینوا کشف شده است، رونمایی کردند.
به گفته مســئولان آثار باستانی عراق، این مجسمه در جریان 
کاوش  در »خورساباد« کشف شده است. این مجسمه، که ارتفاع 
حدودی آن سه متر تخمین زده شده است، نخستین بار در سال 
۱۹۹۲ میلادی توسط گروهی از باستان شناسان عراقی کشف 
شده بود. سر این مجسمه تاریخی نیز در سال ۱۹۹۵ ربوده شد، 
اما بعدها پیدا شــد و اکنون به مجموعه »موزه ملی عراق« در 

بغداد اضافه شده است.   
بر اســاس بیانیه ای که مقامات عراق در فیســبوک منتشــر 
کرده اند، باقی این مجســمه نیز به منظور ســالم باقی ماندن 
دوباره دفن شــده بود.  مقام ها اطلاعــات دقیقی از تاریخ دفن 
دوباره این مجســمه و یا زمان انتقال ســر مجسمه به »موزه 
ملی عراق« منتشر نکرده اند،   با این حال بر اساس جدیدترین 
اظهارات این مقامات، گروهی متشــکل از متخصصان عراقی و 
فرانسوی حین کاوش در »خورساباد« وضعیت این گاو بال دار 
را بررسی می کنند. »گاو بال دار« در فرهنگ آشوری نمادی از 
ایزد محافظ بود که قدمت آن به بین النهرین باستان می رسد. 
قدمت مجســمه گاو بال داری که در روز سه شنبه رونمایی شد 
به امپراتوری آشوری نو بویژه دوران فرمانروایی »سارگون دوم«، 

یعنی از ۷۲۲ تا ۷۰۵ پیش از میلاد می رسد.

آثار  باستانی


